
روزنامه

معاون استاندارقم: کمبود زمین نداریم

بزودی طرح جهش تولید 
مسکن اجرا می شود

2

معاون امور عمرانی اســتانداری قم گفت: بزودی با الحاق 
۵۶۰ هکتار از اراضی پردیســان به محدوده شهری طرح 
جهش تولید در قم اجرا می شود. محسن بهشتی با اشاره 
به برخی خبر ها مبنی بر کمبود زمین در قم و سواستفاده 

برخی افراد ســودجو تصریح کرد: مردم گول سو استفاده 
گران را نخورند،قم کوهســتانی نیســت کــه مانعی برای 
توسعه شهر باشد ضمن اینکه همه زمین های اطراف شهر 
دولتی اســت و فقط با یک مصوبه اســتان و شورای عالی 

با پیشنهاد »نرجس نیازمند« تصویب شد؛

تشکیل کمیته بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم

هیچ مانعی برای توسعه شهروجود ندارد

8
استاندار قم خبرداد:

احیای 2 واحد راکد صنعتی با سرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد تومان
اجازه نمی دهیم یک واحد تولیدی راکد در استان بماند

8

8

فرماندار قم تاکید کرد:

لزوم جمع آوری سریع تر مراکز غیرمجاز عرضه ال پی جی

 استاندار قم با تأکید بر اینکه عملکرد اقتصادی مسؤولان 
باید توسط مردم قضاوت شود، گفت: امروز در قم، دو واحد 
تولیدی راکد احیا شده و دو واحد هم طرح های توسعه  ای 
خود را افتتاح کردند و در مجموع ۳۰۰ میلیارد تومان سرمایه 

گذاری در این چهار واحد با اشتغال زایی بیش از ۲۲۰ نفر 
ادامه  در  شنبه  روزسه  سرمست  بهرام  است.  شده  انجام 
برنامه سه شنبه های اقتصادی در گفت وگو با خبرنگاران، 
با اشاره به تداوم بازدید از واحدهای تولیدی در استان بیان 
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عکس : عباس فرامرزی

جواد امام دبیرکل حزب مجمع ایثارگران اصلاح طلب :

نباید با سرمایه های کشور به عنوان 
غنائم جنگی برخورد کرد

خرازی رییس شورای راهبردی روابط خارجی:

 شرط استقبال از حاکمیت طالبان 
تشکیل دولتی فراگیر است

رییس شــورای راهبــردی روابط 
خارجی گفت: اگر طالبان در دوران 
حاکمیت خود نشــان دهــد که با 
تشکیل دولتی فراگیر حقوق اقوام 
و اقلیت های مختلف افغان را تأمین 
می  کند، استقلال کشور را حفظ و 
به قدرت های بیگانه اجازه حضور 
و نفــوذ را ندهــد، در آن صــورت با 
2استقبال جبهه مقاومت اسلامی  7

رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

اقدامات پدافند غیرعامل باید منجر
 به افزایش بازدارندگی شود

سیاســی  فعــال  یــک 
:مشاهده  گفت  اصلاح طلب 
فاقــد  افــراد  کــه  می کنیــم 
تخصــص و تجربــه را صــرف 
اینکــه در بانــد و جریــان و از 
اقوامشان هستند در پستی 
می گذارند این افراد تا توجیه 
را  دیگــری  هزینــه  شــوند 
تحمیل می کنند. قبلا همین 

پدافنــد  ســازمان  رییــس   
گفــت:  کشــور  غیرعامــل 
مجموعــه اقدامات مــا برای 
بایــد  دشــمن  خطــر  دفــع 
منجر بــه افزایش پایــداری و 
بازدارندگی و تداوم فعالیت ها 
و کارکردهای مهــم و حیاتی 
شود به این معنا که تهدیدات 
منجر به اختــلال در زندگی  2

 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: هم اکنون اوراق مشارکت تنها محل 
منابع نقدی شهرداری قم از خزانه کل کشور است که برای پیمانکاران پروژه های 
عمرانی دارای جذابیت است و نقش کلیدی در توسعه شهر دارد. سیدمرتضی 
حسام نژاد با اشاره به انتشار ۶۵۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت در سال ۱۴۰۰ 
برای نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی و راه اندازی فاز نخست متروی شهری قم، 
اظهار داشت: مهمترین مزیت اوراق مشارکت این است که ۵۰ درصد از اصل  و 
فرع این اوراق توسط دولت ضمانت می شود و طی سال های گذشته نیز دولت به 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد:
انتشار ۶۵۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت

8

 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم گفت: طرح جامع 
برای  باید تدوین شود و فرصت های سرمایه گذاری  سرمایه گذاری در قم 
شود.  احصا  قم  شهرداری  توسط  گذران  سرمایه  بین  در  ترغیب  ایجاد 
سیدمحمدحسین دهناد در دوازدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
با اشاره به اهمیت اجرای پروژه ادامه بلوار جمهوری  اسلامی شهر قم، 
اسلامی و تونل جمهوری اظهار داشت: این پروژه در یکی از نقاط شهری در 
حال انجام است که جمعیت زیادی در پیرامون آن ساکن هستند و باید برای 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم :
طرح جامع سرمایه گذاری در قم تدوین شود

8

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

رصد و پایش وضعیت محصولات
استراتژیک تا پایان سال

برخورد با هرگونه احتکار و خرید و فروش خارج از شبکه
اجازه سوء استفاده به سودجویان نمی دهیم

2

بنیاد مسکن
 انقلاب اسلامی استان قم 

در نظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات نسبت به فراخوان مناقصه یک مرحله ای به شرح زیر اقدام نماید. 
1- موضوع مناقصه: اجرای دستمزدی تأسیسات برقی پروژه زیتون 7 و 8  طرح مسکن اقدام ملی با تأمین 

بخشی از مصالح توسط پیمانکار
2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 

۳- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

4- هزینه خرید اسناد: مبلغ 500/000 ریال می باشد که به حساب شماره ۱۵۳۶۰7۶۲۰۰ بانک تجارت شعبة 
صفاشهر بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم واریز گردد.

5- مدت اعتبار پیشنهادها : سه ماه 
6- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: طبق آیین نامه تضمین معاملات دولتی : ۵9۵/۱۰۰/۰۰۰ ریال 
)پانصد و نود و پنج میلیون و یکصد هزار ریال(  است  که  باید به  یکی  از صورت های  مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در 

پاکت  )) الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره ۱۵۳۶۰7۶۲۰۰ بانک تجارت شعبه صفاشهر بنام بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم

مدت  اعتبار تضمین  فوق  3 ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ ۱۴۰۰/۱۱/۲۲ معتبر باشد و برای  سه  ماه  دیگر 
نیز قابل تمدید باشد.

7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم

شناسه آگهی:1211185

آگهی فراخوان مناقصه یک مرحله ای )نوبت اول(
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سردار سلامی:

 در حال گسترش وسیع قلمرو قدرت 
دریایی هستیم

 فرمانده کل سپاه گفت: در بعد دریایی ما برای نبرد با قدرت های بزرگ در حال 
گسترش بسیار وسیع در قلمرو قدرت دریایی هستیم، با توجه به این که عموما آنها 

در دریا متمرکز هستند. 
سردار سرلشکر حسین سلامی روز سه شنبه در حاشیه دوازدهمین جشنواره مالک 
اشتر نیروهای مسلح با بیان این که ما شاهد رشد و شکوفایی قدرت دفاعی در همه 
عرصه ها هستیم، گفت: نیروی زمینی ما با گسترش در مرزها و برقراری امنیت و 
ساخت قدرت در عقبه واقعا نمایش پرشکوهی از یک نیروی دفاعی در زمین را به 

تصویر می کشانَد.
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: نیروی هوافضای ما که در عرصه فضا، موشک ها، 
پدافند هوایی، پهپادها و جنگال به شکل متوازن و در عین حال شتابداری در حال 
پیشرفت است که گاهی اوقات مردم ما آزمون های عملیاتی این سامانه ها را چه در 

رزمایش ها و چه در آزمایش ها در میدان مشاهده می کنند.
وی ادامه داد: البته همه آنچه که به عنوان یک قدرت اساسی ساخته می شود به 
دلیل ملاحظات حفاظت اطلاعات ما و همچنین چشمان کنجکاو و جاسوس گرایانه 

دشمنان، قابل بیان نیست.
سلامی درباره فعالیت های نیروی دریایی گفت: در بعد دریایی ما برای نبرد با 
قدرت های بزرگ در حال گسترش بسیار وسیع در قلمرو قدرت دریایی هستیم، با 

توجه به این که عموما آنها در دریا متمرکز هستند.
فرمانده کل سپاه یادآور شد: در بسیج مردم شاهد فعالیت پایگاه های مقاومت بسیج 
در صحنه های مختلف هستند و آنها میدان حمایت و خدمت به مردم را میدان جهاد 
قرار داده اند. وی خاطرنشان کرد: در عرصه های جنگال و سایبری پیشرفت های 
به  اطلاعاتی  در صحنه جنگ  و  است  توجهی  قابل  و  پیشرفت های مطلوب  ما، 

دستاوردهای خوبی رسیده ایم.
  

معاون امور مجلس رییس جمهوری

اراده دولت سیزدهم بهبود روابط
 با همسایگان است 

با اشاره به آمادگی بسیاری از کشورهای   معاون امور مجلس رئیس جمهوری 
همسایه برای ایجاد روابط اقتصادی و تجاری با ایران، گفت: این اراده در دولت وجود 

دارد تا با کشورهای همسایه ارتباط بهتری داشته باشد. 
سید محمد حسینی  در کنگره بزرگداشت 3535 شهید استان زنجان و اجلاسیه 
یادواره 13۷ شهید طارم اظهار داشت: متاسفانه در سال های گذشته به کشورهای 
همسایه بی توجهی شد و کشور را معطل گذاشتند ولی الان این اراده در دولت وجود 
دارد تا با کشورهای همسایه ارتباط بهتری داشته باشیم و اگر این ظرفیت فعال شود 

خیلی از مسائل حل شد.
وی ادامه داد: در گذشته به بهانه مذاکره کار کشور معطل ماند. الان ما آماده مذاکره 

هستیم ولی ابتدا طرف مقابل باید حسن نیت خودش را نشان دهد.
و  وزرا  می کند،  دنبال  را  مذاکرات  بحث  خارجه  وزارت  که  همچنان  افزود:  وی 
نهادهای دیگر مشغول کار هسند و معطل مذاکره نمانده اند. معاون  رئیس جمهوری 
با اشاره به شرایط کشور اظهار داشت: قطعا با تلاش دولتمردان و مسئولان و با تکیه 

بر نیروهای شایسته و کارامد اوضاع بهتر خواهد شد.
حسینی همچنین گفت: با کارهایی که زمین مانده است، ما مسوولان کشور باید 
شبانه روز در حال تلاش باشیم و با همان روحیه فداکاری و گذشت دوران دفاع مقدس  
تلاش کنیم.  وی ادامه داد:  اگر ما مسئولان کشور به دنبال ادامه راه شهدا هستیم 
باید آسایش و آرامش را بر خود حرام کنیم چرا که نمی توانیم به مسائل و مشکلات 

مردم بی تفاوت باشیم.

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

رصد و پایش وضعیت محصولات 
استراتژیک تا پایان سال

رئیس کل دادگستری استان قم از رصد وضعیت محصولات استراتژیک استان مانند 
گندم، جو و سایر نهاده های دامی تا پایان سال خبر داد .

حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری گفت: بر اساس مصوبه شورای پیشگیری 
از وقوع جرم استان، مقرر است سازمان جهاد کشاورزی با همکاری سازمان صمت، 
وضعیت محصولات استراتژیک استان مانند گندم، جو و سایر نهاده های دامی تا پایان 
سال را رصد نموده و گزارش های خود را به صورت ماهیانه به دبیرخانه شورا اعلام 
نمایند.  رئیس شورای پیشگیری از وقوع جرم استان با اشاره به گزارش ارائه شده 
توسط سازمان جهاد کشاورزی در خصوص وضعیت دام، طیور و آبزیان استان و نرخ 
تمام شده فرآورده های آن ها بر اساس نرخ آزاد و نرخ ارز نیمایی افزود: در این جلسه 
مقرر شد نظارت بر نحوه توزیع نهاده های دامی و ارایه گزارش به دبیرخانه شورای 
پیشگیری از وقوع جرم به صورت ماهیانه در دستور کار سازمان جهاد کشاورزی و 
سازمان صمت قرار گیرد. مظفری در ادامه به چالش های عرضه خارج از شبکه 
محصولات دام و طیور در استان اشاره نمود و تصریح کرد: اتخاذ تدابیر مناسب برای 
جلوگیری از احتکار و خرید و فروش خارج از شبکه نهاده های دامی در استان با تمرکز 
بر نظارت انبارها با توجه به ماده 6 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و تبصره ماده 4  در 
دستور کار دبیرخانه شورا قرار گرفته و انتظار می رود تا پایان سال با نظارت دقیق و 

شفاف از ایجاد فضای گمنامی برای سودجویان در این عرصه پیشگیری شود.
 

معاون استاندار قم: کمبود زمین نداریم 

بزودی طرح جهش تولید مسکن  درقم 
اجرا می شود

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: بزودی با الحاق 560 هکتار از اراضی 
پردیسان به محدوده شهری طرح جهش تولید در قم اجرا می شود.

محسن بهشتی با اشاره به برخی خبر ها مبنی بر کمبود زمین در قم و  سواستفاده 
نخورند،قم  را  گران  استفاده  سو  گول  مردم  کرد:  تصریح  سودجو  افراد  برخی 
کوهستانی نیست که مانعی برای توسعه شهر باشد ضمن اینکه همه زمین های 
اطراف شهر دولتی است و فقط با یک مصوبه استان و شورای عالی شهرسازی می 

توانیم زیرساخت ها را برای ساخت و ساز آماده کنیم.
وی با اشاره به  مصوبه الحاق 560 هکتار از اراضی پردیسان در شورای برنامه ریزی 
از تلاش مدیریت استان برای تایید این مصوبه در شورای عالی شهرسازی خبرداد و 

گفت: با پیگیری های استاندار به زودی خبر الحاق 560 هکتار اعلام خواهد شد.
معاون امور عمرانی استانداری قم با اشاره به اینکه طرح جهش تولید مسکن در 
ادامه همان اقدام ملی مسکن است : به موازات پالایش 23 هزار متقاضی با پیش 

بینی های صورت گرفته استان برای تقریبا 35 هزار متقاضی زمین دارد.
 

 سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد:

به هیچ عنوان بحث گران کردن
 بنزین مطرح نیست

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: کمیسیون انرژی 
در اسرع وقت ابعاد اختلال پیش آمده در سامانه هوشمند سوخت را بررسی خواهد 

کرد اما اکنون امکان سوخت گیری در جایگاه ها با نرخ 3 هزار تومان وجود دارد. 
مصطفی نخعی در  با اشاره به مشکل ایجاد شده در استفاده از کارت های سوخت 
بیان کرد: متاسفانه اختلالی در سامانه هوشمند سوخت به وجود آمده که مسئولان 
در شرکت ملی پخش و فرآورده های نفتی در حال پیگیری آن هستند اما با دستور 
وزیر نفت امکان سوخت گیری در جایگاه ها با نرخ 3 هزار تومان و نفت و گاز با نرخ 
600 تومان فراهم است و تیم های پشتیبان سامانه هوشمند در استان ها نسبت به 

راه اندازی سامانه اقدام کرده اند.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در ادامه، تصریح کرد: به هیچ 
عنوان بحث گران کردن حامل های انرژی شامل بنزین و نفت و گاز مطرح نیست. 
مسائلی که در این خصوص مطرح می شود فقط شایعه است لذا خواهشمندم مردم 

عزیز به این شایعه ها توجهی نکنند.

چرایی واکسن گریزی
 و واکسن ستیزی !

چند صد نفر نیز به تازگی در مقابل مجلس شورای اسلامی در اعتراض به »واکسیناسیون 
اجباری« تجمع کردند. این در حالی است که آقای رییسی اعلام کرده سیاست دولت او فعلا 
»اقناع« است نه »اجبار« ولی با مطالبۀ کارت واکسن برای ارایۀ برخی خدمات، تلقی اجبار 
شکل گرفته و به همین خاطر بعضی از تجمع کنندگان گفتند: »حاضریم قید کار و تحصیل 

را بزنیم اما واکسن نمی زنیم«.
  نکتۀ قابل توجه این است که »واکسن ستیزان« با »واکسن گریزان« متفاوت اند.

   چرا که گروه اول، خواستار اعطای فرصت به طب ایرانی - اسلامی اند یا کرونا را بیشتر 
فوبیا و ترس می دانند و به قضیه مشکوک اند و می گویند موضوع تنها وارد کردن »ویروس 
کشته شده« به بدن نیست و مسایل دیگرهم در میان است یا به اضطراری بودن مجوز اشاره 

می کنند و این که اجبار، وجاهت شرعی و قانونی ندارد.
برای واکسن ستیزان، بحث نوع واکسن که آسترازنکا باشد یا سینوفارم مطرح نیست بلکه با 
کل واکسن مشکل دارند. اما بی میلی واکسن گریزان - اگرچه اشتراکاتی با واکسن ستیزان 

دارند- دلایل دیگر هم دارد.
  از اشتراکات می توان به ترس از عوارض یا شایعۀ سکتۀ قلبی و مغزی و اعتماد کامل به 
سیستم ایمنی بدن به جای تحریک آن اشاره کرد.  واکسن ستیزان چه بسا تفاوت ژن و یاخته 
را ندانند و جالب این که بعضا کسانی هستند که در عرصه های دیگر از اجبار در آموزش 
و پوشش، دفاع می کنند و به این جا که رسیده اند از اختیار می گویند حال آن که کرونا، 
انتقال پذیر است و شخص نمی تواند بگوید حق دارم دربارۀ بدنم تصمیم بگیرم زیرا دیگران 
را به مخاطره انداخته است و همان مثال مشهور سوراخ کردن کشتی که آسیب آن، تنها به 

سوراخ کننده نمی رسد.
 واکسن گریزان و واکسن ستیزان در یک نقطۀ دیگر هم مشترک اند و آن بی اطلاعی از دانش 
زیست شناسی است. با این که این درس در نظام آموزشی دبیرستانی در رشتۀ تجربی بسیار 
مهم است اما زیست شناسی را به خاطر کنکور می خوانند نه به برای خود آن و در رشته های 

دیگر نیز غایب است.
  دربارۀ رفتار واکسن گریزان می توان این دلایل یا گمان ها را مطرح کرد:

   اول این که تصمیم قطعی نگرفته اند و منتظرند. یا منتظر ورود نوع دیگری که مناسب تر 
می دانند یا حصول اطمینان از این که واکسن زده ها دچار عارضه ای نشده باشند. به بیان 

دیگر واکسن ستیز نیستند اما می خواهند مطمئن شوند و در واقع مطمئن تر!
دلیل دیگر اتفاقا می تواند این باشد که چون اجبار در کار نبوده اقدام نکرده اند و تا کارت 
واکسن مطالبه شود اقدام می کنند و نگاه شان به واکسیناسیون جنبۀ پیش گیری نیست. از 

منظر الزام اداری چنین مواجهه ای دارند.
تبلیغات منفی در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی دربارۀ نپذیرفتن برخی واکسن ها 
در خارج از کشور هم مؤثر بوده است. همین دیروز اعلام شد اتریش حاضر به پذیرش اردوی 

تیم ملی اسکی ایران نشده چرا که واکسن سینوفارم تزریق کرده بودند.
اگر بخواهیم 10 مورد دربارۀ واکسن ستیزی و واکسن گریزی را برشمریم تا به دلیلی برای 
این گزاره برسیم که چرا 14 درصد جمعیت بالای 18 سال هنوز اقدام نکرده اند به این نکات 

می توان اشاره کرد:
  اول این که اثر بخشی واکسن را قبول ندارند.

چه  و  حجاب  نوع  چه  باشد،  سربازی  چه  مخالف اند.  اجباری  هر  با  که  این  دوم     
واکسیناسیون کرونا.

   نکتۀ سوم که در بالا هم اشاره شد این که این واکسن ها هنوز مراحل کارآزمایی بالینی را 
طی نکرده اند و تنها مجوز سریع و اضطراری برای آنها صادر شده است.

   وجه دیگر این است که برخی می گویند عوارض کوتاه مدت و میان مدت آن را در آینده 
شاهد خواهیم بود و احتمالا هر اتفاقی که بعدتر متوجه افراد واکسینه شود به حساب همین 

گذاشته خواهد شد.
   نکتۀ پنجم را می توان از چند خبر لختۀ خون در اروپا در اوایل کار دانست. اگر هزار نفر 
واکسن بزنند و یکی به خاطر لخته شدن خون بمیرد همان در رسانه ها برجسته می شود و این 

که دیگران به خاطر واکسن نجات پیدا کرده اند قابل اثبات نیست!
تجمع  شرح  در  که  است  توطئه«  »توهم  آشنای  تعبیر  همان  البته  هم  ششمی    
واکسن ستیزان به آن اشاره شد. گروهی به زمین و زمان بدبین اند و معتقدند می خواهند روی 
نقشۀ ژنتیک ما دست کاری کنند و جالب این که اغلب از عهدۀ توصیف یک جملۀ درست و 
حسابی دربارۀ ژن بر نمی آیند و به این پرسش پاسخ نمی دهند پس چرا منتظر ما نماندند و 

با مردم خودشان شروع کردند؟!
   نکتۀ هفتم همان تقدیر گرایی است و این که اجل هر فرد مشخص است و عقب و جلو 
نمی شود انداخت. به زبان ساده تر اگر قرار است بمیریم می میریم چه با کرونا و چه بی کرونا.

   دلیل هشتم البته بی اعتمادی است. سال ها پیش یکی ز بستگان که اکنون از دنیا رفته 
از من می پرسید پس پول 10 میلیون بشکه نفت را چه کار می کنند؟ تازه هنوز تحریم نبود 
و گفتم: دو میلیون بشکه در روز است و نه 10 میلیون. گفت: چه ساده هستی! ده میلیون 
است ولی به من وشما می گویند دو میلیون. گفتم آمار و ارقام ثبت می شود و در اوپک سهمیۀ 

تولید تعیین می کنند. گفت: اوپک هم کار خودشان است!
   به کل اتفاقات عالم بدبین و به دنبال پشت پرده بود و آن قدر نماند ببیند که تحریم های 
ترامپ دو میلیون بشکه را هم دود کرد. اما بدبینی و بی اعتمادی مثل ویروس کرونا قابل 

سرایت است.
   در بیان مورد نهم به این شایعه هم می توان اشاره کرد که نگران تغییر نقشۀ ژنتیک اند و 
بامزه این که همین افراد وقتی به خاطر ازدواج دختر عمو با پسر عمو هشدار ژنتیکی دریافت 
می کنند جدی نمی گیرند.    دست آخر این که در جامعۀ ما به جای این که شناخت، بیشینه 
شود و هیجانات، بهینه کار معکوس انجام می شود و هیجانات را بیشینه می کنند و شناخت را 

بهینه و این تقابل هم یک رویکرد احساسی - هیجانی است.
   جدای هر بحث علمی جای این پرسش اما هست که چگونه نوزاد و کودک خود را به 
همین شبکۀ بهداشت می سپریم تا واکسن به آنها تزریق شود ولی دربارۀ کرونا این قدر چون و 
چرا می شود؟!    ضمن این که می توان پرسید: آیا گزینۀ بهتری دارید؟ یادمان رفته که اوایل 
کرونا تا چه اندازه منتظر واکسن بودیم و اواسط که می دیدیم در جام ملت های اروپا در لندن 
تماشاگران تنگ تنگ نشسته اند و اینجا روزی چند صد نفر می میرند و منتظر تولید داخل 

بودیم چه فضای روانی نومیدکننده ای همه را در برگرفته بود؟

به انتصاب  های فامیلی 
عادت کرده ایم 

یعنی  خودش  داماد  حکمی  طی  تهران  شهردار 
ویژه  دستیار  و  مشاور  عنوان  به  را  حیدری  حسین 

شهردار در حوزه هوشمندسازی، فناوری های نوین و نوآوری شهری منصوب کرد.
شاید آقای زاکانی فراموش کرده باشند اما به لطف زندگی در عصری که شبکه های 
که  نکرده ایم  فراموش  ما  باشند،  کار  فراموش  آدم ها  نمی  دهند  اجازه  اجتماعی 
جنابتان در مناظره سوم با سینه ای ستبر از روی کاغذ خواندید که:» گردش مدیران 
را جابجا نمی کنیم و شایستگان را به جای آنها می گذاریم، بستگان و فامیل خودمان 

را سرکار نمی آوریم.«
آن حرف ها را باور کنیم یا این انتصاب را؟ البته دیوار حاشا بلند است. همانطور 
که سخنگوی شورای شهر تهران درباره این انتصاب گفته است:» آقای زاکانی از 
آقای حسین حیدری که هم متخصص و با تجربه در این حوزه است و هم کاملا مورد 
اعتماد، دعوت کرده است که این مسئولیت را به نیابت از خودش بپذیرد و چشم و 
گوش شهردار در این حوزه و عملا دستیار و بازرس ویژه او در تحقق هوشمندسازی 

تهران باشد.«
می بیند چقدر راحت می شود یک انتصاب را توجیه کرد. حالا اگر همین انتصاب 
در دولت یا شهرداری که در اختیار رقیب بود انجام می شد الان همین ماست مالی 

کنندگان فریاد وااسلاما سر می دادند که گوش فلک را کر می کرد.
سیاسیون عزیز از هر دو جریان بدانند که ما دیگر به انتصاب های فامیلی شما 
از  شما  می آید،  وسط  به  انتخابات  پای  هرگاه  نیست  لازم  واقعا  و  کرده ایم  عادت 
شایستگی حرف بزنید و بگویید وقتی ما سرکار می آییم، در خانه ی فامیل را قفل 
می زنیم که از خانه بیرون نیاید چه برسد به اینکه به آنها پست بدهیم! اما وقتی 
همین که از روی پل گذشتید، کار خود را انجام دهید و انتصاب های فامیلی را رونق 
تا وقتی که قانون مشخصی در مورد انتصاب های فامیلی توسط مجلس به تصویب 
نرسید، داستان همین است. چه اشکالی دارد که دولت در لایحه ای یا پارلمان در 
طرحی، این قانون را مطرح کنند که هرکسی در هرجایگاه مسئولیتی قرار گرفت، 

حق ندارد حکمی حتی به عنوان مشاور برای اقوام درجه یک، دو و سه بزند.
کار به جایی رسیده است که آشنایان و دوستان یک چهره سیاسی منتظر رسیدن 
او به قدرت هستند و حتی نامبرده را تشویق به پذیرش مسئولیت می کنند تا از این 

آرد برای خود نان درست کنند.
و  عمو  یا  همسرشان  پدر  اگر  می دانستند  همه  که  داشتیم  قانونی  اگر  شاید 
خاله شان مسئولیتی بگیرد، هیچ آبی برای آنها گرم نشود، این همه آتش مسئولیت 

گرفتن نمی دمند.
مجلس  و  شهر  شورای  انتخابات  عرصه  وارد  که  آنهایی  از  بسیاری  الان  همین 
می شوند به خاطر هُل هایی که است اقوام می دهند وگرنه خیلی ها حاضر نیستند 

وارد این داستان ها شوند.

اطلاع رسانی

 
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر لزوم اجرای خصوصی سازی بر اساس اصل 44 قانون 
اساسی، درباره نحوه برخورد با مفاسد در واگذاری ها گفت: باید بین متهم و کسب 
و کار تفاوت قائل شد و به گونه ای با مفاسد در واگذاری ها برخورد شود که بنگاه ها و 

نیروی کار آسیب نبینند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز سه شنبه در نشست 
تخصصی بررسی آسیب های واگذاری شرکت های دولتی به بخش خصوصی که 
با حضور وزرای اقتصادی دولت و مقامات عالی قضایی برگزار شد، افزود: قانون بر 
واگذاری بنگاه های اقتصادی به بخش خصوصی تاکید دارد و باید اجرا شود و اگر 
خصوصی سازی ها اشکال داشته باید ایرادات این کار برطرف شود نه آن که جلوی 

آن گرفته شود.
وی ادامه داد: امروز دشمن به طور جد اقتصاد کشور ما را هدف قرار داده و امید 

بسته که از طریق فشار اقتصادی برای نظام و مردم عزیز ما مشکل آفرینی کند.
محسنی اژه ای اظهارداشت: باید متناسب با اهمیت اقتصاد و اهمیت شرایطی که 
در جنگ اقتصادی قرار داریم با ابتکار، خلاقیت، اصلاح ساختارها و تغییر قوانین 

متناسب با این شرایط برای مقام سازی اقتصاد گام برداریم.
وی خاطرنشان کرد: ساختار، قوانین و مقررات و مصوبات مربوط به دهه های 
گذشته پاسخگوی نیازها و مقتضیات امروز کشور نیست و باید با همفکری همه 

بخش های حاکمیتی قوانین اصلاح و بروز رسانی شود.
تدوین  برای  ساعت ها  کشور  ارکان  همه  داشت:  اظهار  قضاییه  قوه  رئیس 
سیاست های اصل 44 تلاش کرده و اهدافی را برای واگذاری ها تعیین کردند و 
این سیاست ها به تایید مقام معظم رهبری رسیده است و نباید دوباره و به یکباره 

سیاست ها را عوض کنیم.
با تصمیمات  را  آن  باید  دارد  قانون خلا  اگر  اژه ای خاطرنشان کرد:  محسنی 
کارشناسی برطرف کنیم نه آن که عجولانه تصمیمی بگیریم که بعد از گذشت چهار 

سال دوباره مجبور شویم به همان روال قبل برگردیم.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به موضوع پرونده های متعدد و سنگینی که درباره 
واگذاری ها تشکیل شده و برای دولت و مردم حاشیه ساز بوده و بعضا مورد سوء 
استفاده دشمنان قرار گرفته، اظهار داشت: واگذاری ها از هدف اصلی خود منحرف 

شده اند که این مسأله نیازمند توجه ویژه وزیر اقتصاد و اتخاذ تدابیر لازم است.
محسنی اژه ای اضافه کرد: چند هزار میلیارد پروژه نیمه کاره در کشور وجود 
داشت که دو سال قبل در شورای عالی اقتصادی برای واگذاری آن ها تصمیم گیری 

شد که باید نحوه این واگذاری ها و وضعیت این پروژه ها بررسی شود.
وی فراهم نکردن زمینه های واگذاری را از مهمترین معضلات در واگذاری ها عنوان 
کرد و گفت: بنگاه هایی که بر اساس قانون و با تدبیر و دقت واگذار می شوند باید پس 
از فراهم کردن مقدمات، پس از واگذاری هم برای تداوم فعالیتشان مورد حمایت قرار 
گیرند، اما در حال حاضر یا حمایت نمی شوند یا حمایت شایسته از آن ها صورت 

نمی گیرد.
رئیس قوه قضاییه گفت: امروز بخش خصوصی به واگذاری ها عمدتا اعتماد ندارد 

در حالی که قراردادهای دولتی باید مطمئن ترین قراردادها باشد.

محسنی اژه ای اعتمادسازی را امری مهمی دانست و با بیان اینکه اعتمادسازی با 
حرف به وجود نمی آید و نیازمند اقدام و عمل است، افزود: اگر اعتماد وجود نداشته 
باشد کسی نمی آید یک شرکت یا بنگاه اقتصادی را تحویل بگیرد و آن را رونق دهد 

چرا که نسبت به آینده این کار اطمینان ندارد.
وی تصریح کرد: یکی از راه های اعتمادسازی بررسی پرونده های تشکیل شده و 
احکام صادره درباره واگذاری ها است که اگر واقعاً کسی فساد و تبانی و یا از وظیفه 
اما اگر فسخ قراردادها به دلیل فشارهای  او برخورد شود،  با  خود تخطی کرده 

سیاسی و تغییر سیاست ها بوده، حق تملیک کننده ضایع نشود.
تبانی برخی مدیران دولتی و کارشناسان در قیمت گذاری ها

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر لزوم برخورد با فسادهایی که در واگذاری ها صورت 
گرفته اظهار داشت: در کنار این برخورد یکی از بسترهای فساد در واگذاری ها، 
تبانی برخی مدیران دولتی و کارشناسان در قیمت گذاری هاست که باید نسبت 

به آن حساس بود.
محسنی اژه ای با بیان اینکه در واگذاری ها باید از ابتدا مراقبت شود همه ضوابط 
رعایت شود و پس از واگذاری نیز از مالکان جدید بنگاه ها حمایت شود تصریح کرد: 
گاهی اوقات در فسخ قراردادها حقوق حکومت و افراد ضایع می شود و بهتر آن است 
که به جای فسخ که مشکلات جدیدی به وجود می آورد با اصلاحیه و الحاقیه ایرادات 

شکلی و ماهوی را برطرف کنیم.
وی افزود: تلاش ما این است که تا حد ممکن اگر ایرادی در اداره بنگاه های 
تولیدی و اقتصادی به وجود آمد افراد بازداشت نشوند، اما اگر هم کسی بازداشت 

شد بتوان آن بنگاه را به گونه ای اداره کرد که در فعالیتش خللی به وجود نیاید.
رییس قوه قضاییه با بیان اینکه توقف در فعالیت های اقتصادی و تولیدی هم 
به اقتصاد کشور و مردم لطمه می زند و هم برای دستگاه قضا مشکل ساز است، 
خاطرنشان کرد: دولت و قوه قضاییه به تنهایی نمی توانند اموال و شرکت هایی که 
ضبط می شوند را اداره کنند و باید در این خصوص یک ساز و کار موثر و کارآمد ایجاد 

شود.

رئیس قوه قضاییه:

 قانون خصوصی سازی بنگاه های اقتصادی باید درست اجرا شود 

رییس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: اگر طالبان 
در دوران حاکمیت خود نشان دهد که با تشکیل دولتی 
فراگیر حقوق اقوام و اقلیت های مختلف افغان را تأمین 
می  کند، استقلال کشور را حفظ و به قدرت های بیگانه 
اجازه حضور و نفوذ را ندهد، در آن صورت با استقبال جبهه 

مقاومت اسلامی روبرو می شود. 
به دفاع مقدس، گفت:  اشاره  با  »سید کمال خرازی« 
بسیج مردمی کشورمان در جنگ عراق نشان داد وقتی 
ملتی به عنوان وظیفه دینی از آرمان های خود دفاع می کند، 
از چنان قدرتی برخوردار است که می تواند بر مجهزترین 

ارتش های منطقه پیروز شود.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی ادامه داد: ما دفاع 
خود را در جنگ تحمیلی، دفاع مقدس نامیدیم چون مردم 
ما بر اساس اعتقادهای دینی خود از انقلاب و وطن خود 
دفاع کردند این تجربه گران قدر بر کشورهای دیگر نیز تأثیر 
گذاشت و به تدریج مقاومت مردمی در برخی از کشورهای 

دیگر نیز شکل گرفت.
خرازی با تجلیل از نقش شهید سردار قاسم سلیمانی در 
حمایت از نیروهای مقاومت اسلامی در کشورهای دیگر 
افزود: ما امروز قدرت حزب الله در لبنان، حماس و حرکت 
مقاومت  عراق،  در  حشدالشعبی  فلسطین،  در  اسلامی 
مردمی در سوریه و انصار الله در یمن را مشاهده می  کنیم 
که نقش مهمی را در مبارزه با متجاوزان و سلطه خارجی 

ایفا می  کنند.
وی خاطرنشان کرد: حزب الله لبنان توانسته است این 

کشور را مقابل تجاوزات اسراییل مصون سازد و مقاومت 
اسلامی در فلسطین توانسته است ارتش اسراییل را در 
رسیدن به اهداف تجاوزکارانه آن رژیم ناکام بگذارد. مقاومت 
مردمی سوریه توانسته است بر گروه های تروریستی پیروز 
نیروهای  داعش  بر  پیروزی  ضمن  حشدالشعبی  شود. 
متجاوز آمریکایی را وادار به تصمیم برای ترک عراق ساخته 
است. انصارالله یمن نیز ماشین نظامی ائتلاف سعودی را 
بی اثر کرده است و به پیشروی  های راهبردی خود همچنان 

ادامه می  دهد.
این  کنار  در  داد:  ادامه  خارجه  امور  پیشین  وزیر 
در  و  بیگانگان  سوی  از  گروه هایی  اصیل،  حرکت های 
راستای اهداف پلید آنها برای تجاوز به کشورهای اسلامی 
و تجزیه آن کشورها تشکیل شد تا با سوءاستفاده از باورهای 
دینی مردم آنها را اجیر و در جهت اهداف نامشروع خود 

استفاده کنند.
چون  گروه هایی  رابطه،  این  در  شد:  یادآور  خرازی 
داعش در عراق و سوریه با ابتکار و حمایت آمریکا و برخی 
از کشورهای عربی منطقه و در خدمت به رژیم اشغالگر 
این گروه ها  که  تردید کسانی  بدون  ایجاد شدند.  قدس 
جذب می کنند براساس باورهای دینی خود وارد این معرکه 
می  شوند، بدون آنکه از ماهیت این گروه ها و اهداف حامیان 

آنها آگاه باشند.
وی در مورد طالبان خاطرنشان کرد: هنوز زود است که 
بتوان در مورد حرکت طالبان سخن گفت؛ زیرا رفتار گذشته 
طالبان در کشتار اقوام مختلف افغان و تجاوز به کنسولگری 

جمهوری اسلامی ایران در مزار شریف و به شهادت رساندن 
دیپلمات های ایرانی به رغم اطمینانی که هم رهبران آنها و 
هم دولت پاکستان به مسوولان ایرانی داده بودند، هیچ گاه 
از خاطره مردم افغانستان و ایرانیان که عزیزان خود را از 

دست دادند، فراموش شدنی نیست.  
اگر  خارجی،  روابط  راهبردی  شورای  رییس  گفته  به 
طالبان در دوران حاکمیت خود بر افغانستان نشان دهد که 
با تشکیل دولتی فراگیر حقوق اقوام و اقلیت های مختلف 
افغانی را تأمین خواهد کرد، استقلال کشور را حفظ و به 
قدرت های بیگانه اجازه حضور و نفوذ در کشور را نخواهد 
داد، در آن صورت با استقبال جبهه مقاومت اسلامی روبرو 

خواهد شد.
خرازی افزود: صرف نظر از تفاوت هایی که ممکن است 
برداشت های  نظر  از  اسلامی  مقاومت  اصیل  نیروهای 
مذهبی، راهبردها و راهکارهای مبارزه با هم داشته باشند، 
همگی یک هدف را دنبال می  کنند؛ آن هدف، مبارزه علیه 
اشغالگران، نجات کشورهای اسلامی از سلطه بیگانگان 
و تشکیل حکومت های مستقلی است که برپایه قوانین 
تا  می  رود  بی بدیل  حرکت  این  باشد.  شده  بنا  اسلامی 
شرایط ژئوپلیتیک منطقه را تغییر دهد و کشورهای منطقه 
به جای اتکا بر نیروهای خارجی، برای حفظ امنیت خود 
بر توان نیروهای مردمی خویش متکی باشند، نیروهایی 
که حاضرند بر پایه اعتقادات مذهبی خود، برای دفاع از 
آرمان های خویش ایثارگرانه بایستند و استقلال کشور را 

حفظ کنند.

خرازی رییس شورای راهبردی روابط خارجی:

 شرط استقبال از حاکمیت طالبان تشکیل دولتی فراگیر است

سروش بامداد*

مصطفی داننده*

 رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: مجموعه اقدامات ما برای دفع خطر 
کارکردهای  و  فعالیت ها  تداوم  و  بازدارندگی  و  پایداری  افزایش  به  باید منجر  دشمن 
مهم و حیاتی شود به این معنا که تهدیدات منجر به اختلال در زندگی شهروندان و 

خدمات رسانی به آنها نشود. 
سردار غلامرضا جلالی روز سه شنبه در نشست خبری سازمان پدافند غیرعامل کشور 
که در این سازمان برگزار شد، گفت: رهبر معظم انقلاب در بیاناتی فرمودند که اتحاد 
مسلمانان فریضه ای قطعی و دستور قرآنی است. وحدت اسلامی یک امر اصولی است 
نه امر تاکتیکی و مخصوصِ شرایط خاص و این هم افزایی موجب قوی شدن مسلمانان 

می شود تا در ارتباطات با کشورهای غیراسلامی نیز با دست پُر وارد تعامل شوند.
سردار جلالی گفت: پدافند غیرعامل به معنای مجموعه اقدامات دفاعی غیرمسلحانه 
است که موجب افزایش بازدارندگی، کاهش آسیب پذیری، تداوم فعالیت های ضروری، 
ارتقای پایداری ملی و تسهیل مدیریت بحران در برابر تهدید و اقدامات خصمانه دشمن 

و بلایای طبیعی می شود.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه قدمت پدافند غیرعامل به قدمت 
تمدن بشری باز می گردد، افزود: این موضوع برای نسل های بشر به صورت تلاش آنها 
برای حراست و مراقبت در برابر دشمنان طبیعی و انسانی نمایان شده است و در طول 

تاریخ همواره تمهیداتی برای در امان ماندن از این حوادث مد نظر داشته اند.
وی با بیان اینکه شیوه دشمنان برای ضربه زدن به مردم و کشور تغییر پیدا کرده و از 
بخش نظامی به حوزه های فرهنگی، اقتصادی و سایبری، نوین و شناختی انتقال یافته 
است، گفت: با اشراف کامل امنیتی و نظامی ایران بر مناطق مرزی و بیرون از مرزها، امروز 
دشمن از طریق نظامی و تروریسمِ آشکار قادر به آسیب زدن به کشور و مردم نیست و به 

همین دلیل آنها شیوه های غیرمستقیم و پنهانی را برای حمله و تهدید انتخاب کرده اند.
سردار جلالی ادامه داد: تهدیدهای نوین دشمن با محوریت انسان و فناوری دارای 
تفکر بوده و فناوری نیز هر روز در حال تغییر و پیشرفت است بنابراین، این نوع تهدیدها هر 
روز پیچیده تر شده و شناسایی و مقابله با آنها نیز به همین نسبت سخت تر از تهدیدهای 
کرد:  غیرعامل کشور خاطرنشان  پدافند  رییس سازمان  است.  و کلاسیک  قدیمی 
مجموعه اقدامات ما برای دفع خطر دشمن باید منجر به افزایش پایداری و بازدارندگی و 
تداوم فعالیت ها و کارکردهای مهم و حیاتی شود به این معنا که تهدیدات منجر به اختلال 

در زندگی شهروندان و خدمات رسانی به آنها نشود.
سردار جلالی در ادامه با اشاره به استراتژی دشمن در تقابل با ایران گفت: تهدید، کودتا 
و هشت سال جنگ تحمیلی برای دشمن نه تنها ثمری نداشته بلکه سبب شد تا ایران 
اسلامی بتواند با تبدیل تهدید جنگ به فرصت در بسیاری از عرصه ها از جمله عرصه 
نظامی خودکفا شود. همین امر تقویت و افزایش قدرت بازدارندگی را به همراه داشت که 

دشمن خیال تقابل نظامی را از سر بیرون کرد.
وی ادامه داد: پس از آن آمریکا راهبرد فشار همه جانبه حداکثری را در دستور کار قرار 
داد که مبتنی بر ابزارهای مادون جنگ بود. آمریکا در این مسیر، از سلاح تحریم تا فشنگ 
آخر استفاده کرد. در واقع ترامپ نه تنها خود از دنیای سیاست محو شد بلکه گزینه جدید 

تحریم برای بایدن باقی نگذاشت.
 رییس سازمان پدافند غیر عامل اظهار کرد: آمریکا و رژیم صهیونیستی تمام امکانات 
خود و ضدانقلاب را برای برهم زدن امنیت ایران بسیج کردند که هدف آن ایجاد یک 
ظرفیت اقدامات آشوب برانگیز و ضد امنیتی علیه ایران بود که ماحصل آن شکست فشار 

همه جانبه حداکثری دشمن در تمام حوزه ها بود.

رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

اقدامات پدافند غیرعامل باید منجر به افزایش بازدارندگی شود

 وزیر امور خارجه گفت: تماس های خود را با همه 
طرف ها در افغانستان دنبال می کنیم و مشورت ها و 
تماس های امنیتی جمهوری اسلامی ایران نسبت به 
هیات حاکمه سرپرستی و یا موقت در افغانستان در 

جریان است. 
حسین امیرعبداللهیان در نشست خبری مشترک 
با شاه محمود قریشی همتای پاکستانی اظهار کرد: 
باور  و  می کنیم  دنبال  دقت  با  را  افغانستان  تحولات 
داریم که تشکیل دولت فراگیر با مشارکت همه اقوام در 
افغانستان به عنوان مهمترین راهکار سیاسی پیش روی 

همه ما قرار دارد.
وزیر امور خارجه اضافه کرد: ما تماس های خود را با 
و نسبت  افغانستان دنبال می کنیم  همه طرف ها در 

افغانستان  یا موقت در  و  به هیات حاکمه سرپرستی 
اسلامی  جمهوری  امنیتی  مشورت های  و  تماس ها 
ایران در جریان است. وی ادامه داد: در عین حال برای 
کمک به افغانستان برای برون رفت از وضعیت کنونی 
هم  ایران  مرزی  گذرگاه های  ظرفیت های  تمامی  از 
برای تجارت های مرزی و هم برای ارسال کمک های 
انسان دوستانه و تسهیل این کمک های انسان دوستانه  
با بیان این که ما  استفاده می کنیم. امیرعبداللهیان 
همکاری های تجاری و اقتصادی با بخش های مختلف 
معتقدیم  گفت:  داد،  خواهیم  ادامه  را  افغانستان  در 
هرچه بتوانیم وضعیت اقتصادی و معیشتی را بهبود 
سایر  انسان دوستانه  کمک های  ارسال  و  بخشیده 
کشورها به افغانستان را در آستانه فصل سرما تسریع 

کنیم، با اوج کمتری از پدیده آوارگان به سمت مرزهای 
همسایه افغانستان مواجه خواهیم بود. وزیر امور خارجه 
افزود: همکاری های ما در حوزه های مرزی، اقتصادی و 
تجاری در همه سطوح ادامه پیدا می کند، در عین حال 
تشویق هیات حاکمه سرپرستی افغانستان به اجرای 
مسئولیت های آن ها در قبال ایجاد صلح و ثبات و امنیت 
در این کشور مورد توجه جدی جمهوری اسلامی ایران 
است. وی  اظهار کرد: با کشور دوست و برادر جمهوری 
اسلامی پاکستان توافق کردیم که در نشست وزیران 
تهران  در  فردا  در  که  افغانستان  همسایگان  خارجه 
برگزار خواهد شد، پیام واحدی را برای مردم افغانستان 
برای جام جهانی و هیلت حاکمه سرپرستی و موقت 

افغانستان داشته باشیم.

امیرعبداللهیان:

تماس های خود را با همه طرف ها در افغانستان دنبال می کنیم
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 احتباس ادرار؛ علت ها و درمان خواب زیاد یا ناکافی به زوال شناختی 
منجر می شود

نتایج یک مطالعه جدید می دهد افرادی که خیلی کم یا زیاد می خوابند، دچار 
افت شناختی بیشتری می شوند. 

به گزارش ایرنا از روزنامه دیلی میل، نتایج این مطالعه نشان می دهد هفت ساعت 
و نیم خواب برای حفظ مغز و جبران بیماری آلزایمر مناسب است.

دکتر »برندان لوسی«، استادیار مغز و اعصاب در مرکز پزشکی خواب دانشگاه 
واشنگتن، می گوید: مطالعه ما نشان می دهد یک محدوده متوسط یا »نقطه 
شیرین« برای کل زمان خواب وجود دارد که عملکرد شناختی را در طول زمان ثابت 

نگه می دارد.
وی افزود: بر اساس نتایج این مطالعه، خواب کوتاه و طولانی با عملکرد شناختی 

بدتری همراه است که شاید به دلیل خواب ناکافی یا کیفیت پایین خواب باشد.
در این مطالعه که در مجله Brain منتشر شد، 100 فرد مسن با میانگین سنی ۷5 
سال، بیشتر شب ها با یک مانیتور کوچک به پیشانی خود می خوابیدند تا فعالیت 

مغز آنها در طول خواب به طور متوسط چهار سال و نیم اندازه گیری شود.
محققان همچنین مایع مغزی نخاعی را که در بافت اطراف مغز و نخاع وجود دارد، 
برای اندازه گیری سطح پروتئین های آلزایمر استفاده کردند. این مطالعه نشان داد 
نمرات شناختی برای گروه هایی که کمتر از پنج و نیم ساعت یا بیش از هفت و نیم 

ساعت در شب می خوابند، کاهش یافت.
تحقیقات قبلی نشان داده است از دست دادن حافظه، گیجی و کندتر شدن 
ذهن در فراگیری مسائل جدید که همه از علائم آلزایمر هستند، با خواب ضعیف 

ارتباط دارد.
از سوی دیگر محققان به افراد توصیه می کنند از چرت زدن بپرهیزند تا خواب 
شبانه بهتری داشته باشند. با این حال، اگر کسی در طول شب های گذشته 
نتوانسته باشد به اندازه کافی بخوابد، یک چرت می تواند به کمبود خواب وی 

کمک کند.
تقریبا 20 دقیقه برای یک چرت مناسب است و زمان کافی برای بازیابی انرژی 
بدن را فراهم می سازد. افرادی که بیشتر از این مقدار می خوابند به خواب عمیق 

می روند و پس از بیدار شدن احساس گیجی و منگی می کنند.  
چرت زدن در روز در آمریکا نسبتا رایج است، ولی »چرت نیمروز« در برخی از 
کشورها امری عادی محسوب می شود. بدن ما به طور طبیعی در اوایل بعدازظهر 
احساس خستگی می کند، بنابراین شاید چرت زدن در آن زمان در مقایسه با پرهیز 

از خواب تا شب، امر طبیعی تری باشد.
ای  اتفاق پستانداران دارای خواب چندمرحله  به  اکثر قریب  این گذشته،  از 

هستند، یعنی طی چندین دوره کوتاه در طول روز می خوابند.

چند علت استفاده بیشتر از روغن زیتون را بدانید.
همه مشتری های همیشگی روغن زیتون، با خواص آن نیز آشنا 
هستند. این مطلب، بیشتر برای افرادی است که لب به این روغن 

نمی زنند یا تازه شروع به استفاده از آن کرده اند.
برای این که بدانید چرا باید روغن زیتون بیشتر استفاده کنید، این 

مطلب را بخوانید.
 ۱. ضد درد طبیعی

در صد  زیتون صد  روغن  که  کرده اند  ثابت  آمریکایی   محققان 
طبیعی دارای خواص ضد التهابی مشابه ایبوپروفن است. برای 
همین اگر سردرد شدید و طولانی مدت، شما را رها نمی کند، روغن 
ضد  ترکیبات  مدیون  زیتون،  روغن  خاصیت  این  بخورید.  زیتون 

التهابی آن است.
 برای تسکین درد های مزمن، روزانه به طور مرتب، روغن زیتون 
استفاده کنید. استفاده از این روغن برای تسکین سردرد و درد های 

عضلانی، مفید است. 
۲. مفید برای مغز

 روغن زیتون، قدرت درک ذهنی افراد را بالا می برد. بر اساس نتیجه 
یک پژوهش ایتالیایی، این خاصیت روغن زیتون به دلیل وجود 80 

درصد اسید های چرب اشباع نشده  موجود در آن است.
 اگر می خواهید آلزایمر و مشکلات مغزی دیگر را از خود دور کنید، 
روغن زیتون به غذا های روزانه  اضافه کنید و بازی های فکری انجام 

دهید. 
۳. پیشگیری از ابتلا به پوکی استخوان 

پولیفنول های موجود در روغن زیتون، مانند هورمون های واقعی 
عمل می کنند، برای همین باعث تقویت استخوان ها می شوند؛ در 
 D جریان هضم غذا پولیفنول های روغن زیتون، کلسیم و ویتامین
را جذب می کنند و سپس آن ها را به استخوان های ما می رسانند. 
توصیه می شود، زنان بالای 45 سال که بیشتر در معرض پوکی و 

شکستگی استخوان قرار دارند، حتماً از این روغن استفاده کنند.
 روی برنج و غذا های دیگر و سالادها، روغن زیتون بریزید و تا جایی 

که می توانید از خواص آن بهره مند شوید.
 ۴. دفع راحت

 اگر مشکل هضم غذا و یبوست دارید، به سراغ روغن زیتون بروید. 
همچنین، روغن زیتون از تشکیل سنگ کلیه و مثانه جلوگیری 
می کند. بر خلاف روغن پارافین که گاه برای مقابله با یبوست تجویز 
 A، E، K، D می شود، این روغن، جذب ویتامین هایی مانند ویتامین

حلال در چربی را کاهش نمی دهد.
 اگر دچار یبوست شده اید، ناشتا یک قاشق غذاخوری روغن زیتون 

بخورید.
 ۵. لاغر شدن همراه با سبزیجات و ماهی

 برخی معتقدند که روغن زیتون باعث لاغری می شود، اما توجه 
داشته باشید این روغن نیز مانند روغن های دیگر از 100 درصد 

مواد چرب تشکیل شده و هر قاشق غذاخوری آن حاوی ۹0 کالری 
است. روغن زیتون، زمانی باعث لاغری می شود که برنامه غذایی 

شما سرشار از سبزیجات و ماهی باشد.
سرخ  برای  آن  از  کنید.  اسراف  زیتون  روغن  مصرف  در  نباید   
با  کردن استفاده نکنید. با وجود این که روغن زیتون در مقایسه 
روغن های دیگر، مقاومت بیشتری در برابر گرما دارد، اما گرمای زیاد 

و طولانی مدت، ویتامین های آن را از بین می برد.
 ۶. راز جوانی

 روغن زیتون، پیری سلول ها به ویژه سلول های پوستی را به تعویق 
از  سرشار  روغن  این  این که  به خاطر  چرا؟  می پرسید،  می اندازد. 
پولیفنول ها است. علاوه بر این، روغن زیتون حاوی امگا ۹  است که 

فعالیت سلول ها را بالا می برد و از پیری آن ها جلوگیری می کند.
 لازم است به همراه روغن زیتون، مواد غذایی دیگر، مانند روغن 
امگا 3   از  سرشار  که  تن(  آزاد،  )ماهی  چرب  ماهی های  یا  گردو 
هستند، میل کنید. در این صورت، خواص ضد پیری آن چند برابر 

می شوند.
 7. ضد سرطان های سینه و پروستات 

روغن زیتون از ابتلا به سرطان سینه و سرطان پروستات، پیشگیری 
می کند؛ باز هم به دلیل وجود پولیفنول های آن.

 این ترکیبات آنتی اکسیدانی از تشکیل رادیکال های آزاد که مسئول 
ابتلا به سرطان هستند، جلوگیری می کنند. همچنین، روغن زیتون 
سرشار از اسید اولئیک است. نتیجه یک پژوهش آمریکایی که سال 
2005 انجام شده است، نشان می دهد این اسید چرب با ژن عامل 

سرطان سینه، مبارزه می کند.
 8. ضد کلسترول

 روغن زیتون، میزان کلسترول بد خون LDL را پایین می آورد. 
می پرسید چرا؟ به خاطر این که سرشار از اسید اولئیک از خانواده  
امگا ۹  است. امگا ۹ نقش مهمی در پیشگیری از بیماری های قلبی 
 HDL ـعروقی ایفا می کند، زیرا باعث افزایش میزان کلسترول مفید 

و کاهش کلسترول بد خون می شود.
 توصیه می شود روغن زیتون را به همراه روغن کلزا، روغن گردو و 
روغن انگور که سرشار از اسید های چرب امگا 3 هستند، استفاده 

کنید. در این صورت، خواص ضد کلسترولی آن بیشتر می شوند.
 9. مبارزه با فشار خون بالا

 از آن جا که روغن زیتون سرشار از پولیفنول است، در مبارزه با 
که  نمی گذارند  ترکیبات  این  مؤثر عمل می کند.  بالا  فشار خون 
چربی ، رگ های خونی را مسدود کند. در این صورت، رگ ها انعطاف 
بیشتری دارند، خون بهتر جریان پیدا می کند و فشار خون تنظیم 
می شود. همچنین، روغن زیتون حاوی ویتامین E است که خواص 

آنتی اکسیدانی  آن، خطر فشار خون بالا را محدودتر می کند. 
اگر از فشار خون بالا رنج می برید، روغن زیتون بیشتر استفاده 
کنید و همچنین، مصرف ماهی های چرب را در اولویت قرار دهید. 
مصرف چربی های اشباع شده، مانند کره، پنیر، سرخ کردنی ها و 

همچنین نمک را محدود کنید.

علائمی که نشان می دهند کودکتان ریفلاکس دارد؛چرا باید روغن زیتون بیشتر استفاده کنید؟ 

پیشگیری و درمان رفلاکس در نوزادان
نوزادان هم مانند افراد بزرگسال می توانند دچار ریفلاکس )رفلاکس( شوند؛ 
اما برخلاف بزرگسالان بچه ها اغلب وقتی که ریفلاکس دارند بالا می آورند. نگران 
نباشید؛ این طبیعی است و بیشتر اوقات فقط کافیست از راهکار های ساده ای 

استفاده کنید تا کودک احساس راحتی کند.
بچه ها به دلیل اینکه عضله ی پایین مری شان هنوز کاملًا رشد نکرده است دچار 
ریفلاکس می شوند. اسفنکتر مری، عضله ای در پایین مری است که معده را از 
مری جدا می کند تا غذا و اسید معده از معده به پشت حلق برنگردد؛ اما عضله ی 
اسفنکتر مری نوزاد ضعیف و در حال رشد است که باعث می شود غذا راحت تر به 

پشت حلق برگشته و در نتیجه علائم ریفلاکس را ایجاد کند.
گاهی بچه ها پُرخوری می کنند و اگر پُرخوری کنند غذا می تواند به بالا برگردد. 
سپس تدریجاً با رشد کودک، عضله ی مورد نظر سفت و قوی تر شده و کودک کمتر 

بالا می آورد.
علائمی که نشان می دهند کودکتان ریفلاکس دارد

و  بی قراری  مری،  به  معده  اسید  ریفلاکس  اصلی  علامت های  از  یکی 
بهانه جویی های کودک است. بچه هایی که ریفلاکس دارند اغلب گریه می کنند و 
بی قرارند، خصوصاً در زمان تغذیه که در بیشتر بچه ها حدوداً 8 تا 10 بار در عرض 
بیست و چهار ساعت است. بنابراین کودکانی که مشکل ریفلاکس دارند بیشتر 

مواقع بی قرارند و نق نق می کنند.
همچنین ممکن است کودک آروغ هایی بزند که همراهش کمی بالا بیاورد یا 

سکسکه کند و یا ممکن است هنگام خوردن و بلع مشکل داشته باشد.
نکته ی مهم دیگر اینکه بچه هایی که ریفلاکس دارند معمولًا بدنشان را حین و 
بعد از غذا خوردن قوز می کنند. دلیلش هم می تواند احساس سوزش و درد ناشی 
از تجمع اسید و مایعات معده در مری شان باشد. قوز کردن غیرعادی می تواند 
خودش یک مسأله ی نورولوژیکی باشد؛ اما اگر کودک دیگر علائم ریفلاکس را 

دارد، قوز کردنش هم می تواند به ریفلاکس مربوط باشد.
سرفه های مکرر یا پنومونی مکرر نیز از دیگر نشانه های قابل توجه ریفلاکس 
در کودکان است. کودک شما ممکن است به دلیل اسید معده یا غذایی که به 
پشت حلقش می آید مکرراً سرفه کند. ضمنا خرده غذا هایی که در پشت حلق 
جمع می شوند نیز ممکن است با استنشاق وارد ریه ها و نای شوند که نتیجه ی آن 
پنومومی باکتریایی خواهد بود. دیگر مشکلات تنفسی مانند خس خس سینه و 

آسم هم می توانند از پیامد های ریفلاکس باشند.
یک مسأله ی مهم دیگر اینکه ریفلاکس می تواند در خواب کودک اختلال ایجاد 
کند و باعث شود کودک طی شب خواب راحتی نداشته باشد. سعی کنید بین 
زمان خواب کودک و تغذیه ی او فاصله بگذارید تا محتویات معده فرصتی برای 

هضم شدن پیش از خواب داشته باشند.
چگونه از ریفلاکس کودک پیشگیری کنید؟

دو راهکار اصلی برای جلوگیری از ریفلاکس کودک وجود دارد.
در وعده های مکررتر با حجم کمتر به کودک غذا بدهید: وقتی غذای زیادی وارد 
معده کودک می کنید احتمال اینکه غذا به سمت بالا برگردد بیشتر است. پس 
سعی کنید غذا ها را با حجم کمتر، اما در وعده های مکرر به کودک بدهید تا کمتر 

بالا بیاورد و از مقدار اسیدی که وارد حلقش می شود نیز کم شود.
اگر کودک هنوز نمی تواند بنشیند سرش را در زاویه ی 30 تا 45 درجه نگه دارید: 
وضعیت درست سر کودک هنگام غذا خوردن می تواند تفاوت زیادی ایجاد کند. 
بهتر است چه هنگام غذا خوردن و چه نیم ساعت پس از غذا خوردن، سر کودک 
در زاویه ی سی درجه با زمین باشد. چون جاذبه به گوارش غذا کمک می کند. 
بچه هایی که هنوز نمی توانند بنشینند نیاز به کمک دارند تا در وضعیت درستی 
هنگام تغذیه قرار بگیرند. می توانید کودک را در تاب کودک، کریر و یا صندلی غذای 
کودک قرار دهید. مهم این است که هنگام تغذیه سر کودک نسبت به بدنش صاف 

قرار بگیرد.
ریفلاکس کودک را چگونه درمان کنید؟

اگر دادن وعده های مکرر با حجم کمتر و بالا نگه داشتن سر کودک حین غذا 
خوردن بی فایده بود حتماً با پزشکش مشورت کنید. لزوماً دارودرمانی اولین گزینه 
برای رفع ریفلاکس نیست. معمولًا فقط در موارد شدید دارو تجویز می شود، یعنی 

زمانی که کودک نمی تواند چیزی بخورد و وزن نگرفته است.
یک  کند:  تجویز  است  ممکن  را  دارو ها  این  معمولًا  پزشک  موارد  این  در 
مهارکننده ی H2 مانند پپسید AC یا Axid AR )آکسید(، و یا یک مهارکننده پمپ 

پروتون مانند نکسیوم یا پریواسید.
توصیه ها

کودک را نزد پزشک ببرید تا مطمئن شوید علائمی که دارد مربوط به ریفلاکس 
اسید معده به مری هستند و مشکل دیگری مانند انسداد روده وجود ندارد.

برخی از علائم هشداردهنده ای که باید به آن ها توجه داشته باشید شامل خون 
در استفراغ یا مدفوع و بالا آوردن زرداب می شوند در این مورد هر چه سریع تر 

کودک را به پزشک برسانید.

یک متخصص پوست جوان مطرح  کرد؛ 

چند نکته بهداشتی برای حضور در مدرسه 
یک متخصص پوست گفت: دانش آموزان باید بر شستشو و ضدعفونی کردن 

دستهایشان در دوران کرونا مداومت داشته باشند. 
لیلا شیربیگی، متخصص پوست و مو و طب ایرانی در مورد اهمیت شستشو 
به  با توجه  به ویژه در مدارس، اظهار کرد:  و ضدعفونی کردن دست کودکان 
بازگشایی مدارس در دوران کرونا، کودکان باید بیشتر از قبل توجه به ضدعفونی 
کردن و شستشوی مداوم دست هایشان داشته باشند زیرا به دلیل ارتباطشان با 
همسالان و معلمان خود و همچنین ارتباط مستقیم با سطوح مختلف، بیشتر از 
قبل، امکان آلوده شدن آن ها وجود دارد. تاکید ما این است که کودکان حتماً و به 

صورت مکرر از ضدعفونی کننده های دست استفاده کنند.
یا  و  مواد شوینده  از  مداوم  استفاده  دلیل  به  است  شیربیگی گفت: ممکن 
ضدعفونی کننده ها پوست دست کودکان دچار خشکی بشود، توصیه ما این 
است که در این موارد کودکان از صابون های گلیسیرین دار یا صابون های حاوی 
کرم برای شستشوی دست هایشان استفاده کنند تا چربی پوست دستشان کمتر 
از بین برود. همچنین کودکانی که از خشکی بیش از اندازه پوست رنج می برند، 
می توانند از پماد های حاوی وازلین استفاده کنند و در صورت خارش زیاد پوست 
دست می توانند از مخلوط کردن وازلین با روغن بادام شیرین و روغن بنفشه بهره 

ببرند.
شیربیگی ادامه داد: به منظور مخلوط کردن این روغن ها با وازلین بهتر است 
خانواده ها از هر کدام از روغن های بنفشه و بادام شیرین به میزان 15CC استفاده 
کنند و داخل 50CC وازلین بریزند تا کودکان قبل از رفتن به مدرسه دست های 
خود را چرب کنند و در مدرسه نیز پس از شستشوی دست می توانند از این مخلوط 
استفاده کنند.  این متخصص طب ایرانی بیان کرد: برخی از کودکان از چربی 
وازلین استقبال نمی کنند. پیشنهاد ما به آن ها استفاده از مخلوطی از روغن بادام 
شیرین با کرم های پایه است. همچنین کرم های حاوی گیاه بابونه و یا گل همیشه 
بهار به دلیل خاصیت ضد التهابی و ضدخارش بودن در درمان اگزمای پوست 
دست بچه ها موثر هستند. او گفت: اگر پوست دست بچه ها بسیار خشک است 
باید از کرم های حاوی اوره استفاده شود. اوره یک لایه بردار ملایم و مرطوب کننده 
بسیار مناسب است و با درصد های مختلف در بازار یافت می شود و متناسب با 

مشکلات احتمالی پوست بچه ها می توانیم از این کرم ها استفاده کنیم.



چهار شنبه-5 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45377 اجتماعی

شقایق های خونین

 متینا بهمن
سلام بر شما که با عشق، سربندهای یا حسین )ع( را بر سرهایتان محکم بستید و 

قدم در راهی گذاشتید که قرن ها پیش، امام محبوبتان در آن قدم گذاشتند.
چه می شد باز می گشتیم گاهی مثل اول ها

دوباره دسته گل می زد کسی روی مسلسل ها
و گاهی پای اعلامیه های هشدار می آمد

که شبنم یخ زده در باغ، برخیزید مشعل ها!
سلام بر بدن های پاره پاره تان. سلام بر لبان خشکیده تان که قرمزی خون را 
بوسیدند. سلام بر شمایی که نماد ایثار و مقاوت میهن ایرانید. سلام بر شمایی که با 
عشق، سربندهای یا حسین )ع( را بر سرهایتان محکم بستید و قدم در راهی گذاشتید 

که قرن ها پیش امام محبوبتان در آن قدم گذاشتند.
سلام بر شماهایی که کربلایی شدید. شما رفتید تا خیابان ها خالی شوند از قدم های 
نامردانی که حریصانه به وجب به وجب خاک مان چشم دوخته بودند. شما رفتید اما 
همچنان بر دل این خاک، چیزهایی را جا گذاشته اید. پوتین های خاک خورده. پلاک 
های جا مانده. استخوان های تکه تکه شده و جاودانی که پس از آسمانی شدنتان بر 

پرچم ایران حک کردید.
این جاودانی را با چشم نمی توان دید؛ اما می توان، از ساعت ها چشم دوختن به رنگ 
قرمز آتشین پرچم مان، از بوییدن الله میان سفیدی آن، از قدرت و حس پیروزمندانه 

ای که پس از شنیدن نام »ایران« می توان شنید، احساس کرد.
شال و کلاه کرده ام تا از میان خاطرات شقایق های خونی عبور کنم. شقایق هایی 
که درد دل ها دارند. هر یک، کتابی دارند. هر یک از روزگاری سخن می گویند که من 
نبودم. از روزهایی که هیچ یک را ندیده ام، اما آنها دیده اند. دیده اند که چگونه در مقابل 
قدرت های پوشالی که تنها ظاهری قدرتمند داشتند، دست مشت کردید، بندهای 
پوتین هایتان را محکم تر کردید و قدم بر جاده ای گذاشتید که غرق در خون بود و تنها 
دلاوری، عشق و ایمان شما بود که از هزاران تانک و مسلسل و نارنجک پر قدرت تر و 

قوی تر ظاهر می شد و دل آنان را به لرزه در می آرود.
از خون سرخی می گویند که از جوشیدن در رگ های شما، احساس قدرت می 
کنند. شمایی که تا پای جان، برای اعتقادات تان، برای ناموس تان، برای خانواده هایی 
که چشم انتظار شنیدن خبر آزادسازی خرمشهر بودند، به میدان نبرد رفتید و آنچه را که 

در توان داشتید در انگشت هایتان، برای فشردن ماشه گذاشتید.
درود بر شمایی که از هیچ چیز و هیچ کس هراس نداشتید. به راستی که دشمن، از 

همین قدرت انگشتان تان، ترسید.
آن شقایق ها می گویند برایم از پسر 12 ساله ای که آنچنان پرهیبت ظاهر شد که 
چشم جهانیان خیره و زبان برای سخنگویی در مورد آن ناکام ماند. می گویند از شمایی 
که همسفر حق شدید. از برخی از شمایی که تنها یادگاریتان، یک پلاک خونی در زیر 
خاکریز های میدان بود. از شمایی که حتی در آن شرایط سخت، نمازتان رها نمی شد 

و از خدایی که یک لحظه از شما چشم بر نمی داشت.
قلم بر جوهر خون می زنم و می نویسم از شما.از شقایق ها.از نارنجک و تانک و 
مسلسل ها.از الله اکبرها می نویسم. از آزادی خرمشهر و انقلاب می نویسم. می 
نویسم: »بسم رب الشهدا و الصدیقین«. به نام پروردگار شهدا و صالحین. به نام آن 
خدایی که آفرید ایمان و عشق و رشادتی را در شمایی که حال تنها یادتان بر بلندترین 
قله های قلب های ایرانیان باقیست. به نام آن خدایی که آفرید شما را از خاک. از خاک 
بی جانی که حماسه آفرین شد. شما لایق شهادت بودید. لایق همنشینی با حسین بن 
علی هستید. تاریخ همیشه به یاد خواهد داشت شما شیران دلیر را که با غرشی عظیم 
به سوی شهادت شتافتید و با بدن هایی خونی در آغوش آن قرار گرفتید. شما، ادامه 
ماجرای کربلا شدید. شما، ادامه داستان عاشورا شدید. تاریخ، همیشه و همیشه در یاد 
خواهد داشت که شما تنها کسانی هستید که تا زمانی که این دنیا و جهانی باقیست، 

یادتان بر دل تک تک ملت ایران باقیست.

دبیر کمیته علمی ستاد ملی کرونا:

بازگشایی ها تدریجی و آرام براساس 
شرایط جامعه باشد

 دبیر کمیته علمی ستاد ملی کرونا با هشدار نسبت به خطر شیوع پیک ششم کرونا 
در کشور، گفت: بازگشایی ها به صورت تدریجی، آرام و آرام و براساس شرایط جامعه 

انجام شود.
دکتر حمیدرضا جماعتی روز سه شنبه در حاشیه جلسه کمیته علمی ستاد ملی 
کرونا افزود: بازگشایی باید به تدریج باشد؛ اگر این کار به صورت یک دفعه انجام 
شود، در صورتی که هنوز به ایمنی جمعی نرسیده ایم، می توانیم شاهد پیک ششم 

باشیم.
وی ادامه داد: در صورتی که ایمنی به صورت جمعی حاصل شود، به عبارتی زمانی 
که افراد حداقل 2 دز واکسن را تزریق کردند، سپس بازگشایی ها به تدریج صورت گیرد.
دبیر کمیته علمی ستاد ملی کرونا اظهار داشت: تزریق واکسن، رعایت پروتکل های 

بهداشتی و اجرای محدودیت هوشمند عوامل مهم کنترل بیماری هستند.
جماعتی تصریح کرد: اگر این موارد به درستی اجرا نشود، شاهد پیک های بعدی 

کرونا خواهیم بود.
وی گفت: با توجه به اینکه شیوع ویروس کرونا در جامعه از نوع دلتا است، برای اینکه 

به ایمنی جمعی برسیم باید 80 تا 85 درصد مردم 2 دز واکسن را دریافت کنند.
دبیر کمیته علمی ستاد ملی کرونا بیان کرد: تزریق یک دز واکسن فقط سبب به وجود 

آمدن ایمنی نسبی می شود و مردم باید دز دوم را هم دریافت کنند.
 

 دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش:

گواهینامه صلاحیت حرفه ای از شرایط 
ورود به رتبه بندی معلمان است

 دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه یک دوره زمانی چهار تا پنج ساله 
طول می کشد تا تمام معلمان وارد فرایندی از جنس صلاحیت ها و دریافت گواهینامه 
باید گواهینامه  این است که فرد  بندی  رتبه  به  از شرایط ورود  شوند، گفت: یکی 

صلاحیت معلمی داشته باشد.
محمود امانی طهرانی روز سه شنبه در نشست خبری با خبرنگاران افزود: امسال 
یکصدمین سال تاسیس شورای عالی آموزش و پرورش، قدیمی ترین نهاد آموزش 

کشور است. در سال 12۷5 شکل اولیه شورا در دوره مظفرالدین شاه شکل گرفت.
امانی طهرانی عنوان کرد: در قانون تشکیل شورای عالی آموزش و پرورش عنوان 
شده که این نهاد به اتفاقات خوب آموزش و پرورش کمک کند که در این راستا آگاهی 

عمومی به واسطه رسانه ها را می طلبد.
وی ادامه داد: همچنین 2۹ شهریور امسال یک هزارمین جلسه این شورا با حضور 

رییس جمهوری برگزار شد.
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش همچنین درباره آخرین وضعیت گواهینامه 
صلاحیت حرفه ای معلمان توضیح داد: کار معلمی صفت کیفیت را با خود همراه دارد، 

بنابراین هر کاری که کیفیت داشته باشد، ارزشمند است.
امانی طهرانی گفت: برخی از صلاحیت ها به پیش از ورود افراد به عرصه معلمی 
بازمی گردد. آموزش معلمان در دانشگاه فرهنگیان یا افرادی که از طریق دوره ها وارد 

مسیر معلمی و وارد مسیر جذب معلمی می شوند، نمونه ای از آن است.

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم :

۵۰۰ نیروگاه خورشیدی خانگی
 با تسهیلات کم بهره درقم احداث می شود

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم از ارایه تسهیلات کم بهره جهت احداث 
نیروگاه های خورشیدی خانگی به میزان 5 کیلووات خبر داد.

مهندس محمدرضا مهاجری اظهارداشت :بر اساس هماهنگی های صورت گرفته 
فی مابین شرکت توزبع برق استان با بسیج سازندگی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( به 
متقاضیان واجد شرایط جهت احداث نیروگاه خورشیدی خانگی به میزان 5 کیلووات ،تا 

سقف 100 میلیون تومان تسهیلات کم بهره اختصاص داده شود.
نیروگاه  صدور 500  مجوز  سپاه  سازندگی  بسیج  اینکه  بیان  با  مهاجری  مهندس 
خورشیدی خانگی در سطح استان قم را دارد افزود:تاکنون تعداد 30 متقاضی موفق 
به نصب و بهره برداری این نیروگاه شده اند و تعداد ۷0 مورد دیگر نیز در شرف معرفی به 

بانک و انجام کار قرار دارد.
مهاجری در ادامه با اشاره به تسهیلات کم بهره جهت احداث نیروگاه خورشیدی پنج 
کیلوواتی در سطح استان تاکید کرد:این تسهیلات به متقاضیانی داده می شود که 
مالکیت فضای مورد نظر به نام شخص درخواست کننده باشد و ملک مورد نظر دارای 

سند تک  برگ و یا دفترچه ای باشد و اشتراک برق نیز به نام متقاضی باشد.
وی در ادامه تصریح کرد: پس از رویت اصل مدارک مالکیت،شناسایی قبض برق 
متقاضی و بازدید از محل نصب پنل خورشیدی،تصویر مدارک شناسایی جهت صدور 

مجوز نصب و احداث به پیمانکار مربوطه معرفی می شوند.
مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم تصریح کرد: اجرای سامانه خورشیدی 
5 کیلو واتی که با استفاده از تسهیلات بند )ه( تبصره 16 قانون بودجه در سال ۹۹ به 
مبلغ 50 میلیون تومان شروع شد و با مسئولیت سازمان بسیج سازندگی با پیمانکاران 

مربوطه هماهنگ های لازم صورت گرفت.
مهاجری ادامه داد: با توجه به هماهنگیهای سازمان بسیج سازندگی با بانکهای عامل 
ارایه دهنده تسهیلات 50 میلیون تومانی وهمکاری بانکها، امسال همچنان پرداخت آن 
ادامه دارد و جهت استفاده از این تسهیلات تا 100 میلیون تومان هماهنگی های لازم 

صورت گرفته است.
وی یادآور شد:شرکت توزیع نیروی برق استان مسئولیت انعقاد قرارداد خرید تضمینی 
برق تولید شده با مبالغ مصوب و هماهنگی و نظارت بر اجرا و صدور صورتحسابهای آن و 

پیگیری ارسال به ساتبا را دارد .

رئیس کانون کارگران ساختمانی قم خبرداد:

وجود بیش از ۲۶ هزار 
کارگر ساختمانی در قم

رئیس کانون کارگران ساختمانی قم از تحت پوشش بیمه بودن 24 هزار کارگر فصلی 
و ساختمانی قم در سازمان تأمین اجتماعی و در صف انتظار بودن 2 هزار و 500 کارگر 

ساختمانی دیگر خبر داد.
عباس شیری در دوازدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن 
جلسات شهید باکری این شورا، اظهار داشت: در استان قم 24 هزار کارگر فصلی تحت 
پوشش تأمین اجتماعی قرار گرفتند و 2 هزار و 500 کارگر ساختمانی نیز در صف تأمین 

اجتماعی هستند.
رئیس کانون کارگران ساختمانی قم با بیان اینکه حوادث ناشی از کار در ساختمان 
بالغ بر 60 درصد است تصریح کرد: به همین منظور افزایش ایمنی ضریب کار در قالب 

کارگاه های آموزشی به کارگران فصلی و ساختمانی انجام می گیرد.
به گفته وی، همچنین آموزش و رتبه بندی کارگران فصلی قم نیز برای نحوه کار در ارتفاع 

در پروژه های انبوه سازی توسط کانون کارگران فصلی قم عملیاتی شده است.
ساختمانی  کارگران  شد:  یادآور  کشور  سراسر  ساختمانی  کارگران  کانون  بازرس 
درخواست دارند تا شهرداری قم یک قطعه زمین یا ساختمانی با حفظ مالکیت برای 
ایجاد ستاد مرکزی کارگران فصلی و حل وفصل مشکلات این افراد در اختیار این کانون 
قرار دهد. شیری عنوان کرد: در سه دوره قبلی شورای اسلامی شهر قم به رغم تلاش های 
این کانون، زمین و ساختمانی توسط شهرداری قم برای این موضوع اختصاص نیافته 
قبل  سال های  از  امکاناتی  چنین  کشور  شهرهای  از  بسیاری  در  درحالی که  است، 
فراهم شده است. وی ابراز داشت: اگر قطعه زمین یا ساختمانی توسط شهرداری قم به 
این کانون اختصاص یابد امکان ساماندهی این افراد در قالب سامانه های قابل اطمینان و 

حل وفصل مشکلات فیزیکی آن ها فراهم می شود.
رئیس کانون کارگران ساختمانی قم اذعان کرد: با همکاری نهادهای دیگر استان در 

دوران کرونا 23 هزار بسته معیشتی در اختیار کارگران فصلی استان قرار گرفته است

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح ها و پروژه های ترافیکی
  با اعتبار ۲۱ میلیارد ریال

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از اجرای پروژه ها و طرح های ترافیکی با اعتبار 21 
میلیارد ریال در 6 ماهه نخست سال جاری خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اجرای طرح های ترافیکی در سطح منطقه اظهار 
داشت:  به منظور ارتقاء سطح ایمنی تردد و بهبود خدمت رسانی به شهروندان در سطح 
معابر اصلی و فرعی منطقه چهار، اقداماتی از قبیل رنگ آمیزی جداول و سرعتکاه ها و 
نیز خط کشی عابر پیاده، خرید و نصب علائم و تجهیزات ترافیکی اعم از استوانه های 
ترافیکی، بولارد، گل میخ و … با اعتبار ۷ میلیارد ریال و بهسازی و اصلاح ایستگاه های 
اتوبوس اعم از نصب و اصلاح صندلی، شیشه و برچسب با اعتباری بالغ بر 2 میلیارد ریال 

انجام شده است.
وی در ادامه از ایمن سازی گذرگاه های عابر پیاده و اصلاح معابر جهت تردد معلولین 
محترم با اعتبار 3 میلیارد ریال خبر داد و محدوده بلوار شهید صدوقی، بلوار فردوسی، 

بلوار شهیدان محمود نژاد و بلوار بوعلی را محل اجرای این طرح معرفی کرد.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم در ادامه از نصب تابلوهای هدایت مسیر در 13 نقطه با 
اعتبار 5 میلیارد ریال خبر داد و افزود: نرده گذاری بلوار غدیر به طول 300 متر و اعتبار 3 

میلیارد ریال نیز اجرا گردیده است.
به گفته اصفهانیان مقدم، ادامه بلوار شهید سپهبد سلیمانی نیز توسط واحد امانی 

منطقه ایمن سازی گردیده و علائم و تجهیزات ترافیکی نیز در محل نصب شده است.
وی تصریح کرد: با توجه به اجرای بسیاری از پروژه های ترافیکی توسط واحد امانی، 
هزینه های این پروژه نیز به تبع کاهش چشمگیری داشته و می توان به تعمیر، اصلاح و 
نگهداری گاردریل های بلوار آیت الله بروجردی و ادامه بلوار شهید سلیمانی اشاره کرد که 

توسط واحد امانی منطقه با یک دهم برآورد هزینه انجام شده است.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم یادآور شد: اجرای به موقع پروژه های ترافیکی در سطح 
منطقه نقش بسیار مهمی در افزایش ضریب ایمنی تردد شهروندان و کاهش حوادث 

احتمالی و همچنین ارتقاء سطح رضایت مندی شهروندان ایفا می نماید.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم :

جلوگیری از موازی کاری های فرهنگی
 با انتخاب رابطین فرهنگی در دستگاه ها

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم با اشاره به انتخاب نمایندگان 
رابط شورای شهر قم با دستگاه ها و مراکز فرهنگی گفت: هدف از این اقدام جلوگیری از 
موازی کاری در فعالیت های فرهنگی توسط نهادهای دینی و فرهنگی در شهر مقدس 

قم است.
مصطفی ملایی در دوازدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، با اشاره 
به اقدامات شهرداری قم در خصوص برگزاری برنامه های مختلف برای “روز قم” اظهار 
داشت: شهرداری قم در سومین سال از برگزاری روز قم، اقدامات بسیار زیادی در دستور 

کار خود قرار داده است.
وی با اشاره به انتخاب نمایندگان رابط شورای شهر قم با دستگاه ها و مراکز فرهنگی 
گفت: هدف از این اقدام جلوگیری از موازی کاری در فعالیت های فرهنگی توسط 
نهادهای دینی و فرهنگی در شهر مقدس قم است. رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای شهر قم با تأکید بر اهمیت مسئله زنان و خانواده، ابراز داشت: اینکه کمیته بانوان 
و خانواده در ذیل هیئت رئیسه یا کمیسیون فرهنگی قرار بگیرد تفاوت چندانی ندارد و 
مهم اهدافی بوده که از آن انتظار می رود که بتواند عملیاتی نماید. وی خاطرنشان کرد: 
جایگاه منطقی این کمیته این است که در ذیل کمیسیون فرهنگی و اجتماعی قرار بگیرد 

تا هر بار نیازی نباشد تا مصوبات آن به صورت مستقیم در جلسات علنی مطرح شود.

اظهار  مجازی  فضای  حوزه  ارشد  کارشناس  کاکوان  مهدی  محمد   
داشت: عموم دستگاه ها و شرکت های خصوصی باید برای بالا بردن سطح 
معلومات آحاد جامعه در فضای مجازی تلاش کنند زیرا طرح هایی با عنوان 
مسدودسازی یا محدودسازی فضای مجازی با شکست مواجه شده است.
فضای مجازی، نسل جدیدی از روابط اجتماعی را تشکیل می دهند که 
با اینکه عمر خیلی زیادی ندارند، توانسته اند به خوبی در زندگی مردم نفوذ 
کنند. مردم بسیاری در سنین مختلف و از گروه های اجتماعی متفاوت در 
فضای مجازی کنار هم آمده اند و از فاصله های بسیار دور در دنیای واقعی 
از این طریق با هم ارتباط برقرار می کنند. امروزه روش های ارتباطی با 
دیگران از طریق اینترنت افزایش یافته است. پست الکترونیک، پیام های 
کوتاه، چت روم ها، وب پایگاه ها و بازی ها، روش هایی برای گسترش 
و حفظ روابط اجتماعی شده اند. بنا به گفته محققان روزانه نزدیک به 
چهارصد میلیون کاربر در سراسر دنیا از اینترنت استفاده می کنند و یکی از 

کاربردهای اصلی اینترنت، برقراری ارتباط اجتماعی با دیگران است.
در این راستا در ایران برای جلوگیری از سواستفاده برخی از کاربران از 
اطلاعات مردم، پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات ایران یا پلیس سایبری 
ایران با نام مختصر »پلیس فتا« به وجود آمد. وظیفه این نهاد ایجاد امنیت و 
کاهش مخاطرات برای فعالیت های علمی، اقتصادی و اجتماعی در جامعه  
اطلاعاتی، حفاظت و صیانت از هویت دینی و ملّی، مراقبت و پایش از 
فضای تولید و تبادل اطلاعات برای پیشگیری از تبدیل شدن این فضا به 
بستری برای انجام هماهنگی ها و عملیات  برای انجام و تحقق فعالیت های 

غیرقانونی و ممانعت از تعرض به ارزش ها و هنجارهای جامعه است.
برای به دست آوردن اطلاعاتی در خصوص مخاطرات احتمالی فضای 
مجازی به گفت وگو با »سرهنگ محمد مهدی کاکوان« رییس پیشین 
پلیس فتا تهران بزرگ و کارشناس ارشد حوزه فضای مجازی پرداخت ایم 

که در ادامه می خوانیم.
* عمده ترفندهای کلاهبرداری در فضای مجازی چیست؟

کاکوان: یکی از شایعه ترین ترفندهای کلاهبرداری، بحث تخلیه حساب 
های بانکی است که از آن به عنوان »فیشینگ« نام می برند. در این روش  
هکرها یا دزدان اینترنتی برای به دست آوردن اطلاعات شماره 16 رقمی 
کارت بانکی، رمز دوم،  CVV2، تاریخ صدور کارت و سایر اطلاعات را هک 
می کنند و از این طریق درگاه های متعددی را به خود اختصاص می دهند.
سپس فرد کلاهبردار یک صفحه مجازی آشنا همچون صفحه بانک 
بانکی شده،  وارد شبکه  اینکه  به گمان  بارگذاری می کند، مخاطب  را 
مشخصات و رمز عبور خود را وارد می کند در صورتی که این یک صفحه 
به رمز یکبار مصرفی که الان روی حساب  با توجه  البته  جعلی است. 
های بانکی متصل شده در بیشتر مواقع جلوی آن گرفته می شود اما 
برخی اوقات گزارش هایی که به دست ما می رسد، حاکی از آن است 
که با مهندسی اجتماعی که شخص کلاهبردار انجام می دهد، بعد از 
هک یا ورود به حساب و گرفتن رمز عبور از خود مخاطب با مهندسی 
اجتماعی، رمز دوم را هم در اختیار گرفته و حساب را خالی می کند که 
نمونه آن فروشگاه هایی است که به صورت غیرقانونی بازی های آنلاین را 

می فروشند.
یکی دیگر از اقداماتی که کلاهبرداران از طریق فضای مجازی انجام 
می دهند؛ تهدید به پخش »تصاویر خصوصی افراد« است. آنها به این 
صورت این ترفند خود را به کار می برند که موضوعاتی همچون ازدواج یا 
استخدام را تبلیغ می کنند و به طرف مقابل پیشنهاد ازدواج داده و خود 
را یک آدم تحصیل کرده یا پولدار معرفی می کنند. بعد از طی یک ارتباط 
چند ماهه در فضای مجازی در این راستا سعی می کند از شخص عکس 
و تصاویری بگیرد و در مواقعی نیز در فضای حقیقی به بهانه آشنایی چند 
جلسه ای را با هم می گذارند، سپس در شرایط خاصی که در فضای 
مجازی با هم در حال چت و ارتباط هستند، تصاویر خصوصی می گیرد. 

بعد از آن چهره واقعی خود را  نشان می دهد و اقدام به اخاذی می کند.
همچنین در مواردی نیز فرد می کوشد که از افراد به عنوان »مهاجرت یا 
ثبت نام در دانشگاه های خارج از کشور« تبلیغاتی را انجام دهد، پول هایی 
را اخذ کند و بعد از اینکه مقداری جلو رفت و اعتماد طرف را جلب کرد و 
پول کافی گرفت، این صفحه مجازی یا اکانت فضای مجازی او حذف می 
شود و دسترسی به او تقریباً برای شخص مخاطب غیرقابل ممکن می شود.
طریق  از  مجازی  فضای  در  کلاهبرداری  های  روش  از  دیگر  دیکی 
»تبلیغات مناسبتی« صورت می گیرد به این صورت که برای نمونه صفحه 
ای را با عنوان مسکن ملی باز می کنند و در آن ذکر می کنند که اگر می 
خواهید به شما زمینی اختصاص داده شود، مشخصات خود را وارد و 
سپس مدارک را بارگزاری کنید و در پایان برای اینکه ثبت نام  شما تکمیل 
شود، باید هزینه ای را واریز کنید که مبالغ دریافتی از هر فرد خیلی زیاد 
نیست شاید به همین دلیل است که بسیاری به آن اعتماد می کنند. عمده 

پرونده ها در خصوص فضای مجازی همین قبیل موارد است.
* راهکار پیشنهادی شما برای مقابله با کلاهبرداری افراد در فضای 

مجازی چیست؟
کاکوان : یکی از مهم ترین راهکارها برای مقابله با اخاذی کلاهبرداران 
»اطلاع رسانی، افزایش سطح معلومات و سواد عمومی در فضای مجازی« 

است.
*آیا با سودجویان »نویسنده نما« و مبلغان مطالب و تصاویر غیرمجاز 

برخورد قانونی می شود؟
کاکوان : با هرگونه تبلیغات آسیب زا و غیرقانونی که انتشارکنندگان در 
تبادل با سایت های تبلیغی که این محتوا را تولید کرده اند یا خود در نوشته 
ها و تبلیغاتشان انجام دهند با توجه به مقرراتی که در فضای مجازی وجود 

دارد، قطعاً برخورد قانونی می شود.
برخی از سودجویان با عنوان نویسنده با تبلیغ تصاویر مستهجن یا 
تصاویر غیراخلاقی اقدام به جذب مخاطب می کنند و بعد مطالب خود 
را منتشر می کنند. در بسیاری از مواردی که طرف وبلاگ نویس است 

یا می خواهد مطلبی را ادامه بدهد، برای اینکه نوجوان ها و جوان ها 
را جذب کند به انتشار تصاویر غیراخلاقی اقدام می کند که این یک 
موضوع خاص  و تنها مربوط به نویسندگان نیست. همچنین متولی 
اصلی در خصوص نویسندگانی که برخی اوقات نوشته هایشان بارهای 
غیرقانونی و غیراخلاقی دارد یا منتشرکنندگانشان برای اینکه بتوانند 
این کتاب ها، فایل صوتی و مطالب را در فضای مجازی بفروشند از 
تبلیغات غیر اخلاقی استفاده می کنند، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
است. یعنی کارگروه هایی وجود دارد به عنوان کارگروه تعیین مصادیق 
مجرمانه که وزارت ارشاد هم در آن عضو است و بررسی های لازم انجام 
می شود که آیا این کتاب مجوز چاپ دارد، این نویسنده ای که این کتاب 
را نوشته آیا اصلًا مجوز نویسندگی دارد یا خیر. اگر شکایت ها از این نوع 
نویسنده ها به دلیل عدم رعایت مقررات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
باشد که این وزارتخانه باید در خصوص آن اقدام قضایی و قانونی انجام 
دهد و برخورد نماید. اما در مواردی که این افراد مطالبی نوشته و منتشر 
می کنند و زیر بار مقررات و قوانین وزارت ارشاد نمی روند، پلیس وارد 
شده و برخورد می کند و آنچه را که محتوای مجرمانه باشد به سیستم 
قضایی معرفی و پس از کسب مجوز قضایی، اقدام به برخورد جدی با 

آنها می کند.
قرار  کلاهبرداری  و  اخاذی  مورد  مجازی  فضای  در  مردم  اگر   *

گرفتند، باید در قدم نخست چیکار کنند؟
کاکوان: اگر مردم به هر دلیلی در فضای مجازی دچار آسیب شدند، 
اسکرین شاتی که از موارد منتشره توسط نویسنده نماها می گیرند، برای 
شروع یک شکایت کافی است اما برای پیگیری قطعاً باید با همکاران پلیس 
همکاری داشته باشند تا بتوانند ادله محکمه پسندی را جمع آوری کنند یا 
با استناد به بخشنامه استنادپذیری ادله  دیجیتال، آنچه را که به عنوان ادله 
دیجیتال اخذ می شود با مستندات قانونی مطابقت داشته باشد تا محاکم 
قضایی بتوانند حکم صادر کنند. بنابراین بلافاصله شکایت کردن و پلیس را 

در جریان گذاشتن بهترین راه برای شکایت است.
افراد باید یاد بگیرند که در گردش در فضای مجازی وارد »سایت های 

معتبر و دارای مجوز« شوند.
 در فضای مجازی  مطالب و عناوین زیادی وجود دارد. طبیعتاً مردم باید 
بدانند که وارد چه فضایی می شوند و از چه سایتی استفاده می کنند، اصل 
موضوع این است که سایتی را که انتخاب می کنیم، سایت معتبری در 
کشور باشد، سایتی که قبلا روی آن فکر و برنامه ریزی های صحیحی صورت 
گرفته و دارای مجوز است، انتخاب و سپس وارد این فضا شوند به عنوان 
مثال از نویسنده، کتاب و مقاله خاص و دارای اعتبار و مجوز استفاده کنند. 
بنابراین برای پیشگیری از دیدن تصویرها و مطالب ناشایست و غیرمجاز 
شبکه های  و  صفحات   ها،  سایت  کدام  وارد  که  بدانیم  باید  ما  نخست 

اجتماعی می شویم.
* آیا پلیس فتا گشت های فضای مجازی دارد؟

و  گذارد  می  که  طرح هایی  با  پلیس  مختلف  مقاطع  در  کاکوان: 
برخوردهایی که می کند، معمولًا اینها را در فضای کشور از دسترس خارج 
می کند اما از دسترس خارج کردن به معنای ندیدن با vpn وی پی ان یا 
فیلترشکن نیست. بنابراین برای ایجاد تعامل میان خود و پلیس به عنوان 
یک شهروند و فردی که وظیفه اجتماعی دارد، می توان از طریق وب سایت 
پلیس فتا به نشانی www.CyberPolice.ir اقدام به ارایه گزارش تخلفات 
و جرایم احتمالی کرده و پلیس فتا اقدام لازم را در این زمینه انجام خواهد 
داد. پلیس فتا گشت های فضای مجازی دارد که بسیار فعال هستند و با 
موارد این چنینی برخورد می کند، یعنی ضمن مسدود کردن، برخورد 
قضایی هم انجام می دهد. من معتقدم که تمام مخاطبان و کاربران فضای 
مجازی اگر برخی حداقل ها را رعایت کنند، حتما در فضای مجازی دچار 

آسیب نمی شوند.
با  اندازه در مقابله  تا چه  * به نظر شما آگاهی بخشی به جامعه 
متخلفان فضای مجازی موثر است و از چه طریقی این آگاهی باید 

داده شود؟
کاکوان: باید بالا بردن سطح معلومات فضای مجازی را از عموم دستگاه 
ها و شرکت های خصوصی مطالبه کنیم. همه این آسیب هایی که در 
فضای مجازی اتفاق می افتد به دلیل بی اطلاعی و ساده انگاری است. 
برخی با طرح هایی با عنوان مسدودسازی یا محدودسازی فضای مجازی 
می خواهند، جلوی این کار را بگیرند در صورتی که این در گذشته در موارد 
مختلف تجربه شده و نتیجه خوبی نداده است. یکی از اقداماتی که باید 
صورت گیرد، این است که سواد فضای مجازی، علم و معلومات این فضا در 
تدریس ها بیاید. در درجه نخست خود معلمان و کادر آموزشی باید آموزش 
بیشتری ببینند، هوشیار باشند و به ترفندهای فضای مجازی اشراف داشته 

باشند که بتوانند این را به دانش آموزان نیز منتقل کنند.
مطالب آسیب زا در فضای مجازی نباید انتشار پیدا کند. بسیاری بر 
این باور هستند که با بحث رمز نگاری اطلاعات کاملا سیو و از دسترس 
همه خارج می شود اما باید بدانند که بسیاری از این نرم افزارها در فضای 
مجازی وجود دارد که می تواند بسیاری از این رمزگذاری ها را غیر قابل 
رمزگذاری کند، یعنی شما ظاهراً فکر می کنید که این مطلب، عکس یا 
تصویری که می فرستید با رمز ارسال می کنید در صورتی که نرم افزارهایی 

در گوشه های مختلف وجود دارد که بتوانند این رمزها را باز کنند.
بنابراین نخست باید بدانید چه مطلبی را دارید، می فرستید و این مطلب 
اگر منتشر شود آیا برای شما آسیبی ندارد؟ مطلبی که اگر انتشار پیدا کند، 
برای شما آسیب دارد، قطعاً نباید در فضای مجازی ارسال شود. بدین ترتیب 
اصل فضای مجازی، اصل فراگیری است و اینکه شعار فضای مجازی این 
است هر چی که همه دارند، مال همه است و در شبکه های اجتماعی 
محیط های خصوصی یا چت های دونفره و محیط  ظاهراً خصوصی معنا 
و مفهومی ندارد. برای اینکه ممکن است در آینده سخت افزار و نرم افزاری 

اختراع شود که دوباره اینها را کشف رمز و بازیابی کند.

پیدا و پنهان فضای مجازی در گفت وگو با کارشناس ارشد حوزه فضای مجازی تبیین کرد؛

لزوم افزایش سطح آگاهی عمومی برای مقابله با کلاهبرداری در فضای مجازی
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امیرآبادی فراهانی: 

باید بر زنجیره توزیع کالا در کشور
 نظارت دقیق صورت گیرد

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: طبق گفته واردکنندگان واردات دارو 
و نهاده  دامی با ارز نیمایی باعث نمی شود که قیمت ها از این بالا تر رود، لذا باید 
نظارت دقیق بر زنجیره توزیع کالا در کشور صورت گیرد تا جلوی هرگونه افزایش 

قیمت گرفته شود.
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در 
مواردی که ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی تخصیص داده شده بود ما 
شاهد عرضه کالا با قیمت پایین نبودیم و با وجود تخصیص ارز 4200 تومانی کالا 

باز هم گران به دست مردم می رسید.
وی افزود: این نشان می دهد به دلیل مسائل و مشکلاتی که در بحث تخصیص 
ارز ترجیحی به وجود می آید با وجود هزینه کرد ها باز هم جامعه هدف نمی توانند از 

ارز تخصیص یافته بهره لازم را ببرند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: در جلساتی که 
با واردکنندگان داشته ایم آنها مطرح می کردند واردات نهاده های دامی و دارو با ارز 
نیمایی باعث نمی شود که قیمت این کالاها بالاتر رود و در همین حد باقی خواهد 
ماند. امیرآبادی خاطرنشان کرد: لذا باید نظارت دقیقی بر زنجیره تولید کالا در 
کشور داشته باشیم و اجازه ندهیم که کالا پس از ورود به کشور در جریان توزیع با 
نفوذ افراد فاسد گران به مردم عرضه شود. وی در پایان گفت: باید جلوی هرگونه 
دلالی، احتکار، واسطه گری و … در بحث زنجیره توزیع کالا گرفته شود تا ما شاهد 

عرضه کالا با قیمت مناسب به مصرف کننده اصلی باشیم.
 

مشاور رییس جمهوری:

جای خالی اجناس ایرانی در بازارهای 
گردشگری پر شود

 مشاور رییس جمهوری و دبیرشورایعالی مناطق آزاد تجاری و ویزه اقتصادی 
گفت: سرمایه گذاران بخش خصوصی و سازندگان در مراکز تجاری بطورحتم 

جایگاهی برای برنده های موفق ایرانی در طرح های خود ایجاد کنند.
سعید محمد روز سه شنبه در بازدید از روند احداث مجتمع تجاری و تفریحی 
میکامال اظهار داشت: با توجه به توانمدیهای گردشگری جزیره کیش انتظار می 
رود سرمایه گذاران و سازندگان توسعه و ارتقای سطح خدمات به گونه رفتار کنند که 

زیرساخت های قابل اتکایی برای آینده کیش ایجاد کنند.
وی اضافه کرد: همچنین توجه به برندهای قابل رقابت ایرانی در بازارها و مجتمع 
های تجاری در حال احداث و در حال بهره برداری به عنوان مهمترین گام در 

راستای حمایت از تولید داخلی باشد.
محمد یادآور شد: با توجه به اینکه بسیاری از تولیدات داخلی توانایی رقابت با 
برنده های خارجی را دارند و در این راستا لازم است غرفه های مختلفی برای آنها از 

سوی سرمایه گذاران در نظر گرفته شود.
به  نیز  تجاری  آزاد  مناطق  دبیرخانه شورایعالی  افزود:  رییس جمهور  مشاور 
عنوان پشتیبان آماده حمایت از سرمایه گذاران بخش خصوص و راهبری طرح 
های مختلف برای به سر منزل رسیدن اهداف اقتصادی نظام مقدس جمهوری 

اسلامی است.

دبیر انجمن صنایع روغن نباتی اعلام کرد:

بلاتکلیفی ارزی صنعت روغن نباتی
دبیر انجمن صنایع روغن نباتی گفت: بلاتکلیفی دولت در خصوص نرخ ارز و 
نحوه تخصیص آن در شش ماهه دوم برای صنعت روغن نباتی مشکل ساز می 

شود.
امیر هوشنگ بیرشک با بیان اینکه از ابتدای سال جاری تا کنون بیش از 260 هزار 
تن روغن های بخش خصوصی در بنادر رسوب کرده و دولت ارز مورد نیاز واردکنندگان 
بخش خصوصی  را تامین نمی کند گفت: دولت به بهانه های مختلف از جمله تغییر 
دولت، انتصاب وزیران، تغییر اولویت های ارزی، کمبود ارز و ... از تخصیص ارز به 
روغن های رسوبی بخش خصوصی در بنادر سر باز می زند. وی افزود: سیاست ارزی 
دولت در شش ماه دوم سال جاری نیز مشخص نیست و هر روز شایعاتی در زمینه 
تغییر نرخ ارز به گوش می رسد و بیم آن می رود ادامه وضعیت کنونی باعث برهم 
خوردن نظم کنونی در بازار روغن نباتی شود. بیرشک با بیان اینکه دولت تا کنون 
به وعده های ارزی خود عمل نکرده است تصریح کرد: بارها و بارها در مکاتبات 
مختلف و نشست های حضوری شرایط صنعت روغن نباتی برای دولتمردان تشریح 
شده است و آنها قول مساعد برای حل مشکلات داده اند به طوری که در جلسه 
اخیر با وزیر جهاد کشاورزی، وزیر شخصا دستور داد به سرعت مشکل ارزی روغن 
خام بررسی و تعیین تکلیف شود و صنعت روغن نباتی از بلاتکلیفی رهایی یابد اما 
متاسفانه تا کنون هیچ اقدام عملی در این زمینه انجام نشده است. وی افزود: نبود 
رویه مشخص در تصمیم گیری باعث شده واردکنندگان روغن خام هیچ گونه تمایلی 
به واردات نداشته باشند و عملا خرید آتی روغن خام متوقف شده است. همچنین 

اعتبار واردکنندگان در بازارهای جهانی از بین رفته است.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

قیمت حامل های انرژی افزایش نمی یابد
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: هرگونه افزایش قیمت حامل های انرژی در 

بودجه سال 1401 تکذیب می شود.
مجلس  امور  معاونان  نشست  نخستین  حاشیه  در  میرکاظمی«   »مسعود 
وزارتخانه ها و نهادهای دولتی در پاسخ به پرسشی درباره ادعای بعضی از رسانه ها 
مبنی بر افزایش قیمت حامل های انرژی در بودجه سال آینده، گفت: خیر، چنین 

تغییراتی نداریم.
وی افزود: اگر شرایط چند سال گذشته را مطالعه کنیم مشاهده خواهیم کرد که 
منابع زیادی را مصرف کرده ایم، اما نه فقط منجر به افزایش درآمد خانوارها نشده، 
بلکه حتی کاهش درآمد آنها، کوچک شدن اقتصاد، تورم بالای 22.5 درصد و رشد 

سرمایه گذاری منفی 4.6 درصد را نیز در پی داشته است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به این پرسش که لایحه بودجه سال 1401 
چه زمانی به مجلس ارائه می شود ابراز امیدواری کرد طبق همان زمان بندی که 

وجود دارد بودجه به مجلس ارائه شود.
بلازم به ذکراست ، در روزهای گذشته خبر مبنی بر افزایش قیمت بنزین تا 14 
هزار تومان در فضای مجازی مطرح شده بود.  خبری که از سوی سخنگوی شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی تکذیب شد.  

 یک کارشناس مسائل اقتصادی گفت: نه تنها برنامه ی جامع در ایران تاکنون 
موفق عمل نکرده است بلکه ما حتی برنامه غیرجامع هم نداریم. دولت ها باید برای 
چالش های اساسی کشور برنامه بریزند اما حتی همان کار را هم انجام نمی دهند 

بلکه صرفا یک برنامه ی آرمانی می نویسند و کنار می گذارند.
به آخرین سال اجرای برنامه ی ششم را در حالی به پایان می رسانیم که نه دولت 
نه فعلا در دولت  و  به مجلس تحویل داده  را  برنامه ی هفتم  دوازدهم لایحه ی 
سیزدهم خبری از آن است. مهدی پازوکی )کارشناس مسائل اقتصادی( در این 
خصوص می گوید: ببینید بودجه ی سال آینده باید براساس برنامه ی جامع تنظیم 
شود و اگر آقای رییسی برنامه ای دارد باید آن را تا قبل از لایحه ی بودجه به مجلس 
تحویل دهد. دولت دوازدهم برنامه هفتم را برای این دولت گذاشته است، این دولت 
هم اگر برنامه ای داشت می توانست آن را به مجلس بفرستد تا سریع تصویب شود. 
برنامه هفتم سالِ بعد باید اجرا شود، در صورتی که هنوز خبری از این برنامه نیست. 
وی ادامه داد: دولت ها در ایران بیشتر سیاسی هستند و کمتر با برنامه جلو 
می روند. تنها برنامه ای که بعد از انقلاب موفق بود و حدود 60 – ۷0درصد آن تحقق 
پیدا کرد، برنامه سوم در دوران آقای خاتمی بود که از سال ۷۹ شروع و تا سال 83 
ادامه داشت. در سال 84 آقای خاتمی برنامه ی چهارم را به مجلس ارائه داد که 
یکی از بهترین برنامه ها بر روی کاغذ بود اما زمانی که در سال 85 آقای احمدی 
نژاد روی کار آمد آن برنامه را کنار گذاشت. آقای احمدی نژاد نه برنامه داشت و نه 

آدم باسوادی در تیم خود. 
برنامه های توسعه در ایران اجرا نمی شود

این کارشناس مسائل اقتصادی در ادامه بیان کرد: با این اوصاف من خیلی با 
برنامه ی جامع موافق نیستم. برنامه های توسعه در ایران تاکنون اجرا نشده و صرفا 
دولت ها آرمان ها و خواسته های خود را در این برنامه ها می نویسند بدون آنکه آنها را 
اجرا کنند. بهترین آرمان ها و خواسته ها در برنامه های ما است اما اجرا نمی شود. به 
نظر من دولت ها برنامه را به عنوان سندی پیش روی خود قرار می دهند اما هر کار 

دلشان بخواهد انجام می دهند. بنابراین من با برنامه جامع مخالفم. 
پازوکی بیان کرد: ما باید برای اقتصاد سیاستگذاری و ریل گذاری کنیم. باید با 
مشکلات برخورد علمی و کارشناسی کنیم و جای این برنامه ریزی هم سازمان 

برنامه و بودجه است. 
وی گفت: من با برنامه ی جامع مخالفم. اینکه ما برای همه ی جنبه های زندگی 
مردم از سیر تا پیاز برنامه بریزیم، عملا اجرا نمی شود و تا الان هم اجرا نشده ما در 
واقع به خودمان دروغ می گوییم. همان مشکلاتی را که سی سال قبل داشتیم الان 

هم داریم و این نشان می دهد برنامه ها اصلا اجرا نمی شوند. 
باید برنامه ریزی توسعه داشته باشیم

این کارشناس مسائل اقتصادی تصریح کرد: ما باید برنامه ریزی توسعه داشته 
باشیم. این برنامه ریزی توسعه ویژگی هایی دارد که اولین ویژگی آن عزم ملی است. 
مردم باید احساس کنند در این برنامه ها سهیم هستند و اگر این برنامه اجرا شود 
در زندگی آن ها تاثیر می گذارد. پس برنامه ریزی توسعه عزم ملی و آمار و اطلاعات 

صحیح می خواهد. 
وی ادامه داد: ما باید طراحی سیستم کنیم و انضباط اقتصادی را به اقتصاد ایران 
برگردانیم. این انضباط اقتصادی شامل انضباط پولی در سیستم بانکی و انضباط 
مالی در سند بودجه است. ما الان به افرادی پول می دهیم که نباید بدهیم. مجلس 
امسال حدود 300میلیارد تومان بودجه جاری خود را بالا برده و چه کسی می تواند 

جلوی مجلس بایستد؟ 
ضد برنامه نیستم اما با برنامه ی جامع مخالفم

پازوکی بیان کرد: من ضد برنامه نیستم و اتفاقا طرفدار برنامه هستم اما همانطور 
که گفتم با برنامه ی جامع مخالفم چون در ایران تا به حال جواب نداده است. من 
معتقدم ما به یک برنامه ریزی هسته ای نیاز داریم. یعنی برای چهار - پنج مشکل 
اساسی که در کشور وجود دارد، برنامه بریزیم؛ به طور مثال مسئله ی محیط 
زیست، تورم، کمبود آب و مشکلات صندوق های بازنشستگی از جمله بحران هایی 

است که دولت حتما باید در جهت حل این بحران برنامه داشته باشد. 
در اقتصاد بسته به سمت توسعه نمی رویم

پازوکی تاکید کرد: سیاست خارجی ما باید در اختیار توسعه ملی باشد، در 
صورتی که الان اینگونه نیست. یکی از بزگترین مشکلات ما وابسته بودنِ سیاست 
خارجه ماست که همه چیز را تحت تاثیر قرار می دهد. سیاست خارجی باید در 
خدمت اقتصاد باشد، الان برعکس است؛ اقتصاد در خدمت سیاست خارجه 
است. در اقتصاد بسته امکان رفتن به سمت توسعه وجود ندارد. سیاست خارجی 

باید تسهیل کننده و ادامه دهنده ی سیاست داخلی باشد. 
وی ادامه داد: وقتی اقتصاد ما بسته است و مثلا امکان ورود تکنولوژی به کشور 
وجود ندارد، چگونه صنعت ما می تواند با بازار جهانی و کشورهای منطقه رقابت 
کند، بنابراین برای اینکه صنعت قابل رقابت باشد باید سیاست خارجی در خدمت 
توسعه و پیشرفت باشد. به نظر من اقتصاد بسته اصلا نیاز به برنامه ندارد و باعث 

عقب گرد می شود. 
برای رشد مستمر اقتصادی باید انضباط پولی و مالی داشته باشیم

پازوکی اظهار کرد: ما باید به دنبال رشد مستمر اقتصادی باشیم و برای اینکه 
رشد مستمر اقتصادی داشته باشیم، باید انضباط اقتصادی را بر سیستم اقتصادی 
حاکم کنیم. باید ساختارها را اصلاح کنیم و برای این کار نیاز داریم انضباط پولی 
در سیستم بانکی به وجود آوریم و سعی کنیم با سیاستهای بخردانه جلوی معوقات 
بانکی را بگیریم، ارزش پول ملی را ثبات ببخشیم و با هرگونه بی ثباتی در بازار پول 

مقابله کنیم. 
وی تاکید کرد: با انضباط پولی باید سعی کنیم نقدینگی را هدایت کنیم و 
جلوی رشد فزاینده نقدینگی را بگیریم. به نظر من آنچه باعث شده نقدینگی رشد 
فزاینده ای داشته باشد، بی انضباطی پولی در سیستم بانکی است. پس ما برای 
اینکه جلوی تورم را بگیریم باید نقدینگی را کنترل کنیم و باید انضباط مالی را در 

اقتصاد درست کنیم. 
پازوکی ادامه داد: برای برقراری انضباط مالی باید به سند بودجه نگاه کنیم. 
کسری بودجه باعث افزایش نقدینگی می شود. در سند بودجه باید هزینه های 
غیر ضرور را کاهش دهیم و از طرفی درآمدهای دولت را واقعی کنیم و سعی نکنیم 
از طریق کسری بودجه مخارج را پوشش دهیم. افزایش کسری بودجه به عنوان 
منبع درآمد دولت یعنی چاپ اسکناس و این یعنی کاهش ارزش پول ملی و نرخ 

فزاینده تورم. 
وی گفت: افزایش تورم وضعیتی را ایجاد می کند که در آن فقرا فقیرتر و پولدارها 
پولدارتر می شوند. درآمد دولت باید درآمد مولد و واقعی باشد که نامش مولدسازی 
دارایی های دولت است. دولت باید به جای اینکه پول چاپ کند، دارایی های 

غیرضرور را بفروشد. 
پازوکی همچنین با اشاره به بی انضباطیِ اداری گفت: همه جا بهترین نیروی 
متخصص را جذب دولت می کنند اما در اینجا نیروهایی که جذب می شوند، 

معمولا با پارتی بازی می آیند. 
برنامه ریزی توسعه عزم ملی و آمار و اطلاعات صحیح می خواهد

این کارشناس مسائل اقتصادی گفت: نه تنها برنامه ی جامع در ایران تاکنون 
موفق عمل نکرده است بلکه ما حتی برنامه غیرجامع هم نداریم.  دولت ها باید 
انجام  را هم  اما حتی همان کار  بریزند  برنامه  برای چالش های اساسی کشور 
نمی دهند. صرفا یک برنامه ی آرمانی می نویسند و کنار می گذارند. دولت ها در 
ایران برنامه ندارند. اگر دولت ها با برنامه بیایند به سرعت باید آن برنامه را تبدیل 
به قانون و بعد اجرا کنند.  وی بیان کرد: برنامه ریزی دولت باید برنامه ریزی توسعه 
باشد. برنامه ریزی توسعه عزم ملی و آمار و اطلاعات صحیح می خواهد. برنامه را 
یک دولت کارآمد می تواند پیش ببرد. دولت باید برای مشکلات اصلی کشور برنامه 
بریزد و سیاستگذاری کند و با این سیاستگذاری بخردانه، کشور را به سمت توسعه 

هدایت کند. سیاستگذاری هم باید در خدمت توسعه باشد.

یک کارشناس مسائل اقتصادی:

چاره ای جز حاکمیت انضباط اقتصادی نداریم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای اکبر صفری به نمایندگی از اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه 

دو قم با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه 113قم اعلام 
داشته که سند مالکیت مربوط به ششدانگ پلاک ۹48/1 اصلی واقع در 
بخش دو ثبت قم در دفتر 26 صفحه 268 به نام موقوفه مسجد کامکار به 
تولیت سید علی اکبر موسوی بفروئی ثبت وسند صادره مفقود گردیده 
وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره 
یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ 
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ چاپ:۱۴۰۰/۰8/۰۵

خطر توسعه بی برنامه کشاورزی برای منابع آبی ؛
الگوی مصرف آب کدام بخش باید اصلاح شود؟

 اصلاح الگوی مصرف آب یکی از ضرورتی ترین اقدامات 
خطر  از  را  کشور  می تواند  که  است  ایران  اقتصاد  در  لازم 
ورشکستگی آبی نجات دهد. اما برای اصلاح الگوی مصرف، 
چه کارهایی باید انجام شود؟ آیا بخش خانگی مصرفی بیش 
باید نگاه ویژه ای به بخش های کشاورزی و  یا  الگو دارد  از 

صنعت داشت؟
بحران آب از جمله ریسک هایی است که در سطح داخلی 
مورد توجه دولت ها و در سطح بین المللی مورد توجه نهادها و 
سازمان هایی همچون مجمع جهانی اقتصاد و بانک جهانی 

قرار دارد.
از  اقتصاد  جهانی  مجمع  سالانه  گزارش های  براساس 
ریسک های جهانی، آب شیرین در دسترس مردم، از نظر 
کمی و کیفی رو به کاهش است. کاهش مقدار و کیفیت 
آب شیرین تهدیدی برای سلامت انسان و همچنین انواع  

فعالیت های اقتصادی است.
به گزارش بانک جهانی، بخش عمده آب شیرینی که از 
منابع آب زیرزمینی یا سطحی در جهان مورد استفاده قرار 
به بخش کشاورزی تخصیص داده می شود. در  می گیرد، 
واقع ۷0 درصد از این منابع آبی، در بخش کشاورزی مصرف 

می شوند.
پیروی  جهانی  الگوی  از  نیز  کشور  مصرفی  آب  تأمین 
می کند؛ یعنی بخش عمده آب مصرفی در ایران نیز از طریق 
آب های زیرزمینی تأمین می شود. برداشت آب به مصارف 
استفاده های  سایر  و  دامداری  آبیاری،  صنعتی،  خانگی، 
بخش  نیز  ایران  در  می کند.  پیدا  تخصیص  غیرمصرفی 
کشاورزی بیشترین مصرف آب نسبت به سایر بخش ها را 
به خود اختصاص داده و به یکی از مصرف کنندگان اصلی 
آب در کشور تبدیل شده است. در واقع حدود ۹0 درصد آب 

مصرفی کشور به بخش کشاورزی می رود.
تنش آبی چگونه رخ داده است؟

آب های زیرزمینی از جمله منابع آبی تجدیدپذیر هستند، 
اما مساله اینجاست که زمان زیادی برای تجدید این منابع آبی 
نیاز مورد نیاز است و برداشت بیش از حد این منابع موجب 

شده حجم منابع آب های زیرزمینی کشور روند کاهشی پیدا 
کند.

برداشت بیش از حد از منابع، کشور را در معرض تنش 
آبی قرار می دهد.

به گزارش مؤسسه منابع جهان )WRI( 1۷ کشور دنیا که 
بخش عمده ای از آن ها در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا 

قرار دارند، در شرایط تنش آبی بسیار بالا هستند.
شاخص تنش آبی، نسبت کل آب برداشت شده به منابع 
آبی تجدیدپذیر را اندازه گیری می کند. منابع آب تجدیدپذیر 
شامل منابع آبی سطحی و زیرزمینی هستند. برداشت بیش 
از حد از این منابع موجب شده ایران در رده پنجمین کشور 

دارای نسبت تنش آبی بسیار بالا قرار گیرد.
آنچه که مساله آب را در کشور به بحران نزدیک می کند، هم 
زمانی افزایش برداشت از منابع آبی زیرزمینی و قرارگیری در 

دوره کم بارشی و خشکسالی است. سال آبی گذشته، یکی 
از خشک ترین سال ها در پنج دهه اخیر بوده و سوءمدیریت 
منابع آبی در طول این دوره نیز احتمال خطر منازعات بین 

استانی را در کشور افزایش می دهد.
خطر توسعه بی برنامه کشاورزی برای منابع آبی

با توجه به قرارگیری کشور در دوره خشکسالی و کاهش 
بارش ها، برداشت آب از منابع زیرزمینی در فاصله سال های 
1381 تا 13۹4 تقریبا 2 برابر شده است. یکی از دلایل اصلی 
این اضافه برداشت، تشویق و حمایت از بخش کشاورزی و 
پافشاری بر خودکفایی در تولید محصولاتی است که از آن ها 

به عنوان محصولات استراتژیک کشاورزی یاد می شود.
بر توسعه بخش کشاورزی بدون قیمت گذاری  پافشاری 
درست آب، طراحی الگوی کشت متناسب با منابع آبی و 
روابط بی ثبات بین المللی که دولت ها را تشویق به خودکفایی 

در تولید برخی محصولات کشاورزی می کند، موجب کاهش 
شدید سطح منابع آب زیرزمینی می شود.

این کاهش موجب افزایش شوری آب برداشتی شده و آب 
شور نیز برای هدف قبلی یعنی توسعه کشاورزی مناسب 
نیست. در واقع توسعه بدون برنامه کشاورزی در نهایت بخش 
کشاورزی را نیز تهدید می کند. این اضافه برداشت از منابع 
آبی نه تنها بخش کشاورزی و روستاها بلکه مناطق شهری را 
با خطرهایی مواجه کرده تا جایی که آمارها نشان می دهد از 
سال 1382 تا 13۹6 شهر تهران بیش از 3 متر فرونشست 

داشته است.
تبدیل  چالش  یک  به  آب  بخش  در  که  دیگری  موضوع 
شده، پروژه های انتقال آبی هستند که به  نظر می رسد بدون 
نگاه بلندمدت و بررسی همه ابعاد و پیامدهایی که به همراه 
مثال  به عنوان  اجرا رسیده اند.  به مرحله  خواهند داشت، 
می توان به پروژه انتقال آب به زاینده رود اشاره کرد که در ابتدا 
توانست جریان ورودی به این رودخانه را تقریباً 2 برابر کند اما 
این افزایش جریان 2 برابری، مسائلی را نیز با خود به همراه 
داشت: تقاضای آب به همین تناسب، اما بدون وجود منابع 

کافی افزایش یافت.
راهکاری برای جلوگیری از ورشکستگی آبی

کشور،  آبی  منابع  با  متناسب  کشت  الگوی  طراحی 
برنامه ریزی توسعه صنعتی که در آن صنایع آب بر به جای 
به  نیاز  که  اصفهان  مانند  خشکی  مناطق  در  قرارگیری 
پروژه های انتقال آب دارند، در مناطق نزدیک به دریا قرار 
گیرند و مواردی از این گونه، می تواند تا حدودی بر الگوی 
مصرف آب تأثیرگذار باشد و کشور را تا حدودی از تنش آبی 

دور کند.
موضوع  کشور،  آب  حکمرانی  در  اساسی  مساله  اما 
قیمت گذاری آب به عنوان یکی از نهاده های اصلی کشاورزی 
و بخشی از صنایع است. تا زمانی که قیمت آب آن قدر پایین 
باشد که برای تولید نابهره ور، به منابع زیرزمینی دست برده 
شود و خطر فرونشت و منازه های اجتماعی را به جان بخریم، 

نمی توان به فاصله گرفتن از ورشکستگی آبی امیدوار بود.

رشد  تحقق  برای  گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
سهم  است،  بودجه 1401  کلان  اهداف  از  که  اقتصادی 
استان ها و شهرستان ها مشخص و براساس همین شاخص ها 

برنامه ریزی و سیاستگذاری شود.
نوزدهمین جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه بودجه سال 
1401 کل کشور، با حضور معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه، مشاور عالی رئیس مجلس شورای 
اسلامی،  شورای  مجلس  نمایندگان  از  جمعی  اسلامی، 
مدیریت  سازمان  رؤسای  و  مشاورین  ستاد،  اعضای 
و  استان ها  جایگاه  موضوع  با  استان  ها،  برنامه ریزی  و 
برنامه  و  نظر  مد  اقتصادی  رشد  تحقق  برای  شهرستان ها 

محوربودن بودجه 1401 برگزار شد.

سیدمسعود میرکاظمی با اشاره به اهداف و سیاست های 
کلان بودجه 1401 تصریح کرد: تحقق رشد اقتصادی، برنامه 
محوربودن و ساماندهی ردیف های بودجه محور اصلی بودجه 
1401 است، لذا برای تحقق این مهم، بودجه باید ساده، 

قابل اندازه گیری و قابل نظارت باشد.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه نگاه اجمالی به بودجه 
سال های گذشته نشان می دهد کسی در قبال مسئولیت ها 
اهداف اصلی  از  نیست، خاطر نشان کرد: یکی  پاسخگو 
اصلاح ساختار بودجه 1401 این است که روند گذشته تداوم 
نداشته باشد و جداول و توافقنامه ها به گونه ای تنظیم شود 
که استان ها و دستگاه ها در برابر منابع و اختیارات پاسخگو 

باشند.

ردیف های  ساماندهی  از  هدف  کرد:  تاکید  میرکاظمی 
بودجه 1401  تعداد دستگاه ها در  و محدود کردن  بودجه 
این است که هر موضوعی یک مسئول داشته باشد تا در برابر 
سیاست ها و برنامه های کلان پاسخگو باشد و سیاست های 
کلان دولت در حوزه های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و 
سایر حوزه ها با نظارت دقیق، علمی و کارشناسی رو به جلو 
حرکت کند و اهداف و سیاست های کلان اقتصادی فراموش 
نشود. وی با عنوان اینکه تحقق رشد اقتصادی از الزامات 
مهم و اساسی است، یادآور شد: برای تحقق رشد اقتصادی 
و  استان ها  سهم  است  بودجه 1401  کلان  اهداف  از  که 
شاخص ها  همین  براساس  و  شود  مشخص  شهرستان ها 

برنامه ریزی و سیاستگذاری شود.

به نقش استان ها و شهرستان ها در  با اشاره  میرکاظمی 
بودجه 1401 افزود: استان ها و شهرستان ها در خلق منابع 
مشارکت جدی داشته باشند در مقابل مشوق هایی در نظر 
گرفته شود و سازمان برنامه و بودجه در قبال مشوق هایی که 

در نظر می گیرد مسئول و پاسخگو خواهد بود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با تشکر از کارشناسان سازمان 
برنامه و بودجه، معاونین، مرکز آمار و رؤسای سازمان مدیریت 
ساختار  اصلاح  کرد:  خاطرنشان  استان  ها،  برنامه ریزی  و 
بودجه کاری سخت و زمانبر است و این مهم با رویکرد جدید، 
کار کارشناسی و علمی قابل تحقق است و بودجه 1401 با 
اصلاحات ساختاری تا 15 آذر به مجلس شورای اسلامی ارائه 

شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه :
دستگاه ها باید در قبال دریافت بودجه پاسخگو باشند
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تیم  این  فنی  کیفیت  گفت:  پوشان  آبی  پیشکسوت 
نسبت به بازی هفته اول بسیار بهتر شده بود.

تیم فوتبال استقلال در دومین هفته از رقابتهای لیگ 
برتر موفق شد میزبانش ذوب آهن را با نتیجه 2 بر صفر 
جدول  در  امتیازی   6 تیم   3 از  یکی  تا  داده  شکست 
رقابت ها باشد. افشین حاجی پور پیشکسوت آبی پوشان 
در خصوص این بازی گفت: کیفیت بازی استقلال نسبت 
به هفته نخست به مراتب ارتقا یافته بود و بازی خیلی 
بهتری را شاهد بودیم. به خصوص که این بازی خارج از 
خانه بود و حریف نیز حریفی قدر و باتجربه که برای گرفتن 
امتیاز از استقلال هم برنامه داشت و هم ابزار کافی. وی 
اضافه کرد: ارزش این پیروزی بسیار بالا بود و در آینده 
مشخص می شود که این 3 امتیاز چقدر بیشتر از 3 امتیاز 

بسته  پوشان  آبی  پیشین  مدافع  دارد.  ارزش  معمولی 
ماندن دروازه این تیم در دو بازی را نقطه قوتی برای آنها 
دانست و گفت: شاگردان مجیدی در دو بازی دروازه شان 
را بسته نگه داشته اند و این را می توان یک مزیت بزرگ برای 
این تیم به حساب آورد. سیستم دفاعی استقلال هنوز 
»باگ« هایی دارد، اما در مجموع عملکرد خوبی داشته 
و امیدوارم با رفع اشتباهات موجود در سیستم دفاعی، 
در بازی های آینده هم شاهد بسته ماندن دروازه این تیم 
باشیم. حاجی پور در ادامه بیان داشت: جعفر سلمانی 
که ورودش به استقلال با انتقادهایی همراه بود، امروز 
نقش یک وینگر چپ را خیلی خوب ایفا کرد. او در این 

بازی گل نزد اما نسبت به دیدار قبلی که گل زد عملکرد به 
مراتب بهتری داشت. فکر می کنم سلمانی بتواند خیلی 
زود جای خالی محمد نادری را پر کند و تبدیل به یک 
وینگر کاملًا قابل اعتماد شود. پیشکسوت آبی پوشان 
تاکید کرد: فوتبال حرفه ای ایجاب می کند که مجموعه 
باشگاه استقلال این پیروزی شیرین را فراموش کرده و از 
همین امروز برای دیدار مقابل تراکتور که می تواند دیداری 
بس حساس و مشکل باشد برنامه ریزی کرده و تمرکزش را 
روی آن بازی بگذارد. بدیهی است که سومین پیروزی در 
سومین بازی فصل می تواند از استقلال خیلی زود چهره 

یک مدعی قهرمانی بسازد.

ورزشی

سرمربی تیم ملی فوتبال امید به بازیکنانش توصیه کرد در زدن ضربات آخر دقت 
کنند و بتوانند هر چه زودتر دروازه رقبا را باز کنند.

مهدی مهدوی کیا، سرمربی تیم ملی فوتبال امید در حاشیه نخستین تمرین تیم 
ملی بعد از غلبه بر نپال به انتقاد از بازیکنانش پرداخت و خطاب به بازیکنان گفت: 
امروز شوت زدن به سمت دروازه را تمرین می کنیم. روز بازی در تمام کردن ضربات 
آخر مشکل داشتیم. اگر می خواهیم لبنان را ببریم، باید گل بزنیم. از دست دادن 
این همه موقعیت خوب نیست. در بازی اول هماهنگ نبودیم اما گلزنی برای تیم 
مهم است. سرمربی تیم ملی فوتبال امید ادامه داد: باید با زدن گل زودهنگام تیم را 
از فشار خارج کنیم. خوشبختانه در شروع نیمه دوم گل زدیم. هر چه دیرتر گل بزنیم 
تیم حریف حتی اگر ضعیف هم باشد بهتر می شود. همه مقابل ایران با قدرت بازی 

می کنند و ما باید تمام تلاشمان را بکنیم و ضربات بهتری به توپ بزنیم.
در  دیروز   ،B گروه  در  آسیا  فوتبال  سال  زیر 23  قهرمانی  مقدماتی  مسابقات 
تاجیکستان آغاز شد و تیم ملی ایران با 4 گل نپال را شکست دادند. گل های این 

بازی را مهدی لموچی در دقیقه 46، حسین نخودکار در دقیقه ۷6 و ۷۷ و یاسین 
سلمانی در دقیقه ۹2 به ثمر رساند. هم چنین یاسین سلمانی در نیمه نخست پنالتی 
تیم ملی را از دست داد. همچنین در دیگر بازی این گروه تیم ملی تاجیکستان، 
میزبان این گروه لبنان را با یک گل شکست داد. با این پیروزی تیم ملی ایران با سه 

امتیاز و تفاضل گل بیشتر نسبت به تاجیکستان صدرنشین است.
دومین بازی تیم ملی فوتبال امید ایران نیز روز پنج شنبه ششم آبان برابر لبنان 

برگزار خواهد شد و در بازی دوم تاجیکستان با نپال رو به رو خواهد شد.
این مسابقات در 11 گروه برگزار می شود که 11 تیم صدرنشین به همراه »4 تیم 
برتر دوم« به همراه ازبکستان )میزبان( در خرداد 1401 در مسابقات نهایی شرکت 

خواهند کرد.
برنامه بازی های باقی مانده تیم ملی امید به این شرح است:

پنج شنبه 6 آبان
لبنان- ایران/ ساعت 16 به وقت محلی )14:30 به وقت تهران( - استادیوم 

دوشنبه
یک شنبه ۹ آبان

ایران- تاجیکستان/ ساعت 1۹ به وقت محلی )1۷:30 به وقت تهران( – استادیوم 
دوشنبه

انتقاد مهدوی کیا از بازیکنان تیم ملی امید:
باید چه زودتر دروازه رقبا را باز کنید

  

سرمربی تیم فوتبال نساجی گفت: دنبال این هستیم که فوتبال قابل احترامی ارائه دهیم و همه تیم ها برای نساجی ارزش 
قائل شوند.

ساکت الهامی روز سه شنبه در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر پرسپولیس در هفته دوم لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: 
ابتدا باید به یحیی گل محمدی و همکارانش در کادر فنی پرسپولیس خسته نباشید چرا که آنها می توانستند در لیگ قهرمانان 
آسیا به مراحل بالاتر بروند و حقشان بیشتر از اینها بود. جایگاه پرسپولیس خیلی بالاتر از اینها است اما کم کاری برای آنها 

صورت گرفت که دودش در چشم فوتبالی ها رفت. پرسپولیس تیمی بود که پنج بار قهرمان ایران شده بود.
وی افزود: پرسپولیس تیم موفقی بوده و آنها قطعا و منظم و با برنامه هستند که توانستند اینگونه موفق عمل کنند. ما هم برای 
لیگ راهی را برای خودمان در نظر گرفته ایم که راه سختی است اما تلاش می کنیم با موفقیت در کنار بازیکنان از این راه موفق 

عبور کنیم.
سرمربی تیم فوتبال نساجی اضافه کرد: این تازه اول لیگ است و رفته رفته کار سخت می شود چرا که تیم ها از هم شناخت 
بیشتری پیدا خواهند کرد. فردا هم بازی سخت و پر فشاری را پیش رو داریم و اگر تمرکزمان را در طول بازی حفظ نکنیم به 

طور حتم تنبیه خواهیم شد.
وی تاکید کرد: پرسپولیس تیم با شخصیتی است و البته ما هم دنبال این هستیم که شخصیت نساجی را حفظ کنیم و تیم ها 

برای ما احترام قائل شوند.
الهامی در خصوص اینکه تیمش تلفیقی از بازیکنان جوان و با تجربه است، اضافه کرد: اگر دقت کنید خواهید دید که در همه 
تیم ها چند بازیکن خوب مازندرانی حضور دارند. این استان معدن بازیکن است و ما هم از این فرصت خوب استفاده کرده و از 

وجود پنج شش بازیکن جوان بهره بردیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: در کنار بازیکنان جوان هم سعی کردیم از نفرات با تجربه مثل علیرضا حقیقی، 
رضا جعفری و مسعود شجاعی استفاده کنیم. تیم ما بیشتر از اینکه برای جایگاهشان بجنگند دنبال ارائه فوتبال باکیفیت و زیبا 

است. دوست دارم مردم بدانند که تیم ما قابلیت های فنی زیاد و بالایی دارد.
دیدار تیم های پرسپولیس و نساجی در هفته دوم لیگ برتر از ساعت 18 فردا )چهارشنبه( در ورزشگاه آزادی برگزار می شود

کارشناس و مفسر فوتبال اوکراین در خصوص آخرین وضعیت اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی تیم زوریا لوهانسک که گفته 
می شود به فنرباغچه ترکیه برمی گردد صحبت کرد.

»ایگور تسیگانیک« خبرنگار و مفسر ورزشی اوکراین آخرین وضعیت اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی تیم زوریا لوهانسک 
اوکراین را تشریح کرد. صیادمنش که تحت قرارداد با تیم فنرباغچه ترکیه است، تا نقل و انتقالات زمستانی این فصل به 

صورت قرضی در زوریا بازی می کند.
پیش از این عنوان شده بود که شاید صیادمنش از زوریا راهی تیم های دیگری در داخل و خارج از اوکراین شود که ظاهراً 

پیشنهادی برای جذب او وجود نداشته است.
تیسگانیک در این خصوص گفت: فکر می کنم او زوریا را ترک خواهد کرد. تا جایی که می دانم زوریا می خواست اللهیار 
را در لیگ اوکراین به شاختار و دینامو بفرستد اما این باشگاه ها علاقه ای به بازیکن ایرانی ندارند. فروش اللهیار به تیم های 
خارج از کشور هم به اندازه کافی دشوار است. زوریا در حال حاضر نتایج خوبی کسب نمی کند هرچند اللهیار گل بسیار 
خوبی را مقابل زسکا صوفیه )در لیگ کنفرانس اروپا( به ثمر رساند اما ارزیابی یک فوتبالیست یا یک گل سخت است و ثبات 

دائم ندارد.
این مفسر ورزشی اوکراین افزود: زوریا گزینه ای برای خرید دائمی صیادمنش دارد اما شک دارم که آنها اگر مطمئن شوند 
این بازیکن به دینامو یا شاختار فروخته نشود، این بند خرید دائمی را فعال کنند. شاید او آخرین بازی هایش را برای زوریا 

انجام می دهد و به فنرباغچه بر می گردد یا قرارداد قرضی او با شرایط جدید دیگر تمدید خواهد شد.
علاوه بر این سایت ua-football اوکراین، صیادمنش را یک »رهبر« برای تیم زوریا توصیف کرد که جدایی اش »ضربه 
واقعی« به تیم زوریا است. به نوشته این سایت، مهاجم ایرانی توانسته در دو مسابقه اخیر این تیم، 6 امتیاز برای زوریا به 

ارمغان بیاورد.
این سایت نوشت: »باتوجه به جدایی قریب الوقوع او از اوکراین، هواداران زوریا باید ناراحت باشند. قرارداد قرضی این 
مهاجم از فنرباغچه در زمستان به پایان می رسد. شایعات حاکی از آن است که بند خرید دائمی او سه تا سه و نیم میلیون یورو 

است که این پول هنگفتی برای زوریا محسوب می شود و بعید است باشگاه آن را پرداخت کند.«

ساکت الهامی:

 می خواهیم همه تیم ها برای نساجی احترام قائل شوند
کارشناس اوکراینی تشریح کرد؛

آخرین وضعیت صیادمنش و باشگاه زوریا لوهانسک

فوتسالیست های قمی مرد روزهای سخت هستند؛ 

سخنی با سرمربی جدید فردوس قم

 ایمان / رضا ملکی
خانه تکانی بوجود آمده در تیم فوتسال قم بعد از باختهای مکرر بیانگر این 
موضوع بود که مسئولان تیم قمی برآن شدند تا با وارد کردن شوکی مثبت تیم را 

به جریان بازیها برگردانند.
زندی پور مربی جوان گرمساری که بعنوان گزینه اول قمی ها درتلاش حفظ 
آبروی این تیم پا به عرصه مسابقات گذارد با دست اندازی های بسیاری روبروشد 

چند باخت بسیار بد باعث شد تا مسئولان تیم فروس به فکر چاره باشند.
راهکار های ارائه شده در نشست هم اندیشی دراداره کل ورزش و جوانان باعث 

گردیده تا تصمیم بر تعویض زندی پور گرفته شود.
این مربی فهیم نیز با درک موقعیت بوجود آمده با توافق با مسئولان تیم راه را برای 

ادامه حرکت فردوس درجریان این رقابتها بازکرد.
باتوجه به بودجه بسیار پایین وبعضا اختلافات سلیقه ای ،مهندس قلی زاده مدیر 
عامل فهیم و پرتلاش فردوس بر آن شد تا بار دیگر دست به دامن مربیان غیربومی 

گردد.
رضا زرخانلی که قبلا هدایت تیم شهید منصوری قرچک را به عهده داشت با 
توافق با مسئولان فردوس به قم آمد تا در سخت ترین موقعیت بوجود آمده سکان 

هدایت فردوس را در دست گیرد.
روی سخن ما با این مربی جوان و پرتلاش است.زرخانلی باید خوب بداند که پا 
جای مربیانی گذارده که از این شهر هم اکنون در سطح رقابتهای لیگ برتر به بدنه 
دیگر تیمها اضافه شده اند و تاریخ پرافتخار فوتسال قم بعنوان پایگاه فوتسال کشور 
تعهد بسیار سنگینی را فرا روی این مربی جوان قرار میدهد به او میگوئیم با انگیزه 
باش جوانان غیور قمی ثابت کرده اند که مرد روزهای حساس هستند و باغیرت و 

تعصبی مثال زدنی بار دیگر به صحنه رقابتها باز می گردند.
اولین آزمون درهدایت زرخانلی تیم پائین جدولی چیپس کامل مشهد است که 
با یک پیروزی خوب بار دیگر بعنوان یک تیم مطرح و جوان در لیگ برتر ظاهر 
خواهیم شد به شرطی  که مسئولان این تیم را تنها نگذارند و قولهای داده شده 

نیز عملی گردد.

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم :

لیگ ملی بسکتبال با ویلچر به میزبانی
 ایثار قم برگزار می شود

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم گفت: لیگ ملی 
بسکتبال با ویلچر کشور به میزانی این تیم طی روزهای 6 و ۷ آبانماه جاری در قم 

برگزار می شود.
علی خوشرفتار افزود: مرحله مقدماتی لیگ ملی بسکتبال با ویلچر ایران از 

پنجشنبه 6 آبان در سالن شهید رضائیان قم آغاز می شود.
وی بیان کرد:  تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم به مربیگری جواد شهره غلامی 
میزبان این مرحله است و تا روز جمعه ۷ آبان با هیات تهران، هیات لرستان و هیات 
بوکان دیدار خواهد کرد. مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین 
ایثار قم یادآور شد: در این مرحله از مسابقات تیم ها به شکل دوره ای و رفت و 
برگشت رقابت کرده و 2 تیم برتر راهی مرحله نهایی می شوند. وی ادامه داد: در روز 
اول این مسابقات ساعت ۹ صبح ابتدا دو تیم هیات بوکان و هیات تهران به مصاف 
هم می روند و از ساعت 10:30 دقیقه نیز ایثار قم و هیات لرستان با یک دیگر به 
رقابت می پردازند. خوشرفتار افزود: عصر پنجشنبه نیز از ساعت 1۷ هیات لرستان 
و هیات تهران با یک دیگر به رقابت خواهند پرداخت و از ساعت 18 و 30 دقیقه در 

آخرین بازی روز اول ایثار قم و هیات بوکان برای کسب پیروزی خواهند جنگید.
وی عنوان کرد: روز جمعه هفتم آبانماه نیز دو بازی برگزار خواهد شد که در 
نخستین دیدار از ساعت ۹ صبح هیات لرستان و هیات بوکان رقابت خواهند کرد و 

از ساعت 10:30 دقیقه نیز ایثار قم به مصاف هیات تهران می رود..
 

دبیرهیات بدمینتون استان قم خبرداد:

رعد قم مصمم به پیروزی
 در آزمون دانشگاه یزد

دبیرهیات بدمینتون استان قم گفت: تیم رعد پدافند هوایی قم عزم خود را برای 
جبران شکست در بازی هفته گذشته و بازگشت به جمع تیم های صدر جدول 

رده بندی عزم کرده است. 
علی فرجی اضافه کرد: بدمینتون بازان تیم رعد پدافند هوایی قم با پیگیری 
تمرینات خود در تالار فرهمند موحد برای دیدار هفته پنجم مقابل دانشگاه یزد 
آماده می شوند. وی ابراز داشت: براساس برنامه دیدارهای هفته پنجم لیگ برتر 
بدمینتون روز پنجشنبه 6 آبان برگزار می شود و "رعد پدافند هوایی قم" در مهمانی 
"دانشگاه یزد" از ساعت 15 به میدان می رود. تیم رعد پدافند هوایی قم در هفته 
چهارم لیگ برتر بدمینتون کشور روز پنجشنبه 2۹ مهرماه جاری در یک بازی 
سخت با نتیجه 3 بر 2 مغلوب تیم شهرداری شهر بابک کرمان شد. تیم رعد پدافند 
هوایی قم از 4 بازی گذشته خود با 2 برد و 2 باخت تیمی و در مجموع 11 بازی 
برنده و ۹ بازی بازنده پس از تیم های شهرداری شهر بابک کرمان، چادر ملو اردکان 
و توس مسیر مشهد در جایگاه چهارم لیگ 12 تیمی بدمینتون کشور قرار گرفته 

است.

کالدرون پرسپولیس را به بن بست شماره 
حساب کشاند!

به  مطالباتش  خواسته  باشگاه  این  از  پرسپولیس  آرژانتینی  سابق  سرمربی 
حسابش نزد بانکی در سوییس واریز کند که این موضوع با توجه به محدودیت های 
نقل وانتقالات مشکلاتی برای سرخ ها ایجاد کرده است. به گزارش ایسنا، مدیران 
باشگاه پرسپولیس در چند روز اخیر مطالبات گابریل کالدرون را فراهم کرده اما 
حالا برای پرداخت پول با مشکلی مواجه شده که اگر کالدرون همکاری کند قابل 
حل است. در یکی دو روز گذشته باشگاه پرسپولیس از گابریل کالدرون و خواکین 
خواسته تا شماره حسابی نزد یکی از بانک های کشورهای منطقه معرفی کنند تا 
باشگاه بتواند مطالبات آنها را بپردازد اما این مربی آرژانتینی و دستیارش اعلام 
کرده اند که پول باید به حسابی که در حکم فیفا نوشته شده وایز شود. با توجه به 
این که حساب بانکی مذکور نزد بانکی در سوییس است به خاطر محدودیت های 
نقل وانتقالات پول، عملا کار واریز پول را با مشکل مواجه کرده است. باشگاه 
پرسپولیس در بر اساس حکم کمیته وضعیت فیفا باید 580 هزار دلار به علاوه 
5 درصد سود سالیانه به کالدرون و ۹5 هزار دلار همراه با 5 درصد سود سالیانه به 

خواکین بپردازد.

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: بازی با نساجی برای ما حائز اهمیت است. 
ما به همه بازی هایمان در لیگ به چشم یک فینال نگاه می کنیم وروز چهارشنبه  نیز 

باید در دومین فینال به میدان برویم.
یحیی گل محمدی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر نساجی در هفته 
دوم لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: این اولین نشست خبری است که ما به عنوان 
تیم میزبان برگزار می کنیم و از این بابت خوشحالیم. فردا نیز اولین دیداری است که 
در ورزشگاه آزادی در فصل جدید میزبان هستیم و دوست داشتیم که هوادارانمان 

کنار ما باشند که هنوز این اتفاق رخ نداده است.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: هواداران پرسپولیس همیشه به جذابیت 
فوتبال ما کمک می کردند و گرما بخش بازی ها بودند. امیدوارم شرایط به نحوی 
باشد که ما نیز مانند دیگر کشورها بتوانیم شاهد حضور هوادارانمان در ورزشگاه 

باشیم.
وی افزود: بازی با نساجی برای ما حائز اهمیت است. ما به همه بازی هایمان در 
لیگ به چشم یک فینال نگاه می کنیم وروز چهارشنبه  نیز باید در دومین فینال به 

میدان برویم.
فوتبال هجومی و همیشگی را از پرسپولیس شاهد خواهید بود 

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تاکید کرد: نساجی از تیم های خوب لیگ ایران 
است و فوتبال منسجمی را ارائه می دهد. گرفتن 3 امتیاز در بازی  روزچهارشنبه 

برای ما یک اصل است، البته چند مصدوم داریم ولی بقیه بازیکنان آماده هستند.
وی در رابطه با اینکه تیمش در نخستین دیدار لیگ برابر فولاد در نیمه نخست 
عملکرد خوبی نداشت، اضافه کرد: برای آن بازی ما مشکلاتی داشتیم، بازی پیش 
از آن در عربستان مقابل الهلال هم از نظر فیزیکی و هم از نظر روحی برای ما خیلی  

سنگین بود و شکست در آن دیدار موجب شد تا از نظر روحی و روانی کمی دچار 
مشکل شویم.

گل محمدی تاکید کرد: هر چند برخی مشکلات داخلی هم داریم که دوست 
ندارم در مورد آن صحبت کنم. در نیمه اول بازی با فولاد خوب نبودیم اما باید 
عملکردی مانند نیمه دوم مقابل فولاد را مقابل دیگر حریفان هم تکرار کنیم. البته 
بازی در ورزشگاه آزادی کار را برای ما روان تر می کند و به طور حتم فوتبال هجومی 

و همیشگی را از پرسپولیس شاهد خواهید بود.
وی دررابطه با تمجید ساکت الهامی سرمربی نساجی از پرسپولیس در نشست 
خبری گفت: او همیشه به من لطف دارد. با توجه به ثبات خوبی که پرسپولیس در 
این چند سال اخیر داشته هر سال می توانیم خودمان را به عنوان مدعی قهرمانی 
معرفی کنیم. هم نسل و هم ذهنیت خوبی در تیم ما حاکم است و همین شرایط 

باعث شده پرسپولیس حتی برای سال های آینده هم مدعی باشد.
نساجی  یعنی  فردا  حریف  به  اشاره  با  صحبت هایش  ادامه  در  گل محمدی 
خاطرنشان کرد: آنها مشکلاتی داشتند اما تیم خوبی را برای این فصل جمع کردند 

و امیدوارم فردا هم شاهد بازی خوبی از سوی هر دو تیم باشیم.
بلاتکلیفی مدیریتی برای پرسپولیس خوب نیست

سرمربی تیم پرسپولیس در مورد مشخص نشدن شرایط مدیریتی باشگاه و عدم 
انتخاب مدیرعامل گفت: قطعا بلاتکلیفی برای تیمی مثل پرسپولیس خوب نیست. 
در شان و جایگاه پرسپولیس نیست که به عنوان پرطرفدارترین تیم آسیا مدیریتش 
بلاتکلیف باشد. از وزیر ورزش درخواست دارم که باشگاه را از این وضعیت خارج 
کند. البته مجید صدری برای حل مشکلات باشگاه تلاش زیادی کرد چرا که از 

مشکلات آگاه بود.
وی تاکید کرد: امیدوارم شرایط خوب پیش برود اما با این وضعیت صدری در 
مدیریت باشگاه واقعا تنها است. فقط امیدوارم تصمیماتی گرفته شود که وضعیت 
باشگاه را روشن کند. این حق هواداران پرسپولیس است که بخواهند وضعیت 

مدیریتی و سازمانی  باشگاهشان مشخص باشد.
وی در خصوص جذب بازیکنان جدید مانند کاوه رضایی تصریح کرد: اگر پنجره 
نقل و انتقالاتی باز شود گزینه هایی داریم که در حال بررسی آنها هستیم اما هنوز 
پنجره باز نشده و شرایطی هم که برای جذب بازیکنان گذاشته اند کار را سخت کرده 
است. تیمی که می خواهد مدعی قهرمانی آسیا باشد باید بازیکنان با کیفیت و به 

اصطلاح کار در بیار داشته باشد.
گل محمدی تاکید کرد: البته  این را هم بگویم که همه تیم ما ستاره هستند اما در 
شرایط فعلی باید قبول کنیم گرفتن بازیکن خوب خیلی سخت است. به صدری 

یحیی گل محمدی: 

به همه بازی هایمان به چشم یک فینال نگاه می کنیم 

یک پیشکسوت مطرح کرد:

کیفیت استقلال نسبت به هفته اول بهتر شده بود

مدیرعامل شهرخودرو با بازگشت رضا مهاجری به نیمکت 
این تیم مخالفت کرد.

پس از جر و بحث های بازیکنان، مدیرعامل و سرمربی 
امروز  تمرین  در  مهاجری  رضا  یعنی  شهرخودرو  سابق 
گوش  به  را  خود  درخواست  بازیکنان  تیم،  این  سه شنبه 
جدی  مخالفت  با  که  رساندند  باشگاه  این  مدیرعامل 

معمایی همراه شد تا همچنان مشکلات شهرخودرو باقی 
بماند و تکلیف این تیم در فاصله چهار روز تا دیدار با نفت 
مسجدسلیمان در هفته سوم لیگ بیست و یکم مشخص 

نباشد.
رضا  هم  تا  خواستند  معمایی  از  شهرخودرو  بازیکنان 
مهاجری برگردد و هم 10 درصد مطالباتشان پرداخت شود 

که معمایی با بازگشت سرمربی سابق این تیم به نیمکت 
مشهدی ها مخالفت کرد. آن ها تاکید کردند اگر مهاجری 
به روی نیمکت برگردد، حاضرند تنها با دریافت 10 درصد 
از قراردادشان تمرین کنند اما اگر مربی دیگری روی نیمکت 
باشد، مدیران مشهدی باید 30 درصد قرارداد بازیکنان را 

پرداخت کنند.

مهدی  که  کردند  درخواست  بازیکنان  این  همچنین 
سیدصالحی از سرپرستی این تیم برکنار شود که این هم 
با مخالفت مدیرعامل همراه شد. حالا وضعیت شهرخودرو 
پیچیده تر از قبل شده و باید دید مدیران این باشگاه چه 
راه حلی را برای بازگشت این بازیکنان به میدان خواهند 

اندیشید.

مخالفت معمایی با بازگشت مهاجری؛
 بازیکنان: یا مهاجری و ۱۰ درصد یا میثاقیان و ۳۰ درصد!
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پروژه ای که در دولت ترامپ کلید خورد ؛

هزینه عادی  سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی برای جهان اسلام

 پروژه عادی سازی مناسبات اعراب و رژیم صهیونیستی که در دولت ترامپ 
کلید خورد نه تنها خیانت به آرمان  های فلسطین تلقی می شود بلکه در تضاد 
با وحدت جهان اسلام قرار دارد و ثبات و امنیت منطقه را بیش از پیش به خطر 

خواهد انداخت. 
اهمیت مساله فلسطین و قدس شریف به عنوان اولین قبله گاه مسلمانان بر 
کسی پوشیده نیست و این پهنه جغرافیایی نقش غیرقابل انکاری را در وحدت 
آفرینی و هویت بخشی به مسلمانان جهان دارد؛ سرزمینی که بیش از نیم قرن 
در انظار جهانیان مورد اشغال و سرکوب رژیم صهیونیستی قرار گرفته است.  

تا به امروز غرب و سازمان های بین المللی به روی جنایات ضدبشری در 
سرزمین های اشغالی چشمان خود را بسته اند و کشور های عربی منطقه 
و حاشیه خلیج فارس یکی پس از دیگری با خیانت به مردم فلسطین برای 

پیوستن به جرگه متحدان این رژیم غاصب مسابقه گذاشته اند.
یکشنبه دوم آبان همزمان با سالروز ولادت پیامبر رحمت حضرت محمد 
مصطفی)ص( و حضرت امام جعفر صادق)ع(، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
کنفرانس  در  شرکت کننده  مهمانان  و  نظام  مسوولان  از  جمعی  دیدار  در 
بین المللی وحدت اسلامی به همین موضوع پرداختند. ایشان، اقدام بعضی 
دولت  های منطقه برای عادی  سازی روابط با رژیم غاصب صهیونیستی را گناه 
و خطایی بزرگ خواندند و افزودند: این دولت  ها باید از این حرکت و راه ضد 

وحدت اسلامی برگردند و خطای بزرگ خود را جبران کنند.
در پیوند با سیر تاریخی توافقات دول عربی با رژیم صهیونیستی لازم به ذکر 
است که با پایان جنگ های اعراب و رژیم صهیونیستی مساله چگونگی مقابله 
با تاثیرات مخرب بقای این رژیم و یا پذیرش مشروط آن به یکی از دغدغه 
های کشورهای منطقه غرب آسیا تبدیل شد. با آغاز روند سازش اعراب و 
رژیم صهیونیستی، در گام اول مصر و اردن به برقراری روابط رسمی با رژیم 
صهیونیستی مبادرت ورزیدند هر چند که روابط مصر با رژیم صهیونیستی 
رژیم  تسلط  دلیل  به  که  دانست  اجبارآمیزی  شرایط  نتیجه  توان  می  را 

صهیونیستی بر صحرای سینا به این کشور تحمیل شد.
پس از گذشت 40 سال از قرارداد صلح رژیم صهیونیستی و مصر در 1۹۷۹ و 
همچنین گذشت 26 سال از معاهده صلح رژیم صهیونیستی و اردن در سال 
1۹۹4، پارسال امارات و بحرین به برقراری روابط رسمی با رژیم صهیونیستی 
اقدام کردند. چند ماه بعد حاکم موقت سودان نیز به این دو کشور ملحق شد و 
چند ماه پس از آن، دولت مراکش که از دیرباز روابط تجاری و سیاسی وسیعی 
با صهیونیست ها داشت از عادی سازی روابط رسمی با رژیم صهیونیستی خبر 

داد.
کارشناسان چند دلیل را برای افتادن کشورهای عربی در دام مذاکره و عادی 
سازی با تل آویو ذکر می کنند که دلیل نخست اراده و خواست دونالد ترامپ 
رییس جمهوری قبلی آمریکا بود. او در مدت چهار سالی که قدرت را در دست 
داشت تلاش کرد کشورهای عربی را با رژیم صهیونیستی آشتی داده و محور 

عبری- عربی را در مقابل ایران شکل دهد.
ترامپ اما از دستیابی به اهداف خود ناکام ماند و »معامله قرن« او که در 
ظاهر برای آشتی افکنی بین اسراییل و فلسطین طراحی شده بود راه به 
جایی نبرد. عنوان معامله قرن به زبانی ساده عبارت بود از فروش فلسطین به 
صهیونیست ها در ازای به رسمیت شناختن دولت قوم یهود در کل فلسطین 
تاریخی و ایجاد روابط رسمی بین کشورهای عربی و رژیم صهیونیستی بدون 

آنکه دولتی فلسطینی در فلسطین به وجود آید.
افزون بر آن، محور عبری- عربی مورد نظر ترامپ هم تکمیل نشد و در مقابل 
ایران ناکام ماند به طوری که امروزه شاهد مذاکرات رو به جلوی تهران با ریاض 
و دیگر کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس هستیم. هدف دیگر ترامپ نیز 
برآورده نشد و اینکه نتوانست از این دستاورد برای پیروزی در انتخابات ریاست 
جمهوری 2020 بهره گیرد و از »جو بایدن« رقیب دموکرات شکست خورد و 

کنار رفت.
از نگاه ناظران، اختلافات پیش آمده بین ایران و برخی از کشورهای عربی 
از جمله عربستان و همچنین شکاف داخلی درون بلوک کشورهای عربی 
همانند تیره شدن روابط قطر با محور عربی از دیگر دلایل افتادن این کشورها 

به دام صهیونیست ها بود.
در پیوند با پیامدهای مخرب عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی لازم 
به ذکر است که ایجاد تفرقه بین امت اسلامی، به فراموشی سپردن تدریجی 
موضوع فلسطین و آرمان قدس، تقویت و تداوم موضوع موجودیت رژیم 
افکار  انحراف  و  صهیونیستی  رژیم  برای  هویت  جعل  اسراییل،  نامشروع 

عمومی از خیانت این رژیم از جمله این پیامدها به شمار می رود.
از دیگر منافع رژیم صهیونیستی در عادی سازی روابط خود با کشورهای 
عربی می توان به موارد ذیل اشاره کرد: افزایش اختلاف بین کشور های 
اسلامی به خصوص بین کشورهای منطقه خاورمیانه به نفع خود، انحراف 
به عنوان  رژیم صهیونیستی  از  و مردم منطقه  اذهان عمومی دولتمردان 
دشمن اصلی ملت های منطقه و عامل واقعی بحران و ناامنی در خاورمیانه 
و همچنین خاموش کردن شعله فروزان انتفاضه فلسطین با ایجاد اختلاف 

درمیان مردم مبارز فلسطین.
کشورهای عربی اشاره شده که بی توجه به آموزه  ها و اعتقادات دینی 
مسلمانان به دامان رژیم صهیونیستی کشیده شده و به مردم ستمدیده 
فلسطین خیانت کرده اند به توجیه رفتار خود در قبال تل آویو می پردازند اما 

افکار عمومی داخلی آنها پذیرای چنین رویکردی نیست.
تجارب تاریخی مصر و اردن ثابت کرده که توافقات سیاسی دولتمردان 
هیچگاه مورد پذیرش ملت های آنها قرار نگرفته است؛ همان گونه که سه 
هفته پیش مردم بحرین در اعتراض به سفر »یائیر لاپید« وزیر امور خارجه رژیم 
صهیونیستی با حمل پلاکارد هایی علیه  رژیم صهیونیستی و دولت آل خلیفه 
تظاهرات کردند و چند روز پیش نیز شاهد تکرار تظاهرات ضداسراییلی در این 

کشور بودیم.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت :مشاهده می کنیم که افراد فاقد تخصص 
و تجربه را صرف اینکه در باند و جریان و از اقوامشان هستند در پستی می گذارند 
این افراد تا توجیه شوند هزینه دیگری را تحمیل می کنند. قبلا همین افراد مخالف 
انتساب های فامیلی بودند و به دیگران برچست هزار و یک فامیل می زدند. دوستان 
بگذارید عرقتان خشک شود بعد انتصاب های فامیلی را شروع کنید این ها به دنبال 
منافع گروهی و جناحی هستند و بقای خود را در بقای سیستم نمی بینند و فقط به 
فکر بقای خود هستند در حالیکه با سرمایه های کشور نباید به عنوان غنائم جنگی 

برخورد کرد. 
جواد امام دبیرکل حزب مجمع ایثارگران اصلاح طلب ، در خصوص وضعیت 
جریان اصلاح طلب و برنامه های این جریان، گفت: فکر می کنم امروز شرایطی به 
وجود آمده و بهترین فرصت برای اصلاح طلبان است که از یکسو شعارها و وعده های 
انتخاباتی دولت را با شعارها و برنامه های وعده داده شده پیش از انتخابات رصد کرده 
و تطبیق دهند و از سوی دیگر درون خود به خودشان بپردازند، به آسیب شناسی 
طیف های درونی جریان اصلاحات مشغول باشند، به سمت برنامه محوری حرکت 

کنند و بیشتر به مردم پرداخته و به قول معروف به مردم برگردند.
امروز بهترین فرصت برای بازگشت اصلاح طلبان به سوی مردم است 

وی ادامه داد: به نظر می رسد که اصلاح طلبان امروز بهترین فرصت را پیدا کردند 
که بیشتر به خودشان بپردازند و وقت شان معطوف به نظارت و برنامه ریزی برای 

آینده کشور و پرداختن به مطالبات مردم باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه بیان کرد: به عقیده من هیچ زمانی 
جریانیان اصلاحات چنین فرصتی نداشته است؛ چراکه این جریان در دوره ای که 
می توان گفت حضور شاخص، پررنگ و مفیدی در دولت داشت دوران هشت ساله 
دولت آقای خاتمی بود. در دولت آقای روحانی هم که اصلاح طلبان علیرغم اینکه از 
دولت حمایت کردند و همه اذعان به این دارند که دولت ایشان با رأی اصلاح طلبان 
سر کار آمد اما شاید یک بخش های کوچکی از اصلاح طلبان در دولت حضور 
داشتند اما عملا جریان اصلاحات نقشی در دولت یازدهم و دوازدهم نداشت. در 

دولت آقای احمدی نژاد هم که تکلیف روشن بود.
وضعیت  در  رقیب  جریانات  همه  حذف  با  قوا  همه  هم  امروز  داد:  ادامه  وی 
یکدست، همگرا، همفکر و نزدیک به هم مشغول به کار هستند و ما هم دعا می کنیم 
که موفق شوند اما آنچه که مشخص است، فعالیت ها و اقدامات امروز نه با مطالبات 
مردم و نه با آن شعارهایی که داده شده هیچ تطبیقی ندارد. در یک نگاه خوش بینانه 
دولت کنونی، این دولت، دولت سوم آقای احمدی نژاد است و حتی به لحاظ 

مدیریت و توان ضعیف تر ظاهر شده است.
عضو جبهه اصلاحات ایران در خصوص جلسات این جبهه سیاسی، اظهار 
داشت: با همه این اوصاف، امروز جریان اصلاحات باید بیشتر به نوسازی خود و 
گفتمان خود بپردازد؛ این مساله اکنون در دستور کار جلسات جبهه اصلاحات 

است و دنبال می شود.
گمشده امروز کشور »منافع ملی« است 

امام در رابطه با کیفیت پایین برخی انتصابات که حتی موجب اعتراض جریان 
نزدیک به دولت و حامیان رئیس جمهور منتخب نسبت به آن مشا هده شد، عنوان 
کرد: متاسفانه به دولت به عنوان یک غنیمت نگاه می شود و آن چیزی که گمشده 
کشور است، منافع ملی است. عده ای که اقلیت هم هستند نشان دادند که برای 
رسیدن به پست و پیروزی حاضرند همه منافع کشور را قربانی کنند. امروز بین 
نیروهای انقلاب هیچ اشتراک و اتفاق نظری را متاسفانه شاهد نیستیم در صورتی 
که نیروهای داخل نظام فارغ از سلایق و نگاه های سیاسی شان به هر حال از یک 
سری اصول و قواعد پیروی می کنند و به آن معتقد هستند. همه این ها هم ایرانی و 
وفادار به نظام و انقلاب هستند اما کار به جایی رسیده که هرکسی مثل این اقلیت 

فکر نمی کند به او اجازه فعالیت داده نمی شود.
بگذارید عرقتان خشک شود، بعد انتصاب های فامیلی را شروع کنید

 وی در گفت وگو با ایلنا افزود: حجم تغییراتی که اکنون در حال رقم خوردن است، 
دارد از حجم تغییر و تحولات بعد از انقلاب اسلامی هم بیشتر می شود. برخی 
حضور جوانان و بحث جوان گرایی را با دهه شصت مقایسه می کنند در حالیکه در 
آن شرایط انقلابی آن اتفاقات اجتناب ناپذیر بود؛ اما امروز که چند دهه از انقلاب 
می گذرد و برای تربیت نیروی انسانی هزینه کرده ایم که هزینه آن هم بر دوش مردم 
و کشور بوده، درست نیست که به یکباره همه این تجربه و هزینه ها را نادیده بگیریم 
ابته باز هم می گویم من مخالف به کارگیری جوانان و حتی جوانان توانمند و باسابقه 
که حتی نسبتی با مسئولان داشته باشند، نیستم اما شرایط امروز جامعه نشان 
می دهد روشی که در حال پیاده شدن است این است که آقایان فکر می کنند جنگ 
ایران و عراق بوده و خاکریز دشمن را فتح کردند و به غنائم رسیدنئ و حساب و کتابی 
در کار نیست  برای همین می توانند افکار عمومی را نادیده گرفته و هر کاری دوست 

دارند انجام دهند.
اماو یادآور شد: این در حالی است که سرمایه نیروی انسانی ما ارزشمند است 
و همه این سرمایه نیروی سیاسی نیست که آنها را برکنار کنیم. برای تربیت این ها 
هزینه کلانی در این کشور شده است الان مشاهده می کنیم که صرف منسوب 

بودن این افراد به خودشان چنین انتصاب هایی را می کنند همین افراد اگر در 
گذشته فردی کوچکترین نسبتی با افراد مسئول داشت فریاد وا اسلاما سر می دادند 
و کفن پوش می شدند اما الان می بینیم که اقدام سخیف تری توسط خودشان انجام 

می شود و این خسارت بار است.
کسی که فاقد تجربه است چه مشورتی می خواهد بدهد !

وی تاکید کرد: جوانان می توانند به عنوان دستیاران جذب شوند و این خیلی 
خوب است اما این عبارت مشاوران جوان را متوجه نمی شوم. کسی که فاقد تجربه 
است چه مشورتی می خواهد بدهد. باید مدیران را بازنشسته کنند و جوانان را 
در اموری بگذارند که به مدارج بالاتر برسند الان مشاهده می کنیم که افراد فاقد 
تخصص و تجربه را صرف اینکه در باند و جریان و از اقوامشان هستند در پستی می 
گذارند این افراد تا توجیه شوند هزینه دیگری را تحمیل می کنند. قبلا همین افراد 
مخالف انتساب های فامیلی بودند و به دیگران برچست هزار و یک فامیل می زدند. 
دوستان بگذارید عرقتان خشک شود بعد انتصاب های فامیلی را شروع کنید این ها 
به دنبال منافع گروهی و جناحی هستند و بقای خود را در بقای سیستم نمی بینند 
و فقط به فکر بقای خود هستند در حالیکه با سرمایه های کشور نباید به عنوان غنائم 

جنگی برخورد کرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: هزینه این رفتارها غیرقابل جبران است، 
در حالیکه کشور یک بار در دولت آقای احمدی نژاد این هزینه را پرداخت کرده 
است. من منکر استفاده از جوانان نیستم، حتما باید از نیروهای جوان استفاده 
شود و مدیرانی که سن زیادی از آن ها گذشته، حتما باید جای خود را به نیروهای 
جوان تر بدهد و کار به جوان ها سپرده شود اما منظور از جوان، جوان باتجربه با 
دانش مرتبط است. مگر می شود ما در کشور دعوای تخصص و تعهد راه بیندازیم؟ 
ما حتما جوانان متخصص و متعهد داریم اما جدا کردن این ها باعث زیر سوال رفتن 

نیروهای متخصص و متعهد می شود.
تعهد بدون تخصص جز خسارت هیچ فایده ای ندارد 

وی افزود: پس از گذشت 4 دهه در این کشور ما شاهد دعوای تخصص و تعهد 
هستیم. من فکر می کنم کار آنهایی که خود ادعای تعهد دارند و بدون تخصص 
حاضر هستند در مناصبی قرار گیرند که براساس علم و تکنولوژی روز واجد شرایط 
آن نیستند، چیزی جز خیانت نیست و جز هزینه برای مردم و کشور ارمغان دیگری 
ندارد. لذا این هایی که به مسأله تعهد اهمیت می دهند، بدانند که تعهد در کنار 
تخصص می تواند راهگشای مشکلات امروز باشد اما تعهد بدون تخصص جز 

خسارت هیچ فایده ای ندارد.
دبیرکل مجمع ایثارگران اصلاح طلب در ادامه به تنگ تر شدن حلقه حاضران 
در عرصه سیاسی کشور اشاره کرد و ابراز داشت: امروز متاسفانه شاهد هستیم 
آنچنان دایره در حال تنگ شدن است که حتی یک جریان سیاسی هم در آن قرار 
نمی گیرد بلکه بخشی از یک جریان سیاسی است. در انتخابات هم شاهد بودید که 
اصولگرایانی مانند آقای علی لاریجانی را هم تحمل نکردند. وقتی مشاهده می شود 
که شخصیت هایی مانند آقای ناطق نوری که از چهره های موثر انقلاب بوده و از 
اصولگرایان معتدل و محترم و صاحب تجربه و دانش است که جزو شاخصان و 
عقلای اصولگرایان محسوب می شود، این ها را کنار زدند معلوم است که وضعیت 

چه می شود.
وی ادامه داد: یک زمانی ما سلایق را حذف می کنیم اما مردم در صحنه هستند؛ 
اما امروز با حذف سلایق و بی توجهی به مردم، باعث شدیم که اکثریت مردم با 
صندوق رأی قهر کنند، این ها جزو چالش های پیش روی نظام است و باید دولت 
و قوای مختلف نسبت به این موضوع حساس و نگران باشند و برای ترمیم این فضا 

فکری کنند.
مدیرعامل بنیاد باران در پاسخ به اینکه »در صورت اینکه آقای رئیسی بخواهد با 
آقای خاتمی دیدار کرده و با وی درخصوص امور کشور مشورت کند، واکنش رئیس 
دولت اصلاحات چه خواهد بود؟«، گفت: با توجه به اینکه آقای خاتمی همواره 
نگران وضع موجود، آینده کشور، جمهوریت نظام و وضعیت مردم است، فکر 

نمی کنم از هیچ کمکی مضایقه کند.
وی ادامه داد: آقای خاتمی همواره تمام تلاشش این است که این فضا اصلاح و 
ترمیم شود و یک آشتی بین مردم و حاکمیت برقرار شده و پیوندهایی که گسسته 

شده ترمیم شود تا این ها یک پیوستگی و یک پشتوانه ای برای نظام رقم برند.

جواد امام دبیرکل حزب مجمع ایثارگران اصلاح طلب :

نباید با سرمایه های کشور به عنوان غنائم جنگی برخورد کرد

معاون سیاسی وزیر کشور:
 حضور جوان ها در میان استانداران بیشتر می شود 

انتخاب  روند  در  گفت:  کشور  وزارت  سیاسی  معاون 
جوان ها  کفه  احتمالًا  مانده  باقی  استان های  استانداران 
سنگین تر می شود و در سریع ترین زمان ممکن این انتصاب ها 

به ایستگاه پایانی خواهد رسید. 
انتخاب استانداران یکی از مهم ترین و در عین حال حساس 
ترین پروسه هایی است که طی دو ماه گذشته در وزارت کشور 
دولت سیزدهم به عنوان متولی این امر آغاز شده و تاکنون دو 
سوم مسیر خود را پیموده است. حال »محمد باقر خرمشاد« 
معاون سیاسی و سخنگوی وزارت کشور در گفت و گو با ایرنا 
درباره پیچیدگی ها، متغیرها و چالش های وزارت کشور در 
فرایند انتخاب استانداران سخن گفته است که مشروح آن را 

می خوانید. 
پس  از گذشت دو ماه، دو سوم استانداران کشور انتخاب 
آن ها  ترکیب  و  استانداران  انتخاب  شیوه  درباره  شدند؛ 
تحلیل ها و تفاسیر متعدد و گاه متناقضی منتشر شده است، 
به عنوان معاون سیاسی و مسئول مستقیم این امر، فرایند 

انتخاب استانداران در وزارت کشور چگونه است؟ 
فرآیند انتخاب استانداران مثل بسیاری دیگر از فرآیندهای 
سیاسی یک معادله چند متغیری و چند مجهولی است. 
به گونه ای که از یک سو باید شاخصه های موردنظر و مورد تاکید 
دولت مردمی و انقلابی سیزدهم نظیر سلامت اقتصادی، 
عقلانیت انقلابی، کارآمدی، قانون مداری، پیگیری پیشرفت 
اقتصادی استان ، ارتقا مشارکت مردمی همه جانبه در استان 
و...  پرتحرکی  مردم داری،  آن،  ظرفیت های  فعال سازی  و 
مورد توجه قرار بگیرد و از سوی دیگر به جوان گرایی وعده  
داده  شده در کنار بهره گیری از تجربه انباشته شده  چهل  
ساله نیروهای مجرب توجه شود. به این موضوع پیشنهادات 
گوناگون  اجتماعی  نخبگان  و  سیاسی  مرجع  گروه های 
همسو با گفتمان دولت سیزدهم را نیز باید افزود که هر کدام 
منظور  به  استان های مختلف  برای  را  متعددی  نامزدهای 

نشستن بر کرسی استانداری معرفی می  کنند و مانند مجمع 
نمایندگان استان ها در مجلس شورای اسلامی است.

چگونه این محورهای گاه متناقض را در عمل به کار 
بسته و خروجی گرفتید؟

و  بوده  پیچیده ای  کار  بردارها  این  برآیند  کردن  بهینه   
هست که باید توسط کمیته انتصابات صورت می گرفت. در 
همین راستا به  تدریج قواعدی شکل گرفت که بر خروجی 
تصمیم های کمیته تاثیر گذار بوده  است. قاعده نخست این 
است که در گام نخست به منظور ارتقا سطح استانداران، 
تجمیع  و  شده  داده   وعده   تحول  در  تسریع  و  استانداری 
ظرفیت های ملی و استانی در وهله اول از وزرا و سپس از 
معاونین وزیر موفق در دولت های سابق استفاده کرد که 
این امر در مراحل بعدی کار با موانع متعددی روبه رو شد، 
هرچند که موفقیت هایی هم داشت. سه نفر از میان نوزده 
امیدوارم  هستند.  سابق  وزرای  از  شده  انتخاب  استاندار 
فضای سیاسی کشور به سمتی برود که در آینده ما شاهد 
داوطلبی تعداد بیشتری از وزرای سابق و هم سطح های آن ها 
برای خدمت در سمت های استانداری و شهرداری،خصوصا 
در استان ها و شهرهای بزرگ باشیم. یکی از راه های بسیج 
آبادانی  و  هم زمان ظرفیت های ملی و محلی برای توسعه 
مناطق مختلف بهره گیری از مدیران با عالی ترین سطح ملی 
در سطوح محلی است این امر در کشورهای پیشرفته جهان 

تجربه موفقی بوده است.
قاعده دیگر این بود که با هدف جوان گرایی، از بازنشسته ها 
البته با حفظ احترام کامل به تجربه آن ها استفاده نشود. 
همچنین استانداران منتخب از نمایندگان کنونی در مجلس، 
نباشند. قانون دیگری که در وزارت کشور مورد توجه قرار 
گرفت این بود که به رغم این که تقریباً در همه فهرست ارسالی 
از سوی گروه های مرجع سیاسی حداقل یک نظامی، برای 
احراز این پست معرفی شده بود؛ تلاش شد تعداد کمی از 

استانداران، نظامی باشند.
موضوع مهم دیگری که بر آن تاکید شد، این بود که حتما 
از استانداران موفق در دولت قبل که منشاء خدمات بودند، 
هم استفاده شود. البته این موضوع در شرایطی که انتظار 
نیروهای  میان  در  تحول در جامعه خصوصا  و  تغییر  برای 
ارزشی و انقلابی بالا بود، می توانست چالش آفرین باشد که 
در مواردی این گونه هم شد اما نفس استفاده از افراد موفق و 
توانمند خود یک ارزش انقلابی، عقلانی و اسلامی بود که  
نباید نادیده گرفته می شد که نادیده هم گرفته نشد. این  که 
حتما از نیروهای باتجربه خود وزارت کشور استفاده شود، از 
دیگر شاخص های مدنظر کمیته انتخابات بود که با هدف 
استفاده از ظرفیت های درونی وزارت کشور مورد توجه قرار 

گرفت.
نتیجه در نظر گرفتن همه این متغییرها چه بود؟ 

با  و  این دو ماه  از تشکیل ده ها جلسه طی  کمیته پس  
به کارگیری حداقل 10 مرحله جهت انتخاب هر فرد، ترکیبی 
از قواعد اشاره شده را در انتخاب های نوزده گانه خود نشان 
هشت  انقلابی،  جوان  هفت  سابق،  وزیر  سه  است؛  داده  
استاد دانشگاه، حداقل هفت فرد تجربه دار و دارای سابقه 
وزارت کشور، سه نظامی و.... البته جمع این موارد از نوزده 
بیشتر است به این دلیل که بعضی هم جوان هستند هم 
استاد دانشگاه، یا هم وزیر و هم استاد دانشگاه هستند و هم 
جوان و هم دارای تجربه در وزارت کشور. این تحلیل ابتدایی 
من از انتصابات نوزده گانه بوده و که راه برای تحلیل های دیگر 

و تکمیلی تر باز است.
آیا در انتخاب و معرفی استانداران تاخیری هم پیش آمد؟

با توجه به پیچیدگی های روند توضیح داده شده 2 ماه و 
چند روز برای تکمیل چرخه معرفی استانداران زیاد نیست و 
تاخیر به حساب نمی آیند شاید این سوال شما از این ناشی 
می شود که انتظار برای تغییر و تحول بسیار بالا رفته  است 

هرچند برای قضاوت، این امر را می توان با ادوار گذشته هم 
مقایسه کرد.

توسط  استانداران  پیشنهادی  اسامی  معرفی  موضوع 
نمایندگان مجلس در این دوره حاشیه ساز هم شد.

به نظر بنده نفس چنین پیشنهادی از سوی وزیر محترم 
کشور امر مثبتی بود تا وزارت کشور از نظر مشورتی نمایندگان 
به  عنوان گروه مرجع سیاسی خبره در کنار سایر  محترم 
گروه های مرجع بهره گیرد که مشکلی نبود. مشکل اما از 
جایی آغاز شد که برخی از نمایندگان یا برخی از مجمع های 
استانی نمایندگان پیشنهاد یا پیشنهادهای ارائه شده را به 
نوعی لازم الاتباع می پندارند. همانگونه که اشاره شد وزارت 
پیشنهادات گروه های مرجع سیاسی  از  انبوهی  با  کشور 
دیگری که آن ها هم همسو و به نوعی ذیحق در گفتمان 
سیاسی دولت سیزدهم هستند؛ مواجه شد و طبیعی است 
که نتوان همه آن ها را به نفع تنها یک گروه کنار گذاشت. در 
این  میان تعداد قابل توجهی از نمایندگان نظر خود را در حد 
مشاوره و بسیار معقولانه بیان و با انتخاب های وزارت کشور 
همراهی کردند. برخی چانه زنی هایی داشتند و تعداد اندکی 
ابراز  مخالفت هایی  خود  گزینه های  نشدن  انتخاب  با  هم 
کردند که حکیمانه و منصفانه به نظر نمی رسد. در این  میان 
موضوع مهم تعامل سازنده دولت و مجلس است که حتما 
تعیین کننده  استان ها  ترقی  و  توسعه  رشد،  پیشرفت،  در 
خواهد بود. در مجموع تاکنون وزارت کشور نهایت عقلانیت 
را در مواجهه با پیشنهادهای مجمع نمایندگان محترم مجلس 

داشته  است. 
درباره استان های باقی مانده هم انتخابات به همین 

شیوه خواهد بود؟
کفه  احتمالًا  اما  کرد  خواهد  پیدا  ادامه  روند  این  بله، 
جوان ها سنگین تر می شود و در سریع ترین زمان ممکن این 

انتصاب ها به ایستگاه پایانی خواهد رسید.

 کارشناس مسائل شبه قاره گفت: حضور وزیران امورخارجه کشورهای همسایه 
افغانستان در تهران نشان می دهد که ایران نگران افغانستان و مردم این کشور 

است و نشست تهران با هدف رفع این نگرانی ها به دنبال تدابیر جدید است. 
»نوذر شفیعی« با اشاره به نشست تهران در مورد تحولات افغانستان گفت:هر 
کشوری که به نوعی از تحولات افغانستان تاثیر می پذیرد دست به ابتکار عمل ها 
با  به دلیل داشتن ۹00 کیلومتر مرز مشترک  ایران  زند.  اندیشی می  و چاره 

افغانستان دغدغه ها و نگرانیهای خاص امنیتی خود را در قبال این بحران دارد.
 این  استاد دانشگاه اضافه کرد: ایران همانند بقیه کشورها که ابتکارعمل های 
چند جانبه را در تحولات افغانستان شکل دادند، درصدد است که مجددا نگرانی 

کشورها در قبال بحران افغانستان را ابراز کند و برای حل این نگرانی ها به دنبال 
تدابیر جدید باشد.

وی با اشاره به سیل مهاجرت پناهجویان افغانستان به ایران گفت: بر اساس 
آمارهای جدید، نزدیک به 300هزار پناهجوی افغان وارد ایران شدند و هزاران 
پناهجو هم  پشت مرزها منتظر ورود به کشور هستند. اگر این روند ادامه پیدا کند 
و اقتصاد افغانستان دچار ورشکستگی شود فاجعه انسانی به بار می آورد و ممکن 

است، موج مهاجرت به ایران و سایر کشورهای همسایه تشدید شود.
شفیعی اضافه کرد: در کنار مهاجرت پناهجویان افغان به ایران احتمال بروز 
تهدیدات دیگر از مرزهای این کشور وجود دارد و این اتفاقات در نهایت می تواند 

بی ثباتی مرزهای ایران و استان های شرقی را به دنبال داشته باشد.
کارشناس مسائل شبه قاره در گفت وگو با ایرنا با اشاره به ترانزیت مواد مخدر 
از مرزهای شرقی کشور گفت: با توجه به وضعیت  و شرایط مبهم در افغانستان 
احتمال تشدید قاچاق مواد مخدر در افغانستان وجود دارد. به هر حال طالبان با 
تحریم های جهانی روبرو است و دارایی واموال افغانستان بلوکه شده است و در این 
شرایط طالبان برای ادامه حکومت چاره ای جز افزایش تولید مواد مخدر ندارد و 

این مساله پیامدهای نگران کننده ای برای ایران در برخواهد داشت.
وی اضافه کرد: در کنار همه تحولات داخلی افغانستان، موضوع کوچ اجباری 
شیعیان به مناطق مختلف، تصاحب اراضی و تعرض به حقوق آنها، از دیگر 

موضوعاتی است که نگرانی های امنیتی  را برای تهران به همراه دارد و این مسائل 
ایران را  به سمت برگزاری چنین اجلاسی سوق داده تا بتواند برای حل بحران 

افغانستان چاره اندیشی کند.
شفیعی با اشاره به نشست اخیر مسکو درباره افغانستان اظهار کرد: در نشست 
مسکو نماینده ایران حضور داشت و دغدغه های تهران در قبال تحولات افغانستان 
مطرح شد. در عین حال باید گفت هر کشوری ابتکار عمل و دیدگاه های خاص 
خود را دارد و با تشکیل این اجلاس ها این پیام مخابره می شود که ایران تحولات 
افغانستان را به دقت رصد می کند و دغدغه های امنیتی را با متحدنیش به اشتراک 

می گذارد.

کارشناس مسائل شبه قاره:

نشست تهران، به دنبال تدابیر جدید برای حل بحران افغانستان است
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ای مردم! بدانید که دنیا سرای نیستی است 
و آخرت ، سرای ماندگاری است . پس ، از 

گذرگاه خود ، برای اقامتگاهتان توشه برگیرید.

 چهارشنبه -5  آبان ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5377

عیون أخبار الرضا علیه السلام : ج 1 ص 298 ح 56

شورای  دوشنبه   روز  علنی  و  رسمی  درجلسه 
اسلامی شهر قم پیشنهاد نرجس نیازمند مبنی 
بر تشکیل کمیته  بانوان و خانواده شورای اسلامی 
شهر قم بعنوان مهمترین مصوبه شورای  شهر قم 

در حوزه بانوان به تصویب رسید.
شورای  رییسه  هیئت  عضو  نیازمند  نرجس 
اسلامی شهرقم  درگفت وگویی با » روزنامه ایمان« 
هدف از تشکیل کمیته بانوان و خانواده را دخیل 
بانوان درتصمیمات  کردن نظرات و پیشنهادات 
شهری دانست و اظهارداشت : در شهری زندگی 
می کنیم که زیر سایه کریمه اهل بیت حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیه، خواهر گرامی امام 
رأفت و مهربانی هستیم باید نگاه ویژه ای به زنان 
در ابعاد مختلف وجود داشته باشدو پیوست های 

خاص زیست خانم ها طراحی شود.
شهر  جمعیت  درصد   4۹ اینکه  بابیان  وی 
افزود:  دهند  می  تشکیل  بانوان  را  قم  مقدس 
شهر مقدس قم به عنوان پایگاه جهان تشیع باید 
الگویی پیشگام در مسیر تحقق عدالت اجتماعی 
و توزیع عادلانه امکانات در میان شهروندان خود 
باشد و در این مسیر تشکیل کمیته امور بانوان  و 
خانواده  درشورای اسلامی شهر قم برای پیگیری 
و رسیدگی به نیازها و مطالبات بانوان  و خانواده ها 

امری ضروری  بود.
نیازمندبا اشاره به اینکه وضعیت فعلی شهر قم 
در خصوص زنان حاکی از این است که باید نگاه 
ویژه ای به بانوان شود و مطالبات آن ها در مباحث 
باوجود  داد:  ادامه  بگیر.  قرار  موردتوجه  شهری 
این کمیته در شورای اسلامی شهر قم می توان 
مشکلات بانوان و خانواده ها را بصورت تخصصی 
وعلمی پی گیری نمود تا شاهد ایجاد امکانات و 
رفع مشکلات این بخش از جامعه  که آینده سازان 

کشور را تربیت می نمایند باشیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه 
، امنیت روانی، رضایتمندی از زندگی و... ازجمله  
مسائل مهمی است که تاثیر مستقیم در پرورش و 
تربیت نسل آینده دارد گفت:  توجه به محیط های 
زنانه در شهر، ایجاد فضاهای تفریحی، فرهنگی 
و ورزشی ویژه بانوان، برقراری امنیت و آرامش در 
فضای شهری و برخورداری از شهری حامی زنان 
و کودکان و... تنها بخشی از مطالبات این بخش 

از جامعه است. 
شهرقم  اسلامی  شورای  رییسه  هیئت  عضو 
خانواده  و  اموربانوان  کارشناسان  کرد:  تصریح 
باید با آسیب شناسی از کل شهر  یک چشم انداز 
و افق  برای تحقق اهداف خود ترسیم و بر این 

اساس برنامه ریزی نمایند و کمیته بانوان و خانواده  
شورای اسلامی شهر باید از جایگاهی برخوردار 
های  حوزه  در  مهم  گیری  درتصمیم  که   شود 
مختلف  از جمله در تنظیم بودجه، شهرسازی، 
ایجاد و اصلاح شبکه  و   و نقل  معماری ،حمل 
معابر، طراحی بوستان ها و ارائه خدمات متناسب 
با نیازهای بانوان و خانواده غیره حضورموثروجدی 

داشته باشند.
نیازمند خاطرنشان کرد : زنان در عرصه های 
وبحران  مقدس  دفاع  دوران  جمله  از  مختلف 
های مختلف از جمله سیل و زلزله و اخیرا کرونا  
دوشادوش مردان در میدان جهت کمک به مردم 
حضور داشته اندو مطالبات این قشر باید بصورت 
تخصصی و علمی پیگیری شود تا شاهد آرامش 

بیشتر خانواده ها باشیم.
این عضو شورای اسلامی شهر قم در پایان با 
تشکر از همه موافقان و مخالفان تشکیل  کمیته 

بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم گفت:
از همه اعضای محترم شورای شهر قم و  نخبگان 
و کارشناسان  انتظار می رود با بیان نقطه نظرات 
خود  این کمیته را در رسیدن به اهداف خود که 
همان ایجاد رضایتمندی  بیشتربانوان  و کاهش 

مشکلات آنها است یاری نمایند.

با پیشنهاد »نرجس نیازمند« تصویب شد؛

تشکیل کمیته بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم 

فوتی های کرونایی قم به عدد یک رسید 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: با کاهش بستری بیماران کرونایی شمار فوتی های ناشی از 
ویروس کووید 1۹ در شبانه روز گذشته به یک نفر کاهش یافت.دکتر محمدرضا قدیر، رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی استان، با اشاره به کاهش فوتی های کرونایی قم به یک نفر در یک شبانه روز بعد از 10۹ روز، گفت: 
در حال حاضر 262 بیمار کرونایی در بیمارستان های استان بستری هستند.وی افزود: در 24 ساعت 
گذشته 61 بیمار کرونایی در اورژانس مراکز درمانی پذیرش شده اند که از این میان 53 نفر برای طی 
مراحل درمانی در بیمارستان های استان تحت درمان قرار گرفتند.دکتر قدیر به مرخص شدن 23 بیمار 
کرونایی در شبانه روز گذشته هم اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 63 تن از بیماران کرونایی بستری در 
قم با وضعیت وخیم بیماری درگیر هستند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم شمار کل تست های کرونا در 
شبانه روز گذشته را 50۷ تست اعلام کرد و افزود: نتیجه تست 123 هم استانی در این مدت کرونا مثبت 
بوده است.وی همچنین گفت: شمار کل واکسن های کرونای تزریق شده در استان یک میلیون و 42 هزار 

و 830 دُز رسید.

استخدام رانتی 6۰ نماینده ادوار در وزارت نفت
دو دوره  در  در  زنگنه  آقای  اینکه  به  اشاره  با  نماینده مردم قم در مجلس  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
مسئولیتش در دولت های آقایان خاتمی و روحانی، 60 نفر از نمایندگان را در وزارت نفت استخدام کرد، 
گفت: او تنها در دوره قبل, 25 نماینده و از سال 13۹2 تا سال 1400 هم که دوباره وزیر شد، 35 نماینده 
را به وزارت نفت برده است.وی افزود: یکی از نمایندگان در قرارداد نفتی با خارجی ها، از این قرارداد ایراد 
گرفت و با من شروع به دعوا کرد و پس از اینکه در دوره بعدی مجلس رای نیاورد بلافاصله هیئت مدیره یکی 
از شرکت های نفتی شد؛ بنابراین دعوای او به خاطر آن مسئله بود.امیرآبادی اضافه کرد: در طول 10 دوره 
گذشته مجلس، 8 هزار نفر به ایران خودرو توسط نمایندگان مجلس معرفی شدند و فقط یک نماینده به 

تنهایی، 300 نفر را معرفی کرد.

 انتقاد تند احمدی بیغش از حکم سارق بادام هندی
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از حکم دادگاهی برای سارق 
بادام هندی انتقاد کرد. محمود احمدی بیغش در مطلبی در صفحه توییتر خود با اشاره به حکم 10 ماه 
حبس و 40 ضربه شلاق برای سرقت سه بسته بادام هندی، عدالت قوه قضاییه را مخدوش خواند.وی 
گفت: شمشیر قوه قضاییه برای ضعفا و پابرهنگان بسیار تند، برنده  و قاطع است اما در برابر گردن کلفتان 
مفت خور و گستاخ، حتی نای بیرون آمدن از غلاف را ندارد.نماینده شازند در مجلس شورای اسلامی برای 
بیان این ادعای خود به حکم  10 ماه حبس و 40 ضربه شلاق برای سه بسته بادام هندی اشاره کرد و آن 
را با حکم 10 سال حبس تعزیری ولی الله سیف و 8 سال حبس تعزیری احمد عراقچی مقایسه کرد که به 

گفته او، میلیاردها دلار اختلال و اختلاس کرده اند.

سخنگوی هلال احمر: همتی استعفا نداده است 
 سخنگوی جمعیت هلال احمر، استعفای دکتر کریم همتی از ریاست این جمعیت را تکذیب کرد و گفت: 
رییس جمعیت هلال احمر همچنان به کار خود ادامه می دهد. محمد حسن قوسیان مقدم درجلسه روز 
دوشنبه شورای عالی جمعیت هلال احمر که با حضور همه اعضا برگزار شد، تعیین شد که ریاست جمعیت 
هلال احمر کشور تا روز انتخاب ریاست جدید هلال احمر یعنی 10 آبان بر عهده دکتر کریم همتی باشد 
و به همه امور رسیدگی کامل شود.وی افزود: در جلسه شورای عالی جمعیت هلال احمر هیچ گونه 
استعفانامه ای از سوی کریم همتی نوشته نشده و همگی اعضا جلسه برای استمرار کار وی تاکید داشتند.

ورزشکار کشتی پهلوانی با امتیاز قضایی آزاد شد
مددجویی که در مسابقات کشتی پهلوانی زندانیان کشور مقام سوم را کسب کرده بود، حکم آزادی اش 
را دریافت کرد. به گزارش اداره کل زندان های استان تهران، با پایان مسابقات کشتی پهلوانی و زورخانه ای 
زندانیان سراسر کشور، دو نفر از مددجویان تهران در رشته های سنگ و کشتی پهلوانی مقام های دوم و 
سوم کشوری را به دست آوردند. در این مسابقات که به میزبانی استان خراسان رضوی برگزار گردیده بود، 

مددجویان زندان های کل کشور با کسب مجوز قضایی اعزام شده، به رقابت پرداختند. 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد:

انتشار ۶۵۰ میلیارد تومان
 اوراق مشارکت 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: هم اکنون اوراق مشارکت تنها 
محل منابع نقدی شهرداری قم از خزانه کل کشور است که برای پیمانکاران 

پروژه های عمرانی دارای جذابیت است و نقش کلیدی در توسعه شهر دارد.
سیدمرتضی حسام نژاد با اشاره به انتشار 650 میلیارد تومان اوراق مشارکت در 
سال 1400 برای نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی و راه اندازی فاز نخست متروی 
شهری قم، اظهار داشت: مهمترین مزیت اوراق مشارکت این است که 50 درصد 
از اصل  و فرع این اوراق توسط دولت ضمانت می شود و طی سال های گذشته نیز 
دولت به تمام تعهدات خود در انتشار اوراق مشارکت شهرداری ها پایبند بوده است. 
وی یادآور شد: هم اکنون اوراق مشارکت تنها محل منابع نقدی شهرداری قم از 
خزانه کل کشور است که برای پیمانکاران پروژه های عمرانی دارای جذابیت است 
و نقش کلیدی در توسعه شهر دارد. معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم ادامه 
داد: شهرداری قم طلب زیادی از دولت دارد که امید می رود در دولت سیزدهم این 
بدهی ها برای پیشبرد طرح های توسعه ای شهر قم تسویه شود. حسام نژاد با تأکید 
بر اینکه شهرداری قم برای سال 1401 تقاضای بیش از یک هزار میلیارد تومان 
اوراق مشارکت از دولت خواهد داشت تصریح کرد: بیشترین اعتبارات جذب شده 

از آن اوراق، در حوزه قطار شهری هزینه خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اجرای ۴۸۰ کیلومتر باغچه طولی 
در معابر شهر قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اجرای 480 کیلومتر 
باغچه طولی در معابر شهر قم خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه از سال ۹5 نهضت سبز معابر شهر آغاز شد، اظهار 
کرد: در قالب این پروژه درختکاری حاشیه معابر آغاز شد و از انتهای سال ۹4 
تا پایان سال ۹۹ حدود 480 هزار متر عرصه درختکاری در حاشیه معابر ایجاد 
شد. وی با تأکید بر اینکه وضعیت بهبود فضای سبز حاشیه معابر امروز بسیار 
مشهود است گفت: اولویت در اجرای این پروژه خیابان های اصلی و سپس 
خیابان های فرعی بوده و در حال حاضر وارد بافت محلات شده ایم. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه این پروژه برای شادابی 
شهر بسیار مهم است ابراز کرد: وقتی وارد بافت و کوچه ها شویم مردم ارتباط 
خوبی با درختان برقرار خواهند کرد و گونه های کاشته شده همه خزان دار بوده و 
سایه اندازی خوبی دارند که حال و هوای خوبی به شهر می دهند. وی خاطرنشان 
کرد: این پروژه تأثیر به سزایی در زیباسازی شهر، ایجاد سبزی و طراوت و بالا بردن 
رطوبت و سایه اندازی که جای آن در قم کم بوده داشته و این گونه ها هر سال رشد 
بیشتر داشته و مردم با فضای سبز آشتی خواهند کرد. جوادیان تصریح کرد: این 
نهضت با مشارکت مردم در حال پیگیری است و درختان کاشت شده و وظیفه 
نگهداری بر عهده مردم گذاشته می شود که مردم هم همکاری خوبی در این 

زمینه داشته اند و این توسعه درختکاری هوای شهر را نیز بهبود می بخشد.
 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

لزوم تشکیل کمیته بررسی و رفع موانع 
پروژه های بلوار پیامبر اعظم)ص(

به عدم  اشاره  با  قم  برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر  رئیس کمیسیون 
انتظار  پیامبر اعظم)ص( گفت:  بلوار  پروژه های سرمایه گذاری در  پیشرفت 
می رود کمیته ای را برای بررسی، رفع موانع و مشکلات این بلوار تشکیل دهند تا 
انتفاع این قراردادها برای شهر مقدس قم حاصل شود.  حسین صابری در جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم که در سالن جلسات این شورا برگزار شد، 
با اشاره به بررسی دقیق کمیسیون برنامه وبودجه در انعقاد قراردادهای منعقده 
در حوزه سرمایه گذاری در شهر مقدس قم، اظهار داشت: یکی از وظایف ذاتی 
مدیریت شهری و خاصه شهرداری قم جذب سرمایه گذار و استفاده از این 
ظرفیت برای توسعه شهر مقدس قم است که از سال 13۹5 تا 1400 تعداد 15 
قرارداد مشارکت در بلوار پیامبر اعظم)ص( منعقدشده است که متأسفانه این 
پروژه ها با پیشرفت ناچیزی همراه بوده است. رئیس کمیسیون برنامه وبودجه 
شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: انتظار می رود شهردار کمیته ای را برای 
بررسی، رفع موانع و مشکلات این بلوار تشکیل دهند تا انتفاع این قراردادها 
برای شهر مقدس قم حاصل شود. وی با اشاره به وظیفه ذاتی کمیسیون های 
تخصصی و شورای اسلامی شهر در بررسی دقیق قراردادها اظهار داشت: 
ظرفیت خاص بلوار پیامبر اعظم)ص( این امکان را برای شهرداری قم فراهم 
می کند تا با استفاده از این ظرفیت، تغییر مشهودی در این مسیر فراهم نماید، 
اما تأخیرهای بلندمدت و پیشرفت 10 درصدی مجموع قراردادهای منعقده، 

معقول نبوده و متأسفانه هنوز شهر قم از این بلوار انتفاع خاصی نداشته است.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم :

طرح جامع سرمایه گذاری در قم 
تدوین شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم گفت: طرح جامع 
سرمایه گذاری در قم باید تدوین شود و فرصت های سرمایه گذاری برای ایجاد 

ترغیب در بین سرمایه گذران توسط شهرداری قم احصا شود.
سیدمحمدحسین دهناد در دوازدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم، با اشاره به اهمیت اجرای پروژه ادامه بلوار جمهوری اسلامی و تونل 
جمهوری اظهار داشت: این پروژه در یکی از نقاط شهری در حال انجام است 
که جمعیت زیادی در پیرامون آن ساکن هستند و باید برای تملک پلاک های 
باقی مانده اقدامات بیشتری انجام شود. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر قم تصریح کرد: این پروژه به صورت زیرسطحی در حال اجرا است 
که 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. وی با بیان اینکه این محور به عنوان یک 
محور شریانی درنظر گرفته شده که باید در نهایت به بزرگراه امام علی)ع( متصل 
شود تا اهداف نهایی احداث از آن محقق شود گفت: به دلیل اهمیت این 
محور در مباحث حمل ونقل و ترافیک باید در احداث آن تمام ضوابط ایمنی 
با اشاره به مشکلات سرمایه گذاری در  ادامه  در نظر گرفته شود. دهناد در 
بلوار پیامبر اعظم)ص(، خاطرنشان کرد: باید یک آسیب شناسی از پروژه های 
سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( انجام بگیرد تا علت کندی و توقف 
آن ها مشخص شود. عضو شورای اسلامی شهر قم اذعان کرد: طرح جامع 
سرمایه گذاری در قم باید تدوین شود و فرصت های سرمایه گذاری برای ایجاد 

ترغیب در بین سرمایه گذران توسط شهرداری قم احصا شود.
  

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

تثبیت کارگران ساختمانی در چهارراه های 
شهری تجربه موفقی نیست

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اقدامات برخی شهرهای کشور 
در تثبیت و استقرار کارگران ساختمانی و فصلی در چهارراه های شهری، از این 

اقدامات به عنوان تجربه های ناموفق در کشور یاد کرد.
اسلامی  شورای  علنی  و  رسمی  جلسه  دوازدهمین  در  ذاکریان  عباس   
شهر قم در سالن جلسات شهید باکری، اظهار داشت: تثبیت کارگران در 
سرچهارراه های شهری طرح اشتباهی است که برخی از شهرداری های کشور 

به سراغ آن رفتند و نباید این اشتباهات را الگوبرداری کرد.
کارگران  ساماندهی  شد:  یادآور  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
ساختمانی و فصلی یکی از اولویت ها و اقدامات شهرداری قم بوده و هزینه 

قابل توجهی برای این مسئله انجام داده است.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری باند سارقان کابل روشنایی
 اتوبان قم- تهران 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری باند سارقان کابل روشنایی اتوبان قم- تهران 
خبر داد   سرهنگ میکائیل قهرمانپوراظهار داشت:ماموران گشت پاسگاه انتظامی کوشک نصرت در حین 
گشت زنی در کیلوتر 65 اتوبان قم- تهران مشاهده کردند که سرنشینان یک دستگاه خودرو  پراید در حال قطع 
کردن کابل روشنایی اتوبان موصوف با استفاده از تبر و سرقت آن ها هستند. وی ادامه داد: با اقدام عملیاتی 
ماموران گشت انتظامی پاسگاه موصوف 4 نفر سارق دستگیر و به همراه پرونده مقدماتی به پلیس آگاهی 
تحویل شدند. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: با انجام تحقیقات تکمیلی 
کارآگاهان و احصاء سوابق وقوع سرقت کابل از اتوبان موصوف، متهم ردیف اول که سابقه دار نیز بوده به ناچار 
لب به اعتراف گشود و به ۷0 فقره سرقت کابل های روشنایی اتوبان قم- تهران،اقرار کرد. وی افزود:متهم با 
خودرو های عبوری از قم یا تهران به نیمه راه اتوبان عزیمت و با پرسه زنی در طول روز ابتدا محل های مناسب 
برای سرقت را شناسایی، سپس در نیمه های شب به محل بازگشته و با استفاده از تبر و سیم چین ، کابل و سیم 
های سیستم روشنایی اتوبان را قطع و سرقت می کرده و با انتقال آن ها به تهران یا قم به افراد ضایعاتی سیار، 
می فروخته است. سرهنگ قهرمانپور انگیزه سرقت را تامین هزینه های اعتیاد متهم دانست و گفت: متهمان 

به همراه پرونده تشکیل شده ه مرجع قضائی استان معرفی و با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند.
 

رئیس پلیس راهوراستان قم :

ممنوعیت تردد کرونایی در استان قم همچنان ادامه دارد 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم  گفت: ممنوعیت ورود خودروهای شخصی 

با پلاک غیر بومی به قم و خروج خودروهای پلاک بومی از استان ،همچنان ادامه دارد 
 سرهنگ غلامرضا صدفی اظهار داشت: برابر مصوبات یکصد و نهمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی 
و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم که در سالن جلسات "کرامت" استانداری و به ریاست استاندار 
قم برگزار شد، ورود خودروهای شخصی با پلاک شهر قم به سایر شهرها ممنوع است. وی ادامه داد:ورود 
خودروهای شخصی با پلاک غیر از شهر قم نیز به داخل استان ممنوع است. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
فرماندهی انتظامی استان قم افزود:تردد خودروهای شخصی نیز از ساعت 2200 تا ساعت 0300صبح در 
سطح شهر ممنوع است.  وی تصریح کرد:با توجه به فعال بودن مراکز واکسیناسیون خودرویی تا اواخر شب 
و مراکز واکسیناسیون شبانه روزی، خودروهایی که بعد از ساعت مقرر)2200( برای این امر تردد داشته اند با 

اخذ تاییده انجام واکسیناسیون از مراکز فوق از پرداخت جریمه تردد شبانه معاف خواهند بود.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

کشف و توقیف محموله سوخت )گازوئیل( قاچاق در قم
 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  از کشف و توقیف محموله سوخت )گازوئیل( قاچاق در قم  خبرداد.
مهدی ریاضی اظهارداشت : مامورین پلیس امنیت اقتصادی در حین اخبار واصله مبنی بر نگهداری 
فرآورده نفتی قاچاق از نوع گازوئیل در یکی از شرکت های تولید بتن به محل اعزام که پس از بازدید و بازرسی 
از محل موردنظر مقدار 25,200 لیتر فرآورده نفتی از نوع گازوئیل بر مبنای فوب خلیج فارس به ارزش 
2,66۹,25۹,600 ریال را به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات 
حکومتی استان قم ارسال گردید. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه 
رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار، استماع اظهارات و دفاعیات متهم، 
به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، شعبه اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ شرکت 
مذکور علاوه بر ضبط محموله سوخت مکشوفه قاچاق به نفع دولت، به پرداخت مبلغ 10,6۷۷,038,400 
ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود. وی همچنین خاطر نشان کرد: محموله گازوئیل مکشوفه قاچاق 

توسط مرجع کاشف، تحویل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گردید.

فرماندار قم تاکید کرد:
لزوم جمع آوری سریع تر مراکز غیرمجاز عرضه ال پی جی 

فرماندار قم بر لزوم تسریع در جمع آوری مراکز غیرمجاز عرضه گاز ال پی جی در نقاط مختلف شهر تاکید 
کرد. مرتضی حیدری جلسه کمیسیون قاچاق کالا و ارزش شهرستان قم با اشاره به کند بودن روند جمع آوری 
مراکز عرضه گاز ال پی جی و احتمال بروز حادثه در این اماکن، گفت: روند جمع آوری این مراکز باید سرعت 
گیرد که در همین راستا کمیسیونی با دستور استاندار برگزار و مصوب شد این موضوع با سرعت بیشتری دنبال 
شود. وی همچنین با اشاره به لزوم احداث محلی برای استقرار پلیس مبارزه با قاچاق کالا در محور سلفچگان 
به قم، تکمیل و تجهیز محل استقرار پلیس در این مسیر را از نیاز های اساسی استان دانست و گفت: در اسرع 

وقت، احداث یک باب ساختمان برای پلیس در دستور کار قرار گیرد.

طرح:سجاد جعفری

قزل آلا هم با سفره مردم خداحافظی کرد 

 استاندار قم با تأکید بر اینکه عملکرد اقتصادی مسؤولان باید توسط مردم 
قضاوت شود، گفت: امروز در قم، دو واحد تولیدی راکد احیا شده و دو واحد 
هم طرح های توسعه  ای خود را افتتاح کردند و در مجموع 300 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در این چهار واحد با اشتغال زایی بیش از 220 نفر انجام شده 

است.
در  اقتصادی  شنبه های  سه  برنامه  ادامه  در  شنبه  روزسه  سرمست  بهرام 
گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به تداوم بازدید از واحدهای تولیدی در استان 
بیان کرد: بازدیدهای امروز به دو مورد احیای واحدهای راکد و دو مورد راه 
اندازی طرح های توسعه ای واحدهای تولیدی اختصاص داشت که در این 
زمینه مجموعا بالغ بر 300 میلیارد تومان سرمایه گذاری در این چهار واحد با 

اشتغال زایی بیش از 220 نفر انجام شده است.
با بیان این که برنامه سه شنبه های اقتصادی برای بازدید میدانی از  وی 
واحدهای تولیدی و بررسی میدانی مشکلات کارآفرینان است اظهار کرد: در 
بازدیدهای امروز، تکمیل زنجیره تولید برای یکی از واحدهای اقتصادی موفق 
در دستور کار قرار گرفت، ضمن آنکه یکی از واحدهای تولیدی نیز مشکل 

حقوقی داشت که مانع زدایی از آن پیگیری و دنبال خواهد شد.
استاندار قم سپس به تشکیل کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در برنامه 
سه شنبه های اقتصادی توجه داد و گفت: بازدیدهای میدانی مدیران استانی 

زمینه ای مناسب برای اخذ تصمیمات پدید  آورد.
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره نمره عملکرد اقتصادی مدیریت استان 
خاطرنشان کرد: کارنامه مدیریت استان نمره ای قابل قبول و مطلوب دارد، 

اگرچه ارزیابی اصلی این مقوله با مردم و کارآفرینان خواهد بود.
وی اضافه کرد: در سه سال اخیر و با شرایط تحریم های ظالمانه و شیوع کرونا، 

اجازه ندادیم حتی یک واحد تولیدی در استان تعطیل و کارگری بیکار شود.
استاندار قم ادامه داد: این مسئله، خط قرمز همه دستگاه های اجرایی استان 
بوده، ضمن آن که احیای واحدهای راکد هم در برنامه سه شنبه های اقتصادی 
دنبال شده است. سرمست با اشاره به اهمیت شناسایی واحدهای تولیدی 
راکد عنوان کرد: احیای این واحدها، به معنای زنده کردن مرده است و تردیدی 
وجود ندارد که احیای این واحدها، از راه اندازی واحدهای جدید سخت تر 
خواهد بود، چراکه واحدهای راکد با موانع و مشکلاتی رو به رو بوده اند و همین 

مسائل و مشکلات سبب تعطیلی یا نیمه تعطیل شدن آنان شده است.

استاندار قم  خبرداد:

احیای 2 واحد راکد صنعتی با سرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد تومان 
اجازه نمی دهیم یک واحد تولیدی راکد در استان بماند

ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم از اجرای 5 طرح و برنامه گردشگری 

به مناسبت روز قم خبر داد.
ابوالقاسم مقیمی ، ابراز داشت: مجموعه برنامه 
های گنبد سبز شامل نمایشگاه صنایع دستی، 
به  آثار  نمایشگاه  و  ستارگان  رصد  هنری،  جنگ 
انجام  آبانماه جاری  تا 22  از 12  قم  روز  مناسب 

خواهد شد.
ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
تاریخ  کتاب  اول  جلد  داد:  ادامه  قم  شهرداری 

شفاهی قم نیز 20 آبانماه امسال به مناسبت روز قم 
رونمایی می شود.

مقیمی ابراز کرد: مجموعه تورهای تخصصی قم 
شناسی مانند بازید از خانه های تاریخی، موزه ها، 
کارگاه های صنایع دستی صنعت چاپ و پژوهش 
های مدیریت شهری نیز به همین مناسبت از 10 تا 

22 آبانماه امسال برگزار می شود.
وی یادآور شد: سمپوزیوم ظرفیت ها، چالش ها، 
فرصت ها و درآمدهای پایدار گردشگری از طریق 
ارائه کار پژوهشی ظرفیت ها، چالش ها و فرصت 

امسال  ماه  آبان  روز 22  نیز  های سرمایه گذاری 
انجام خواهد شد.

آموزش  برای  حبیب،  طرح  کرد:  تصریح  وی 
فرهنگ میزبانی و زبان خارجه برای کسبه اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( نیز روز 1۹ آبانماه 

از سوی این سازمان به اجرا در خواهد آمد.
مطابق مصوبه سال ۹۷ شورای فرهنگ عمومی 
قم،  بیست وسوم ربیع الاول سالروز ورود حضرت 
معصومه)س( به قم به عنوان روز قم نامگذاری شده 

است .

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم:

۵ ویژه برنامه گردشگری به مناسب روز قم انجام می شود

معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: از 
ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه،  پنج هزار و 132 مورد بازرسی برای مقابله با 

عرضه، نگهداری و فروش کالای قاچاق در این استان انجام شده است.
احمد رضا سمیعی نسب اظهارداشت : از این تعداد بازرسی درمدت یاد شده، 
34 مورد منجر به تشکیل پرونده تخلف به ارزش 384 میلیارد و 185میلیون 
ریال شده است. وی با اشاره به این که همه پرونده های تخلف دراین بخش برای 
رسیدگی به تعزیرات حکومتی استان معرفی شده است، افزود: متولیان در زمینه 
مقابله با قاچاق در قم با یکدیگر تعامل نزدیکی دارند و قم از جمله استان های 

موفق در این بخش است.
وی ادامه داد: در همین رابطه آمار بازرسی  ها نسبت به مدت مشابه سال قبل 
حدود 12 درصد، تعداد پرونده ها 88 درصد و ارزش ریالی کشفیات 50۹ درصد 

افزایش داشته است.

و  یک میلیون  غذایی  مواد  حوزه  در  مدت  این  طی  گفت:  نسب  سمیعی 
۹85هزار و 880 قلم کالا، منسوجات )پارچه( 2هزار و 240 متر، روغن موتور 
3هزار و 15 قوطی، سیگار ۷4هزار و 488 نخ، بنزین دوهزار لیتر، محصولات 
آرایشی و بهداشتی 55۷ قلم کالا، لوازم   خانگی46۷ دستگاه و لوازم پزشکی 

2۹۹هزار و ۹02 قلم کالا قاچاق کشف و ضبط شده است.
وی بیان کرد: همچنین بازرسان این سازمان تعداد یکهزار و 220 مورد تذکر 
و اخطار کتبی به واحدهای خرده فروش داده و 10 صورتجلسه قاچاق ماده 
21 )پرونده زیر 10 میلیون ریال( تنظیم و 265 گشت مشترک با دستگاه های 

نظارتی استان برگزار کردند.
وی تاکید کرد: بیشتر گشت های مشترک با همراهی دستگاه  هایی نظیر اداره 
کل تعزیرات حکومتی، سازمان جهاد کشاورزی، معاونت غذا و دارو دانشگاه 

علوم پزشکی و اطلاعات بسیج استان قم برگزار شده است.

 معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

پنج هزار مورد بازرسی برای مقابله با قاچاق صورت گرفت


